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Dames en Heren,

Uw commissie heeft sectie 32 – FOD Economie 
(partim: Economie) van het wetsontwerp houdende de 
Algemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2023 
(DOC 55 2932/001), inclusief de bijbehorende verant-
woording en beleidsnota (DOC 55 2933/016 et DOC 55 
2934/023), besproken tijdens haar vergaderingen van 16, 
23 en 30 november 2022.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, stelt zijn beleidsnota 
voor. Hij benadrukt dat 2022, na de COVID-19-crisis, 
een jaar van herstel beloofde te worden: de economie 
was in 2021 weer gegroeid (+ 6,1 %, na een krimp 
van 5,4 % in 2020, en de werkgelegenheidsgraad bereikte 
zijn hoogste niveau ooit (71,4 % van de 20-64-jarigen 
waren in het tweede kwartaal van 2022 aan het werk).

In maart 2022 stond de wereldeconomie echter voor 
een nieuwe crisis, die helaas nog niet ten einde is. Zo 
heeft de oorlog in Oekraïne een forse impact op de 
wereldwijde waardeketens gehad. Bepaalde grondstof-
fen, onder meer in de landbouw- en voedingssector, 
zijn schaarser geworden. De vice-eersteminister heeft, 
samen met zijn collega die bevoegd is voor kmo’s, een 
taskforce Agrovoeding opgericht met het oog op de op-
volging en het wegwerken van de problemen waarmee 
de sector wordt geconfronteerd, bijvoorbeeld op het 
vlak van etikettering. Deze crisissen worden tevens in 
de inflatiecijfers weerspiegeld. Na de opheffing van de 
lockdownmaatregelen als gevolg van COVID-19 kwamen 
eerst de energieprijzen onder druk te staan, doordat de 
vraag naar energie werd aangewakkerd. Daarna legde 
de Oekraïnecrisis de Europese afhankelijkheid van 
Russisch gas bloot, wat zich eveneens liet voelen in de 
energieprijzen, waardoor die de afgelopen maanden fors 
zijn gestegen. De minister beklemtoont dat de consument 
dat sterk in zijn portemonnee voelt: de energieprijzen 
waren in september 2022 60 % hoger dan in 2021, en 
voeding was 10 % duurder. Bovendien denkt hij dat we 
tot 2027 zullen moeten wachten vooraleer de elektri-
citeitsprijzen opnieuw zullen zakken tot op het niveau 
van vóór de coronacrisis. Dat heeft een zware impact 
op de Belgische economie. De inflatieschok remde 
immers het herstel van de economie in 2022 af. De 
groeivooruitzichten werden herzien en voor 2022 wordt 
een groei van het bbp met 2,6 % verwacht (cijfers van 
het INR van 8 september 2022).

De vice-eersteminister merkt voorts op dat het consu-
mentenvertrouwen in 2022 sterk is gedaald en dat ook 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné la section 32 – 
SPF Économie (partim: Économie) du projet de bud-
get des dépenses générales pour l’exercice 2023 
(DOC 55 2932/001), ainsi que la justification et 
la note de politique générale y afférentes (DOC 55 
2933/0016 et DOC 2934/023), lors de ses réunions 
des 16, 23 et 30 novembre 2022.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, présente sa note de 
politique générale. Il souligne que l’année 2022 promettait 
d’être une année de reprise, après la crise COVID-19: 
la croissance économique était remontée en 2021, à 
+6,1 %, après les -5,4 % de 2020; l’emploi a atteint son 
plus haut taux jamais enregistré, avec 71,4 % des 20-
64 ans mesurés au second trimestre 2022.

En mars 2022 cependant, l’économie mondiale a été 
confrontée à une nouvelle crise, qui n’est malheureu-
sement pas encore arrivée à son terme. La guerre en 
Ukraine a ainsi eu un impact important sur les chaînes 
de valeur mondiales. Certaines matières premières se 
sont raréfiées, notamment dans les secteurs agricole 
et alimentaire. Avec son collègue ministre des PME, le 
vice-premier ministre a mis en place une Task Force 
agroalimentaire pour suivre et résoudre les problèmes 
qui se sont posés dans le secteur, comme celui de 
l’étiquetage. Ces crises se reflètent également dans les 
chiffres de l’inflation. La fin des mesures de confinement 
liées à la crise COVID-19 a d’abord fait pression sur les 
prix de l’énergie en stimulant la demande. Ensuite, la 
crise ukrainienne a mis en évidence la dépendance de 
l’Europe vis-à-vis du gaz russe, qui s’est répercutée 
sur les prix de l’énergie. Les prix ont donc fortement 
augmenté au cours des derniers mois. Il souligne que 
les consommateurs le ressentent violemment dans leurs 
portefeuilles: en septembre 2022, les prix de l’énergie 
étaient 60 % plus élevés qu’en 2021, et les prix des den-
rées alimentaires 10 % plus élevés. De plus, il considère 
que les prix de l’électricité ne reviendront pas au niveau 
pré-COVID-19 avant 2027, avec de lourdes répercussions 
sur l’économie belge. Le choc inflationniste constitue en 
effet un frein à la reprise de l’économie en 2022. Les 
perspectives de croissance ont été revues et une crois-
sance du PIB de 2,6 % est attendue pour 2022 (selon 
des chiffres de l’ICN du 8 septembre 2022).

Par ailleurs, le vice-premier ministre relève que 
la confiance des consommateurs a fortement chuté 
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het ondernemersvertrouwen een deuk heeft gekregen. 
Hij en de FOD Economie dragen derhalve de verant-
woordelijkheid om de consumenten te beschermen en 
de ondernemingen en hun werknemers in deze moeilijke 
tijden te ondersteunen.

Vanaf 1 januari 2024 zal België gedurende zes maan-
den de Raad van de Europese Unie voorzitten. Dit is een 
unieke kans om actief bij te dragen tot de sturing van 
het Europese beleid. Dat brengt eveneens een zware 
verantwoordelijkheid met zich, die in 2023 een navenante 
voorbereiding zal vergen. In 2024, een kanteljaar voor de 
Europese instellingen, zal België zijn steentje bijdragen 
aan de afronding van de grote Europese projecten en 
zal een toekomstvisie voor de Europese architectuur 
en mogelijke acties voor de toekomstige Europese 
Commissie kunnen voorstellen.

Impact op het concurrentievermogen

De vice-eersteminister zal zijn administratie gelasten 
om samen met het Federaal Planbureau en de Centrale 
Raad voor het Bedrijfsleven de competitiviteit en de 
economische situatie nauwlettend te blijven opvolgen. 
Hij voegt eraan toe dat de herstel-, relance- en transi-
tiemaatregelen ook cijfermatig zullen kunnen worden 
ondersteund dankzij een sectoraal monitoringsysteem.

Strategische autonomie

Zowel uit de COVID-19-pandemie als uit de Russische 
invasie van Oekraïne is gebleken hoe afhankelijk het 
Belgische economische weefsel van het buitenland is 
voor zijn bevoorrading van bepaalde cruciale producten en 
materialen. De FOD Economie zal zijn rol blijven spelen 
in de studie van onze economische afhankelijkheid. De 
analyses om de strategische afhankelijkheden in kaart 
te brengen, zullen verder worden geactualiseerd en ver-
fijnd, rekening houdend met het werk en het beleid dat 
ter zake op EU-niveau wordt uitgewerkt, meer bepaald 
op het gebied van de kritieke grondstoffen. Volgens 
hem is de gewaarborgde toegang tot die grondstoffen 
immers cruciaal om de energie- en de digitale omslag 
te kunnen maken.

Impact op de prijzen

De vice-eersteminister merkt op dat ook onze burgers 
met de gevolgen van de recente economische schokken 
worden geconfronteerd. De inflatie bevindt zich op een 
historisch hoog niveau, met exorbitante prijsstijgingen 
voor energieproducten en sterke prijsstijgingen voor een 
aantal voedingsproducten. Daarnaast sijpelen de toene-
mende kosten die ondernemingen hebben en die ze op 
hun klanten afwentelen, door in de prijzen van andere 
goederen en diensten. Hij heeft het Prijzenobservatorium 

en 2022 et la confiance des entreprises a également 
été ébranlée. Il est donc de sa responsabilité, avec 
le SPF Économie, de protéger les consommateurs et 
de soutenir les entreprises et leurs travailleurs en ces 
temps difficiles.

À partir du 1er janvier 2024, la Belgique assurera pour 
six mois la présidence du Conseil de l’Union européenne. 
Il s’agit d’une opportunité unique de contribuer activement 
au pilotage de la politique européenne. Il s’agit égale-
ment d’une responsabilité importante qui demandera 
une préparation conséquente en 2023. En 2024, année 
charnière pour les institutions européennes, la Belgique 
contribuera à la finalisation des grands projets européens 
et aura l’occasion de proposer une vision d’avenir de la 
construction européenne et des pistes d’actions pour la 
prochaine Commission européenne.

Impact sur la compétitivité

Le vice-premier ministre demandera à son adminis-
tration, avec le Bureau fédéral du Plan et le Conseil 
central de l’économie, de continuer à suivre de près la 
compétitivité et la situation économique. Il ajoute qu’un 
système de suivi sectoriel permettra également d’appor-
ter un soutien chiffré aux mesures de redressement, de 
relance et de transition.

Autonomie stratégique

La pandémie de COVID-19 et l’invasion russe de 
l’Ukraine ont mis en évidence la dépendance du tissu 
économique belge, vis-à-vis de l’étranger, pour un 
certain nombre de produits et de matériaux cruciaux. 
Le SPF Économie continuera à jouer son rôle dans 
l’étude de la dépendance économique. Les analyses 
visant à cartographier les dépendances stratégiques 
seront encore mises à jour et affinées, en tenant compte 
des travaux et des politiques élaborés sur ce sujet au 
niveau européen, notamment dans le domaine des 
matières premières critiques. Il estime que la garantie 
d’accès à ces matières premières est en effet cruciale 
pour réussir la transition énergétique et numérique.

Impact sur les prix

Le vice-premier ministre fait observer que les citoyens 
sont également touchés par les récents chocs écono-
miques. L’inflation atteint des niveaux historiquement 
élevés, avec des augmentations très importantes des 
prix des produits énergétiques et de fortes augmentations 
des prix d’un certain nombre de produits alimentaires. 
En outre, pour d’autres biens et services, la hausse 
des coûts des entreprises se répercute sur les prix que 
ces dernières facturent à leurs clients. Il a demandé à 
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gevraagd de hoge inflatie grondig te onderzoeken en 
bijzondere aandacht te blijven besteden aan de prijs-
ontwikkeling, de prijstransmissie, de winstmarges en de 
marktwerking van de agrovoedingssector, teneinde de 
markt in die sector in evenwicht te brengen. Voorts heeft 
de vice-eersteminister het Prijzenobservatorium gelast 
om, in navolging van de studie over de notarissen, een 
onderzoek in te stellen naar de marktwerking van andere 
gereglementeerde sectoren, zoals die van de gerechts-
deurwaarders. Net zoals de tarieven van de notarissen 
door de minister van Justitie werden hervormd, die nt nu 
hetzelfde te gebeuren voor de gerechtsdeurwaarders, 
aldus de minister.

Duurzaamheid

De vice-eersteminister wijst erop dat de klimaatver-
andering gepaard gaat met een aantal uitdagingen; het 
verschijnsel noopt tot actie om de gevolgen ervan te 
matigen en om ons aan te passen. De overstromingen 
die het zuiden van ons land in de zomer van 2021 heb-
ben getroffen, evenals de ongeziene droogte tijdens het 
voorjaar en de zomer van 2022, tonen aan dat ook in 
België de klimaatverandering almaar meer problemen 
veroorzaakt. Het op 13 september 2022 uitgebrachte 
verslag van de World Meteorological Organization 
(WMO) laat er geen twijfel over bestaan dat extreme 
weersomstandigheden almaar meer sociale problemen 
zullen veroorzaken en ingrijpende economische gevolgen 
zullen hebben.

De vice-eersteminister stelt dat die situatie ertoe 
dwingt werk te maken van positieve acties op het vlak 
van duurzame en circulaire economie. Te dien einde 
zet de regering zich in voor de verwezenlijking van de 
wereldwijde duurzaamheidsdoelstellingen (sustainable 
development goals – SDG’s) als onderdeel van de 
Agenda 2030 van de Verenigde Naties.

Analyse van handelsakkoorden en toepassing van 
handelsdefensieve instrumenten

De diverse ontwikkelingen en krachten op het vlak 
van de wereldwijde handelsverhoudingen worden sterk 
beïnvloed door de recente crisissen en maken het meer 
dan ooit noodzakelijk dat ons land goed begrijpt welke 
impact het EU-handelsbeleid op onze nationale belan-
gen heeft.

De vice-eersteminister zal zijn diensten gelasten die 
belangen bij Europese handelsonderhandelingen en in 
specifieke handelsdefensieve dossiers grondig te onder-
zoeken. Daarbij dienen zowel de sociaaleconomische 
aspecten als de milieudoelstellingen aan bod te komen. 
Inzonderheid bij de afronding van een handelsakkoord 

l’Observatoire des prix de mener une enquête appro-
fondie sur le taux d’inflation élevé et de continuer à 
accorder une attention particulière à l’évolution des 
prix, à leur transmission, aux marges bénéficiaires et au 
fonctionnement des marchés des principales entreprises 
agroalimentaires, en vue de parvenir à un marché équi-
libré dans ce secteur. En outre, le vice-premier ministre 
a demandé à l’Observatoire des prix, après l’étude sur 
les notaires, d’examiner le fonctionnement du marché 
d’autres secteurs réglementés, tels que les huissiers 
de justice. Comme pour la réforme sur les tarifs des 
notaires menée par le ministre de la Justice, il estime 
qu’il est important d’en faire à présent de même pour 
les huissiers.

Durabilité

Le vice-premier ministre relève que le dérèglement 
climatique ajoute son lot de défis et nécessite d’entre-
prendre des actions pour l’atténuer et s’y adapter. Les 
inondations qui ont frappé le sud du pays au cours de 
l’été 2021 et la sécheresse inédite pendant les mois de 
printemps et d’été 2022 montrent que le changement 
climatique devient un problème de plus en plus prégnant 
aussi en Belgique. Le rapport de l’Organisation météoro-
logique mondiale (OMM) du 13 septembre 2022 est sans 
équivoque: les phénomènes météorologiques extrêmes 
seront à l’origine de plus en plus de problèmes sociaux 
et auront un impact majeur sur l’économie.

Il considère qu’il convient de l’aborder sous l’angle 
vertueux de l’économie durable et circulaire. À cette fin, 
le gouvernement s’est engagé à atteindre les objectifs 
mondiaux de développement durable (SDG) dans le 
cadre de l’Agenda 2030 des Nations Unies.

Analyse des accords commerciaux et application 
des instruments de défense commerciale

Les différentes évolutions et dynamiques des rela-
tions commerciales mondiales, fortement influencées 
par les récentes crises que nous vivons, font qu’il est 
plus que jamais nécessaire pour la Belgique de bien 
comprendre l’impact de la politique commerciale de 
l’Union européenne sur nos intérêts nationaux.

Il explique qu’il confiera à son administration la tâche 
d’examiner en profondeur ces intérêts dans le cas de 
négociations commerciales européennes ou de dossiers 
spécifiques de défense commerciale, couvrant à la fois 
les aspects socio-économiques et les objectifs environ-
nementaux. En particulier, lors de la finalisation d’un 
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op EU-niveau zal een analyse van het gesloten akkoord 
een evenwichtige evaluatie mogelijk maken. Aldus zal 
de vice-eersteminister extra aandacht besteden aan de 
impact van de handel op de op Europees en nationaal 
vlak strategisch belangrijke sectoren.

Specifiek met betrekking tot de staalhandel zullen zijn 
diensten actief blijven deelnemen aan de werkzaamhe-
den van het Global Forum on Steel Excess Capacity.

Differentiatiebeleid

Wat de handelsbetrekkingen betreft, zal de vice-
eersteminister met argusogen het Israëlische nederzet-
tingenbeleid opvolgen. Dat beleid wordt immers scherp 
veroordeeld door de Europese Unie en de lidstaten. De 
afgelopen jaren zijn dan ook diverse internationale en 
Europese instrumenten in het leven geroepen om het 
differentiatiebeleid tussen Israël en de Israëlische neder-
zettingen kracht bij te zetten. De Hoge VN-Commissaris 
voor de mensenrechten heeft een databank bekendge-
maakt met daarin 112 commerciële ondernemingen die 
betrokken zijn bij activiteiten die rechtstreeks of onrecht-
streeks gelinkt zijn aan de Israëlische nederzettingen. 
De vice-eersteminister vindt het zaak de consumenten 
en distributeurs bewust te maken van de herkomst van 
producten uit de bezette gebieden, teneinde hen aldus 
te wijzen op hun maatschappelijke verantwoordelijkheid. 
Zulks strookt met de lopende Europese werkzaamhe-
den betreffende het voorstel voor een richtlijn inzake 
de zorgplicht die de ondernemingen met het oog op 
duurzaamheid in acht moeten nemen. In dat verband 
heeft de minister een studie besteld om na te gaan of 
ons land sancties zou kunnen opleggen aan Belgische 
bedrijven die economische, commerciële of financiële 
betrekkingen onderhouden met bedrijven die op die VN-
lijst staan, alsook of gerichte en evenredige maatregelen 
kunnen worden voorgesteld om Belgische bedrijven 
ervan te weerhouden activiteiten te ontplooien die aldus 
bijdragen tot het Israëlische nederzettingenbeleid. Hij 
hoopt op die basis voorstellen te kunnen formuleren om 
zowel de bedrijven als hun managers verantwoordelijk 
te kunnen stellen wanneer zij schendingen van het in-
ternationale recht aanmoedigen. Daarnaast heeft hij de 
FOD Economie de opdracht gegeven samen te werken 
met de Belgische douanediensten, teneinde gerichter te 
controleren op de etikettering van producten die worden 
ingevoerd uit de door Israël bezette gebieden.

Screening van buitenlandse investeringen

De vice-eersteminister geeft aan dat zijn diensten 
het nodige zal doen voor de tenuitvoerlegging van de 
EU-Verordening inzake de screening van buitenlandse 

accord commercial au niveau de l’Union européenne, 
une analyse de l’accord négocié permettra de faire une 
évaluation équilibrée. Ce faisant, il ajoute qu’il accordera 
une attention accrue à l’impact du commerce sur les 
secteurs d’importance stratégique au niveau européen 
et national.

Pour le commerce de l’acier en particulier, son admi-
nistration continuera à participer activement aux travaux 
du Forum mondial sur les surcapacités sidérurgiques.

Politique de différenciation

Par ailleurs, dans les relations commerciales, le vice-
premier ministre sera attentif à la question de la politique 
de colonisation israélienne. Cette dernière est en effet fer-
mement condamnée par l’Union européenne et ses États 
membres. Plusieurs instruments internationaux et euro-
péens ont donc été mis en place ces dernières années 
pour renforcer la politique de différenciation entre Israël 
et les colonies israéliennes. Le Haut-Commissaire des 
Nations Unies aux droits de l’homme a publié une base 
de données des 112 entreprises commerciales impliquées 
dans des activités directement ou indirectement liées 
aux colonies israéliennes. Il estime qu’il est important de 
sensibiliser les consommateurs et les distributeurs sur 
l’origine des produits venant des territoires occupés afin 
de les sensibiliser à leur responsabilité sociétale. Ceci, 
particulièrement dans le cadre des travaux européens 
en cours relatifs à la proposition de directive sur le devoir 
de vigilance des entreprises en matière de durabilité. 
À cet égard, il a commandé une étude sur la possibilité 
pour la Belgique de sanctionner les entreprises belges 
qui ont des relations économiques, commerciales ou 
financières avec les entreprises qui figurent sur la liste 
des Nations Unies ainsi que sur des propositions de 
mesures ciblées et proportionnées visant à dissuader 
les entreprises belges, de développer des activités qui 
contribuent ainsi à la politique de colonisation israé-
lienne. Il souhaite ainsi pouvoir faire des propositions 
afin d’engager la responsabilité des entreprises et de 
leurs dirigeants, qui encouragent les violations du droit 
international. Par ailleurs, il a mandaté le SPF Économie 
afin que celui-ci collabore avec les services douaniers 
belges afin de renforcer le contrôle de l’étiquetage des 
produits importés depuis les territoires occupés par Israël.

Filtrage des investissements étrangers

Le vice-premier ministre explique que son adminis-
tration prendra les mesures nécessaires pour assurer 
la mise en œuvre du règlement européen sur l’examen 
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directe investeringen1. Daartoe zullen, in overleg met 
de gewesten, de nodige stappen worden gezet om het 
samenwerkingsmechanisme van de EU uit te voeren. 
Bovendien wil de vice-eersteminister een Belgisch 
screeningsmechanisme invoeren om de investeringen 
in ons land te kunnen toetsen aan de noodzaak om onze 
nationale veiligheid te waarborgen, inzonderheid op het 
vlak van strategische activiteiten. Daartoe zal binnenkort 
een ontwerp van samenwerkingsovereenkomst worden 
uitgewerkt.

Internationaal verantwoord ondernemen

Het Nationaal Contactpunt (NCP) voor de OESO-
richtlijnen ten behoeve van multinationale ondernemingen 
werkt voort aan de bevordering van het maatschappelijk 
verantwoord ondernemen door bemiddelingsinstrumenten 
aan te bieden, door informatie te verspreiden en door 
bewustmakingsacties te voeren. De OESO-richtlijnen 
zullen in 2023 worden herzien, teneinde tegemoet te 
kunnen komen aan de nieuwe verzuchtingen van het 
middenveld en van andere stakeholders. De vice-eer-
steminister voegt daaraan toe dat via de ministerbijeen-
komst van de OESO, die van 14 tot 16 februari 2023 in 
Parijs zal plaatsvinden, eveneens kan worden gestreefd 
naar meer overheidsoptreden op dat vlak. In dat ver-
band zal de regering ook nauwlettend toezien op de 
EU-werkzaamheden aangaande het ontwerp voor een 
juridisch kader inzake de zorgplicht voor bedrijven en 
zal zij met bijzondere aandacht de verdere uitbouw van 
concepten inzake maatschappelijk verantwoord onder-
nemen ondersteunen. Bovendien zal België zijn tweede 
Nationaal Actieplan Ondernemingen en Mensenrechten 
aannemen. De FOD Economie is betrokken bij meer-
dere acties daarvan, zoals de tenuitvoerlegging van 
de EU-verordening 2017/821 inzake mineralen en de 
uitbreiding van het NCP.

Toezicht op specifieke handelsstromen

Sinds 1 januari 2021 geldt voor invoerders Verordening 
(EU) 2017/821 van het Europees Parlement en de Raad 
van 17 mei 2017 tot vaststelling van verplichtingen in-
zake passende zorgvuldigheid in de toeleveringsketen 
voor EU-importeurs van tin, tantaal en wolfraam, de 
overeenkomstige ertsen, en goud uit conflict- en hoogri-
sicogebieden. Die conflictmineralenverordening verplicht 
EU-bedrijven die dergelijke “3T+G”-mineralen invoeren, 
ertoe zulks te doen op verantwoorde wijze en erop toe 
te zien dat hun toeleveringsketens niet bijdragen tot de 
financiering van gewapende conflicten. Voorts worden de 
nodige stappen gezet met het oog op de tenuitvoerleg-
ging van Verordening (EU) 2019/880 van het Europees 

1 Verordening (EU) 2019/452 van het Europees Parlement en de 
Raad van 19 maart 2019 tot vaststelling van een kader voor de 
screening van buitenlandse directe investeringen in de Unie.

des investissements étrangers directs1. À cette fin, les 
mesures nécessaires seront prises pour mettre en œuvre 
le mécanisme de coopération de l’Union européenne, 
en concertation avec les autorités régionales. En outre, 
il souhaite d’introduire un mécanisme de filtrage belge 
pour évaluer les investissements dans notre pays par 
rapport à la nécessité d’assurer notre sécurité nationale, 
en particulier dans les activités stratégiques. Un projet 
d’accord de coopération devrait prochainement voir le 
jour sur le sujet.

L’entrepreneuriat responsable au niveau international

Le point de contact national (PCN) pour les Principes 
directeurs de l’OCDE à l’attention des entreprises mul-
tinationales poursuit ses efforts pour promouvoir la 
responsabilité sociale des entreprises en proposant 
des outils de médiation d’une part, et en diffusant et 
en sensibilisant d’autre part. Les principes directeurs 
de l’OCDE seront révisés en 2023: cela permettra de 
répondre aux nouvelles questions soulevées par la société 
civile et les autres parties prenantes. Le vice-premier 
ministre ajoute que la réunion ministérielle de l’OCDE, 
qui se tiendra à Paris du 14 au 16 février 2023, sera une 
occasion supplémentaire de renforcer l’action des États 
dans ce domaine. Dans ce contexte, le gouvernement 
suivra également de près les travaux de l’UE portant sur 
le projet de cadre juridique sur la responsabilité sociale 
des entreprises et il soutiendra avec une attention par-
ticulière la poursuite du développement des concepts 
de responsabilité sociale des entreprises. La Belgique 
adoptera également son deuxième Plan d’Action National 
Entreprises et Droits de l’Homme dont plusieurs actions 
impliquent directement le SPF Économie, comme la mise 
en œuvre du règlement (UE) 2017/821 sur les minerais 
ainsi que le renforcement du Point de Contact National.

Suivi de flux commerciaux spécifiques

Le règlement (UE) 2017/821 du Parlement européen et 
du Conseil du 17 mai 2017 fixant des obligations liées au 
devoir de diligence à l’égard de la chaîne d’approvision-
nement pour les importateurs de l’Union qui importent 
de l’étain, du tantale et du tungstène, leurs minerais et 
de l’or provenant de zones de conflit ou à haut risque 
devait être appliqué par les importateurs à partir du 1er jan-
vier 2021. Ce règlement sur les minéraux de conflit oblige 
les entreprises de l’UE qui importent ces minéraux (les 
“3T+G”) à le faire de manière responsable et à veiller à 
ce que leurs chaînes d’approvisionnement ne contribuent 
pas au financement de conflits armés. De même, les 
mesures nécessaires seront prises pour la mise en œuvre 

1 Règlement (UE) 2019/452 du Parlement européen et du Conseil 
du 19 mars 2019 établissant un cadre pour le filtrage des 
investissements directs étrangers dans l'Union.
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Parlement en de Raad van 17 april 2019 betreffende het 
binnenbrengen en de invoer van cultuurgoederen. Die 
verordening voorziet in verscherpt toezicht op de invoer 
in de EU van bepaalde categorieën van cultuurgoederen.

Defensie en luchtvaart

De samenwerking en het overleg met het ministe-
rie van Defensie en de Belgische industrie worden 
voortgezet om te komen tot een sterke en geloofwaar-
dige maatschappelijke defensie, technologische en 
industriële basis (DTIB). De verdere uitdieping van de 
werkzaamheden betreffende een Defensie-, industrie- 
en onderzoeksstrategie (DIRS) is hierbij van cruciaal 
belang. De impact van militaire investeringsdossiers op 
de nationale industrie zal voort opgevolgd worden. Wat 
de burgerluchtvaart betreft, krijgt de administratie van 
de minister de opdracht om in samenspraak met Belspo 
het Clean Aviation-programma verder uit te rollen.

Sociaal tarief voor elektriciteit en/of aardgas en steun 
voor bedrijven en zelfstandigen

In de huidige energiecrisis heeft de regering heel wat 
steunmaatregelen genomen. Zo is het sociaal tarief voor 
begunstigden van de verhoogde tegemoetkoming, dat 
wil zeggen de mensen met een BIM-status, verlengd 
tot 31 maart 2023 en zijn de nodige uitvoeringsbesluiten 
uitgevaardigd om te voorzien in een sociaal tarief voor 
de levering van elektriciteit en aardgas aan residentiële 
klanten die sociaal beschermd zijn. Voor de rechthebben-
den op het sociaal gastarief die zich met een collectieve 
installatie verwarmen, wordt een premiesysteem ontwik-
keld; vervolgens zal een premiesysteem op basis van het 
effectieve en automatische verbruik worden uitgewerkt. 
Naast de belangrijke maatregelen om huishoudens met 
hun energierekening te ondersteunen, is het voorts be-
langrijk te onderstrepen dat bedrijven en zelfstandigen 
ook zullen worden ondersteund via tijdelijke economische 
werkloosheid, overbruggingsrecht of tijdelijke vrijstelling 
en uitstel van sociale werkgeversbijdragen.

Duurzaamheid en circulaire economie

De transitie naar een duurzame, koolstofarme en 
efficiënte economie is gezien de energiecrisis meer 
dan ooit een noodzaak. Meer dan ooit is ze een op-
portuniteit om de veerkracht van ’s lands economie te 
versterken en duurzame kwaliteitsbanen te scheppen 
die met goede arbeidsvoorwaarden gepaard gaan en 
niet “gedelokaliseerd” kunnen worden.

du règlement (UE) 2019/880 du Parlement européen et 
du Conseil du 17 avril 2019 concernant l’introduction et 
l’importation de biens culturels, qui prévoit un système 
de surveillance accrue des importations dans l’UE de 
certaines catégories de biens culturels.

Défense et Aéronautique

La coopération et la consultation avec le ministère de 
la Défense et l’industrie belge se poursuivront afin de 
créer une base industrielle, technologique et de défense 
(BITD) sociétale forte et crédible. L’approfondissement 
des travaux sur une stratégie de défense, d’industrie et 
de recherche (DIRS) revêt une importance cruciale à cet 
égard. L’impact des dossiers d’investissement militaire 
sur l’industrie nationale sera davantage surveillé. Dans 
le domaine de l’aviation civile, son administration, en 
consultation avec Belspo, est chargée de poursuivre le 
déploiement du programme “Clean Aviation”.

Tarif social pour l’électricité et/ou le gaz naturel et 
soutien aux entreprises et indépendants

Face à la crise énergétique, de nombreuses mesures 
de soutien ont été prises par le gouvernement. Parmi 
ces mesures, le tarif social pour les bénéficiaires de 
l’intervention majorée, à savoir les personnes ayant un 
statut BIM, a été prolongé jusqu’au 31 mars 2023 et les 
arrêtés d’exécution nécessaires ont été pris afin de prévoir 
un tarif social pour la fourniture d’électricité et de gaz 
aux clients résidentiels qui bénéficient d’une protection 
sociale. Un système de prime pour les ayants-droits au 
tarif social gaz, qui se chauffent grâce à une chaudière 
collective, sera élaboré. Un système de primes basé sur 
la consommation réelle et automatique sera développé 
ensuite. Par ailleurs, à côté des mesures importantes 
pour soutenir les ménages face à leur facture d’éner-
gie, il est important de souligner que les entreprises et 
indépendants seront également soutenus à travers le 
chômage économique temporaire, le droit passerelle 
ou encore l’exonération temporaire et le report des 
cotisations sociales patronales.

Durabilité et économie circulaire

La crise énergétique montre l’importance d’accélérer 
la transition vers une économie durable, à faible émis-
sion de carbone et efficace. Cette dernière est plus que 
jamais une nécessité au vu de la crise énergétique et 
reste en même temps une opportunité de renforcer la 
résilience de l’économie du pays et de créer des emplois 
durables et non délocalisables offrant de bonnes condi-
tions de travail.
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Wereldwijde duurzame-ontwikkelingsdoelstellingen

Het Federaal Plan voor Duurzame Ontwikkeling is 
een van de pijlers van deze regeerperiode en maakt 
het mogelijk de transitie naar een noodzakelijkerwijze 
duurzame en veerkrachtige economie concreet kracht 
bij te zetten, rekening houdend met de Agenda 2030 en 
de wereldwijde duurzame-ontwikkelingsdoelstellingen 
in verband waarmee België zich ertoe verbonden heeft 
ze tegen 2030 te halen. Het federaal plan voor de cir-
culaire economie zal in 2023 voort worden uitgerold. 
Dat plan beoogt:

• de marketing van circulaire producten en diensten 
te stimuleren;

• meer circulariteit in productiepatronen aan te 
moedigen;

• de rol van overheidsafnemers en consumenten 
bij de transitie te ondersteunen en hen tegelijkertijd 
te beschermen tegen geprogrammeerde veroudering;

• de rol van de werknemers in de transitie te 
ondersteunen;

• de nodige stimulansen en instrumenten voor de 
ontwikkeling van de circulaire economie tot stand te 
brengen.

De vice-eersteminister voegt er nog aan toe dat hij 
samen met zijn diensten de belangrijkste component 
van het project “Belgium Builds Back Circular” van het 
Nationaal herstel- en veerkrachtplan ten uitvoer zal leg-
gen, dat wil zeggen de financiering van ecodesignpro-
jecten en projecten voor de vervanging van chemische 
stoffen die een bedreiging vormen voor de gezondheid 
en het milieu.

Voorts wil hij sterk inzetten op de zorgplicht (due 
diligence), in overeenstemming met de duurzame-
ontwikkelingsdoelstellingen inzake het informeren van 
de consument over duurzame praktijken of mogelijke 
wanpraktijken van bedrijven en hun verantwoordelijk-
heid daarbij. De versterking van de zorgplicht voor 
bedrijven als beschreven in de OESO-richtlijnen inzake 
maatschappelijk verantwoord ondernemen zal centraal 
staan in zijn engagement op nationaal en Europees 
niveau. De informatie die in dezen voor bedrijven nuttig 
is, werd onlangs op de website van de FOD Economie 
gepubliceerd. Bedrijven kunnen er gebruik van maken 
bij het opsporen en oplossen van problemen qua men-
senrechten in hun toeleveringsketen, zowel op sectoraal 
als op horizontaal niveau.

Objectifs mondiaux de développement durable

Le Plan fédéral pour le développement durable est 
un élément clé de cette législature, qui nous permet 
d’amplifier concrètement notre transition vers une éco-
nomie nécessairement durable et résiliente, en tenant 
compte de l’Agenda 2030 et des Objectifs mondiaux de 
Développement durable, que la Belgique s’est engagée 
à atteindre d’ici 2030. La mise en œuvre du plan fédéral 
d’économie circulaire se poursuivra en 2023. Ce plan 
vise à:

• stimuler la mise sur le marché de produits et ser-
vices circulaires;

• encourager plus de circularité dans les modes de 
production;

• soutenir le rôle des acheteurs publics et des consom-
mateurs dans la transition tout en protégeant ces derniers 
contre l’obsolescence programmée;

• soutenir le rôle des travailleurs dans la transition;

• mettre en place les incitants et outils nécessaires 
au développement de l’économie circulaire.

Le vice-premier ministre ajoute qu’il mettra en œuvre 
avec son administration le principal volet du projet 
“Belgium Builds Back Circular” du “National Recovery 
and Resilience Plan”, à savoir le financement de projets 
d’écodesign et de substitution de produits chimiques 
préoccupantes pour la santé et l’environnement.

Il souhaite également s’engager fermement en faveur 
du devoir de vigilance (due diligence), conformément 
aux objectifs mondiaux de développement durable, 
concernant l’information des consommateurs sur les 
pratiques durables ou les éventuelles pratiques abusives 
d’entreprises et la responsabilité de ces dernières. Le 
renforcement du devoir de vigilance des entreprises 
décrit dans les Principes directeurs de l’OCDE pour la 
responsabilité sociétale de l’entreprise sera au cœur de 
son engagement au niveau national et européen. Les 
informations utiles aux entreprises sont publiées depuis 
peu sur le site web du SPF Économie. Les entreprises 
peuvent s’en servir pour détecter et répondre aux pro-
blèmes de droits de l’homme dans leur chaîne d’appro-
visionnement, tant au niveau sectoriel qu’horizontal.
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De vice-eersteminister geeft aan dat een link zal 
worden gelegd met het Belgische knooppunt van de 
Tripartiete Beginselverklaring inzake multinationale on-
dernemingen en sociaal beleid. In dat verband heeft hij 
de FOD Economie gevraagd de ontwikkelingen te volgen 
van Europese wetgevingsinitiatieven die de transparantie 
en verantwoordingsplicht van ondernemingen op het 
vlak van hun werking en toeleveringsketens beogen 
te verbeteren. Er zal een nationaal steunkader worden 
uitgewerkt om de zorgplichtconcepten beter ingang te 
doen vinden bij de Belgische ondernemingen. Het doel 
is de Belgische ondernemingen zo goed mogelijk voor 
te bereiden op het Europese kader dat eraankomt.

De vice-eersteminister vindt het essentieel dat België 
een voortrekkersrol kan spelen bij de ontwikkeling van 
een Europees wetgevingskader inzake zorgplicht. Zo 
is hij concreet betrokken bij de onderhandelingen over 
het voorstel voor een richtlijn “Corporate Sustainability 
Reporting directive”. Hij voegt er nog aan toe dat de 
Europese Raad en het Parlement eind juni tot een ak-
koord gekomen zijn en dat de richtlijn betreffende het 
rapporteren van niet-financiële informatie betreffende 
de duurzaamheidsrapportage van ondernemingen in 
de plaats zal komen van de reeds bestaande boek-
houdkundige richtlijn betreffende de bekendmaking van 
niet-financiële informatie over duurzame ontwikkeling 
bij bedrijven (NFRD).

Aldus zal de Europese Commissie de lidstaten van 
een uniforme Europese standaard voor duurzaam-
heidsrapportage voorzien en alle grote en middelgrote 
ondernemingen en groepen verplichten een duurzaam-
heidsrapportage op te stellen en openbaar te maken, 
met een aangepast kader voor kmo’s.

De vice-eersteminister benadrukt dat hij, in samen-
spraak met de minister van Financiën, de FOD Economie 
gevraagd heeft de omzetting te sturen van de “Public 
Country-by-Country Reporting”-richtlijn (pCBCR) aan-
gaande de openbaarmaking van fiscale informatie door 
bepaalde ondernemingen en bijkantoren. Hij wil die 
richtlijn omzetten door onder andere de aanbevelingen 
van de bijzondere parlementaire commissie “Panama 
Papers” te volgen. Conform de wereldwijde duurzame-
ontwikkelingsdoelstellingen zal de vice-eersteminister 
greenwashing vastberaden bestrijden en zal hij controle-
ren of bedrijven geen misleidende milieuclaims hanteren.

De vice-eersteminister vindt het belangrijk de strijd 
tegen greenwashing voort te zetten door deze praktijk 
absoluut te verbieden. Hij zal alles in het werk stellen 
opdat die nieuwe bepalingen, zodra ze zijn aangenomen, 
zo spoedig mogelijk in het Wetboek van economisch recht 
worden omgezet, en bijzondere aandacht schenken aan 

Le vice-premier ministre précise qu’un lien sera fait 
avec le point focal belge de la Déclaration de principes 
tripartite sur les entreprises multinationales et la politique 
sociale. À ce sujet, il a demandé à l’administration de 
suivre les développements de la législation européenne 
qui vise à améliorer la transparence et la responsabilité 
des entreprises vis-à-vis de leur fonctionnement et de 
leurs chaînes d’approvisionnement. Un cadre national 
de soutien visant une plus grande appropriation par les 
entreprises belges des concepts du devoir de vigilance 
sera développé. Il s’agit de préparer au mieux les entre-
prises belges au cadre européen à venir.

Le vice-premier ministre considère qu’il est essentiel 
que la Belgique puisse joue un rôle de premier plan dans 
l’élaboration d’un cadre législatif européen sur le devoir 
de diligence: il est concrètement impliqué dans les négo-
ciations sur la proposition de directive sur les rapports 
de durabilité des entreprises. Il ajoute qu’un accord a 
été trouvé entre le Conseil et le Parlement européen à 
la fin du mois de juin et que la directive concernant la 
communication d’informations non financières sur le 
développement durable des entreprises remplacera 
la directive comptable déjà existante concernant la 
communication d’informations non financières sur le 
développement durable des entreprises (NFRD).

Ce faisant, la Commission européenne fournira aux 
États membres une norme européenne uniforme pour 
l’établissement de rapports sur le développement durable 
et exigera de toutes les grandes entreprises et de tous 
les groupes de taille moyenne qu’ils préparent et publient 
un rapport sur le développement durable, avec un cadre 
adapté pour les PME.

Il souligne avoir demandé, en collaboration avec le 
ministre des Finances, au SPF Économie d’assurer le 
pilotage de la transposition de la directive Public Country-
by-Country Reporting en ce qui concerne la divulgation 
d’informations fiscales par certaines entreprises et suc-
cursales. Il souhaite transposer cette directive, en suivant 
entre autres les recommandations de la commission 
spéciale parlementaire “Panama Papers”. Conformément 
aux objectifs mondiaux de développement durable, il reste 
déterminé à lutter contre l’éco-blanchiment et à vérifier 
que les entreprises ne recourent pas à des allégations 
environnementales trompeuses.

Il précise qu’il est important de poursuivre la lutte 
contre le greenwashing en interdisant absolument cette 
pratique. Il mettra tout en œuvre pour que ces nouvelles 
dispositions, une fois adoptées, soient transposées dans 
le Code de droit économique dans les meilleurs délais 
et sera particulièrement attentif aux négociations sur la 
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de onderhandelingen over het voorstel van de Europese 
Commissie van 14 september 2022 om producten die 
op Europees grondgebied met dwangarbeid vervaardigd 
worden, te verbieden. Ook zal hij er in de Europese Raad 
voor pleiten dat het thans ter bespreking voorliggende 
voorstel voor een Ecodesignverordening de circulariteit 
van op de markt gebrachte producten aanzienlijk ver-
betert en de consumenten tegen geplande veroudering 
beschermt.

De vice-eersteminister geeft aan dat de FOD Economie 
in het raam van het Belgische Herstart- en Transitieplan 
2022-2024:

• de “Women in digital”-strategie implementeert, 
die specifiek gericht is op een inclusieve digitale tran-
sitie voor vrouwen en die door de federale regering 
in maart 2021 werd aangenomen. Het overlegcomité 
heeft die strategie in juni 2021 goedgekeurd;

• in het raam van zijn bevoegdheden een strategie en 
een actieplan uitwerkt om de digitale kloof te verkleinen 
en een genderneutrale digitale inclusie te bevorderen. 
Samen met de minister van Telecommunicatie en de 
staatssecretaris voor Digitalisering volgt de vice-eerste-
minister de uitvoering van die strategie en dat plan op. 
Hij voegt eraan toe dat de uitvoering van die strategieën 
vorm zal krijgen via acties die binnen het kader van de 
bevoegdheden en opdrachten van de FOD Economie 
zullen worden voorgesteld als aanvulling op de reeds on-
dernomen of geplande acties van diverse beleidsniveaus 
en actoren in de private en publieke sector in België.

Federaal e-commerce-actieplan voor de kmo’s

Inzake de digitale transitie heeft de FOD Economie 
een gespecialiseerde studie uitgevoerd naar de digitale 
transformatie van de Belgische bedrijven, teneinde hen 
te helpen zich op e-commerce voor te bereiden en online 
handel te drijven. Die analyse heeft ertoe geleid dat mo-
menteel een actieplan voor e-commerce voor kmo’s wordt 
uitgewerkt, evenals een pedagogisch instrument voor 
bedrijven die met e-commerce willen beginnen. Samen 
met zijn collega-minister van Middenstand, Zelfstandigen, 
kmo’s en Landbouw, Institutionele Hervormingen en 
Democratische Vernieuwing zorgt hij ervoor dat via dat 
instrument toegankelijke tips kunnen worden verstrekt 
aan kmo’s en zko’s, maar ook aan kleine zelfstandige 
handelaars die digitaal willen gaan en die hun positie 
op de e-commercemarkt willen verbeteren.

Digital Economy and Society Index (DESI)

De vice-eersteminister legt uit dat de Digital Economy 
and Society Index (DESI) een door de Europese 
Commissie uitgewerkte samengestelde index is die 

proposition de la Commission européenne du 14 sep-
tembre 2022 visant à interdire les produits issus du 
travail forcé sur le sol européen. Il plaidera également 
au sein du Conseil européen pour que la proposition 
de règlement Ecodesign actuellement en discussion 
renforce sensiblement la circularité des produits mis 
sur le marché et protège nos consommateurs contre 
l’obsolescence programmée.

Dans le cadre du Plan belge de redémarrage et de 
transition 2022-2024, il explique que le SPF Économie:

• met en œuvre la stratégie “Women in digital” spéci-
fiquement axée sur une transition numérique inclusive 
impliquant les femmes, adoptée par le gouvernement 
fédéral en mars 2021. Le comité de concertation l’a 
approuvé en juin 2021;

• développe, dans le cadre de ses compétences, 
une stratégie et un plan d’actions destinés à réduire la 
fracture numérique et stimuler l’inclusion numérique non 
genrée. Avec la ministre des Télécommunications ainsi 
que le secrétaire d’État à la Digitalisation, il suit la mise 
en œuvre de cette stratégie et de ce plan. Il ajoute que 
la mise en œuvre de ces stratégies se concrétisera par 
des actions qui seront proposées, dans le cadre des 
compétences et des missions du SPF Économie, pour 
compléter celles réalisées ou envisagées par différents 
niveaux de pouvoir et différents acteurs publics et privés 
en Belgique.

Plan d’action fédéral e-commerce pour les PME

Face au défi de la transition numérique, le SPF Économie 
 a réalisé une étude spécialisée en matière de transfor-
mation digitale des entreprises belges afin de les aider 
à se développer et à se lancer dans l’e-commerce. À 
la suite de cette analyse, un plan d’action e-commerce 
est en cours d’élaboration pour les PME, ainsi qu’un 
outil pédagogique à l’attention des entreprises qui sou-
haitent se lancer dans l’e-commerce. Il travaille, avec 
son collègue le ministre des PME et des indépendants, 
à ce que cet outil permette d’établir des conseils faciles 
d’accès à destination des PME, des TPE mais aussi des 
petits commerçants indépendants qui souhaiteraient 
se digitaliser et mieux se positionner sur le marché de 
l’e-commerce.

Digital Economy and Society Index (DESI)

Le vice-premier ministre explique que le Digital 
Economy and Society Index (DESI) est un indice com-
posite élaboré par la Commission européenne qui mesure 
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de prestaties van de EU-lidstaten in de belangrijkste 
domeinen van de digitale economie en maatschappij 
meet en vergelijkt. De analyse zoemt in op vier thema’s: 
menselijk kapitaal, connectiviteit, integratie van de di-
gitale technologieën en de digitale overheidsdiensten. 
Deze index bestaat sinds 2014 en is een benchmark op 
Europees niveau. België bekleedt de zestiende plaats 
in de DESI-ranking voor 2022, vier plaatsen lager dan 
in 2021 (met een andere methodologie). Hij merkt echter 
op dat België veel troeven heeft, onder meer inzake 
vaste-breedbanddekking, het gebruik van digitale tech-
nologieën in de bedrijven en de ICT-bedrijfsopleidingen 
die zij verstrekken, maar dat ons land ook voor belang-
rijke uitdagingen staat, zoals het chronisch tekort aan 
ICT-afgestudeerden en de achterstand bij de uitrol 
van 5G-netwerken en glasvezel.

Data Economy

De vice-eersteminister wijst erop dat gegevens de 
onmisbare brandstof zijn voor de ontwikkeling van de 
digitale economie en dat zij in veel sectoren ervan de 
innovatie aandrijven. Voorts meent hij dat gegevens een 
zeer grote impact op de rest van de economie zullen 
hebben naarmate ze digitaler wordt. Om het economisch 
herstel en de gegevenssoevereiniteit te bevorderen, moe-
ten ondernemingen worden gesteund bij de exploitatie 
van hun gegevens en moet het vrije verkeer ervan op 
de interne markt worden bevorderd. Ook de beveiliging 
van clouds en datacenters speelt een sleutelrol bij het 
creëren van het vereiste vertrouwensklimaat. In die 
context en in overeenstemming met de EU-strategie 
ter zake zal de vice-eersteminister samen met zijn col-
lega’s bevoegd voor telecommunicatie en digitalisering 
nagaan of het opportuun is een Belgische strategie voor 
de data economy te ontwikkelen, gericht op het beheer, 
de toegang, het delen en de valorisatie van gegevens.

Digital Services Act

Ook de Digital Services Act2 is een belangrijk regel-
gevend instrument in het kader van de digitale transitie. 
Die verordening werd in oktober 2022 aangenomen 
en zal op 1 januari 2024 in werking treden. Ze beoogt 
de verplichtingen van de internettussenpersonen aan 
te scherpen om de onwettigheden op het internet be-
ter te bestrijden, en er tegelijk voor te zorgen dat de 
grondrechten van alle actoren worden geëerbiedigd. 
Aangezien het om een belangrijk dossier gaat, acht de 

2 Verordening (EU) 2022/2065 van het Europees Parlement en de 
Raad van 19 oktober 2022 betreffende een eengemaakte markt 
voor digitale diensten en tot wijziging van Richtlijn 2000/31/EG.

et compare les performances des États membres dans 
les principaux domaines de l’économie et de la société 
numériques. L’analyse porte sur quatre axes théma-
tiques: le capital humain, la connectivité, l’intégration 
des technologies numériques et les services publics 
numériques. Cet indice existe depuis 2014 et fait figure 
de référence au niveau européen. La Belgique occupe 
la 16ème place au classement DESI pour l’année 2022, 
soit un recul de quatre places par rapport à 2021 (avec 
une méthodologie différente). Il relève cependant que la 
Belgique dispose de nombreux points forts notamment 
en termes de couverture des réseaux large bande fixes, 
d’intégration des technologies numériques au sein des 
entreprises et de formations ICT dispensées au sein des 
entreprises, mais il est également confronté à des défis 
importants tels que le déficit chronique de diplômés dans 
les filières ICT et le retard pris dans le déploiement des 
réseaux 5G et de la fibre optique.

Data Economy

Le vice-premier ministre rappelle que les données 
constituent le carburant indispensable au développement 
de l’économie numérique et qu’elles jouent un rôle moteur 
pour l’innovation dans de nombreux secteurs de celle-ci. 
En outre, il estime que l’impact des données sur le reste 
de l’économie est appelé à connaître une croissance 
très importante au fur à mesure de la digitalisation de 
l’économie. Afin de favoriser la relance économique et 
la souveraineté des données, il convient de soutenir 
les entreprises dans leur processus d’exploitation des 
données et de favoriser leur libre circulation au sein du 
marché intérieur. De même, la sécurisation des clouds 
et datacenters joue un rôle essentiel afin de créer le 
climat de confiance nécessaire. Dans ce contexte et 
en adéquation avec la stratégie de l’Union européenne 
en la matière, il étudiera avec ses collègues ayant les 
Télécommunications et la Digitalisation dans leurs attri-
butions, l’opportunité de développer une stratégie belge 
pour la data economy axée sur la gouvernance, l’accès, 
le partage et la valorisation des données.

Digital Services Act

Le Digital Services Act2 est également un instrument 
de régulation important face à la transition numérique. 
Ce règlement a été adopté en octobre 2022 et entrera en 
application le 1er janvier 2024. Ce texte vise à renforcer 
les obligations à charge des intermédiaires de l’Internet 
en vue de mieux lutter contre les illégalités sur Internet 
tout en veillant au respect des droits fondamentaux de 
l’ensemble des acteurs. Vu l’importance du dossier, il 
considère qu’il conviendra de prendre toutes les initiatives 

2 Règlement (UE) 2022/2065 du Parlement européen et du Conseil 
du 19 octobre 2022 relatif à un marché unique des services 
numériques et modifiant la directive 2000/31/CE.
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vice-eersteminister het raadzaam al het nodige te doen om 
die verordening uiterlijk tegen 1 januari 2024 in Belgisch 
recht om te zetten. Hij merkt op dat het in deze moeilijke 
economisch onstabiele tijden van essentieel belang 
is voor een duurzaam economisch herstel te zorgen. 
Dat houdt onder meer in dat de consument een groot 
vertrouwen moet hebben in de verschillende producten 
en diensten die hij koopt. In het kader van de Europese 
verplichtingen waaraan België zich moet houden, werd 
Richtlijn 2019/2161 wat betreft betere handhaving en 
modernisering van de regels voor consumentenbescher-
ming in de Unie, in Belgisch recht omgezet bij de wet 
van 8 mei 2022 tot wijziging van de boeken I, VI en XV 
van het Wetboek van economisch recht.

Diamant

De vice-eersteminister legt uit dat er diverse bena-
mingen worden gebruikt om het verschil te verdoezelen 
tussen een natuurlijke en een synthetische diamant. Die 
situatie kan aanleiding geven tot consumentenbedrog. 
In de B2B-sector wordt reeds een duidelijk terminolo-
gisch onderscheid tussen synthetische en natuurlijke 
diamant gemaakt. Op grond van die vaststelling en om 
consumentenbedrog te voorkomen, werd het Wetboek 
van economisch recht aangepast. Door de aanpas-
sing kan in een specifieke informatieverplichting voor 
bepaalde producten worden voorzien en kan de terbe-
schikkingstelling van een standaardinformatiedocument 
worden opgelegd. Die maatregel zal derhalve worden 
opgenomen in een koninklijk besluit dat samen met 
de minister van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en 
Landbouw, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing en de staatssecretaris voor Begroting en 
Consumentenbescherming zal worden opgesteld, ten-
einde ook in de B2C-relatie duidelijk het onderscheid 
te maken tussen een natuurlijke en een synthetische 
diamant, zodat de consument duidelijk en transparant 
wordt geïnformeerd alvorens hij tot een aankoop overgaat.

Financiële diensten

In het licht van de digitale transitie mag de digitale 
kloof niet uit het oog worden verloren. In dat verband 
zal de vice-eersteminister samen met zijn collega’s 
bevoegd voor financiën en consumentenbescherming, 
alsook in overleg met de financiële sector, de lopende 
initiatieven in de financiële sector evalueren om aldus 
de consument beter te beschermen. Hij zal desgeval-
lend een wetsontwerp indienen om de toegang van 
de burgers tot de financiële diensten te verbeteren en 
daarbij bijzondere aandacht aan de meest kwetsbaren 
besteden.

Tevens zal erop worden toegezien dat de universele 
bankdienst geen dode letter blijft, dat de toegankelijkheid 

nécessaires en vue d’assurer la mise en œuvre de ce 
texte en droit belge pour le 1er janvier 2024 au plus tard. 
Il fait remarquer qu’en ces temps difficiles économique-
ment instables, il est essentiel d’assurer une relance 
économique durable. Ceci doit notamment passer par 
un niveau de confiance élevé des consommateurs dans 
les différents produits et services qu’ils acquièrent. Dans 
le cadre des obligations européennes qui incombent à 
la Belgique, la loi du 8 mai 2022 modifiant les livres Ier, 
VI et XV du Code de Droit économique a transposé la 
directive (UE) 2019/2161 visant à une meilleure appli-
cation et une modernisation des règles de l’Union en 
matière de protection des consommateurs.

Diamant

Le vice-premier ministre explique que plusieurs déno-
minations sont utilisées pour masquer la différence entre 
un diamant naturel et un diamant synthétique. Cette 
situation peut conduire à une escroquerie à l’encontre 
du consommateur. Il existe déjà une distinction termino-
logique claire entre les diamants synthétiques et naturels 
dans le secteur B2B. Sur la base de cette constatation et 
de la volonté d’empêcher la fraude à la consommation, 
le Code de droit économique a été modifié. L’adaptation 
permet de prévoir une obligation d’information spécifique 
pour certains produits, ainsi que d’imposer un document 
d’information standard. Cette mesure sera donc reprise 
dans un arrêté royal porté avec le ministre des PME et 
la secrétaire d’État à la Protection des consommateurs 
afin de distinguer clairement un diamant naturel d’un 
diamant synthétique dans la relation B2C, de sorte 
que le consommateur soit informé de manière claire et 
transparente avant d’effectuer un achat.

Services financiers

Face à la transition numérique, il convient de ne pas 
oublier la fracture numérique. À ce sujet, il évaluera, 
avec ses collègues des Finances et de la Protection 
des consommateurs, et en concertation avec le secteur 
financier, les initiatives en cours dans le secteur financier 
pour mieux protéger les consommateurs. Le cas échant, 
il proposera un projet de loi visant à améliorer l’accès 
des citoyens aux services financiers, en accordant une 
attention particulière aux groupes les plus vulnérables.

Il sera également veillé à ce que le service bancaire 
universel ne reste pas lettre morte, à ce que l’accessibilité 
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van een dicht automatennetwerk voor alle burgers kan 
worden gegarandeerd en dat de digitale geletterdheid van 
kwetsbare groepen kan worden versterkt. Wat specifiek 
de toegankelijkheid van geldautomaten betreft, moet 
worden vastgesteld dat het aantal automaten in ons land 
sinds enkele jaren worden gestroomlijnd. Het is echter 
belangrijk te waarborgen dat al onze burgers makkelijk 
toegang tot geldautomaten hebben. Daartoe bestudeert 
de vice-eersteminister alle mogelijke opties om een aantal 
objectieve criteria te bepalen waaraan de toegang tot 
geldautomaten in het hele land moet voldoen. Hij voegt 
eraan toe dat hij de Belgische Mededingingsautoriteit 
om advies heeft gevraagd. De toepassing van dergelijke 
criteria moet immers in overeenstemming zijn met het 
mededingingsrecht. Hij heeft ook aan de FOD Economie 
gevraagd een rechtsvergelijkende analyse uit te voe-
ren van de Europese initiatieven inzake toegang tot 
geldautomaten. Op basis daarvan zullen initiatieven 
moeten worden genomen, in overleg met zijn collega’s, 
de Nationale Bank van België en de financiële sector.

Herziening van Richtlijn 2008/48/EG van het Europees 
Parlement en de Raad van 23 april 2008 inzake 
kredietovereenkomsten voor consumenten

De richtlijn consumentenkrediet heeft in 2008 een 
geharmoniseerd EU-kader voor het consumentenkrediet 
ingesteld. Deze richtlijn beoogt eensdeels een hoog 
beschermingsniveau voor consumenten te waarborgen 
en anderdeels een interne markt voor het consumen-
tenkrediet te creëren. Onder meer door de digitalisatie 
en de COVID-19-crisis is een herziening van de richtlijn 
aan de orde opdat ze kan blijven voldoen aan de twee-
ledige doelstelling. Op  30 juni 2021 heeft de Europese 
Commissie een nieuw voorstel voor een richtlijn aan-
genomen. Na diverse vergaderingen van de werkgroep 
van de Raad over consumentenbescherming kwam het 
op 9 juni 2022 tot een compromistekst. De Commissie 
interne markt en consumentenbescherming heeft het 
ontwerpverslag aangenomen; op 12 juli 2022 werd het 
onderhandelingsmandaat goedgekeurd. De wijzigingen 
beogen voornamelijk:

1. de informatieverplichtingen aan te passen aan de 
digitalisering;

2. een informatie-overload te voorkomen;

3. de maatregelen tegen het misbruik van het consu-
mentengedrag voort uit te werken;

4. de kosten van het consumentenkrediet te beperken;

5. de maatregelen tegen overmatige schuldenlast te 
ondersteunen.

de tous les citoyens à un réseau dense d’automates 
puisse être garantie et à ce que la culture numérique 
des groupes vulnérables puisse être renforcée. Plus 
spécifiquement, concernant l’accessibilité des distribu-
teurs bancaires, on constate depuis quelques années 
un phénomène de rationalisation du nombre de distri-
buteurs sur notre territoire. Face à ce phénomène, il est 
important d’assurer un accès aisé aux distributeurs de 
billets pour l’ensemble de nos citoyens. À cet effet, il 
étudie toutes les options possibles pour mettre en place 
un ensemble de critères objectifs d’accessibilité aux 
distributeurs sur l’ensemble du territoire. Il ajoute avoir 
demandé un avis à l’Autorité belge de la concurrence. En 
effet, la mise en œuvre de tels critères doit être conforme 
au droit de la concurrence. Il a également demandé au 
SPF Économie une analyse de droit comparé portant 
sur les initiatives européennes en matière d’accès aux 
distributeurs. Sur cette base, des initiatives devront être 
prises, en concertation avec ses collègues, la Banque 
nationale de Belgique et le secteur financier.

Révision de la directive 2008/48/CE du Parlement 
 européen et du Conseil de 23 avril 2008 concernant 
les contrats de crédit aux consommateurs

La directive sur le crédit à la consommation a établi 
en 2008 un cadre européen harmonisé pour le crédit à 
la consommation. L’objectif de la directive est d’une part, 
d’assurer un niveau élevé de protection des consom-
mateurs et d’autre part, de créer un marché intérieur du 
crédit à la consommation. En raison notamment de la 
numérisation et de la crise du COVID-19, une révision 
de la directive est à l’ordre du jour afin de continuer à 
répondre à son double objectif. Le 30 juin 2021, une 
nouvelle proposition de directive a été adoptée par la 
Commission européenne. Après plusieurs réunions 
du groupe de travail du Conseil sur la protection des 
consommateurs, un texte de compromis a été trouvé 
le 9 juin 2022. La Commission du marché intérieur et 
de la protection des consommateurs a adopté le projet 
de rapport et a voté le 12 juillet 2022 sur le mandat 
de négociation. Les principaux changements visent 
notamment à:

1. adapter les obligations en matière d’information à 
la numérisation;

2. éviter la surcharge d’informations;

3. poursuivre le développement de mesures contre 
les abus de comportement des consommateurs;

4. limiter le coût des crédits à la consommation;

5. soutenir les mesures contre le surendettement.
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De vice-eersteminister geeft aan dat hij de evolutie 
van deze richtlijn nauwlettend zal blijven volgen om de 
marktwerking te verbeteren en de consumenten beter 
te beschermen.

Overmatige schuldenlast

De strijd tegen overmatige schuldenlast is een van de 
prioriteiten van de vice-eersteminister; dienaangaande 
heeft hij een grote hervorming op de sporen gezet, die 
in een aantal fasen wordt uitgevoerd. De eerste stap 
is de hervorming van het juridische kader ingeval van 
betalingsachterstand van schulden en met het oog 
op de minnelijke invordering van consumentenschul-
den. Daartoe zal een nieuw boek in het Wetboek van 
economisch recht worden ingevoegd. Dit boek regelt 
enerzijds de regelgeving inzake bepaalde gevolgen 
van de betalingsachterstand van de schulden van een 
consument ten aanzien van ondernemingen en brengt 
anderzijds de minnelijke invordering van consumenten-
schulden door de schuldeiser of door een derde bij de 
tijd. Ook de kosten inzake de minnelijke invordering van 
schulden zullen beter worden gereguleerd en beperkt. 
De bepalingen van dat nieuwe boek beogen een hoog 
beschermingsniveau te bieden aan de consument met 
een betalingsachterstand. In dat verband werden de 
belanghebbenden inzake overmatige schuldenlast ge-
raadpleegd en werd een voorontwerp van wet uitgewerkt.

In een tweede fase is het de bedoeling de wetgeving 
inzake de collectieve schuldenregeling te herzien. De 
vice-eersteminister wil deze wetgeving moderniseren 
en een echte minnelijke fase invoeren. Dat gebeurt in 
samenwerking met de minister van Justitie.

Ten slotte wil de vice-eersteminister ook de regeling 
ter bestrijding van overmatige schuldenlast nog doeltref-
fender maken, door de kwaliteit en de relevantie van de 
geregistreerde gegevens over bepaalde overeenkom-
sten, zoals inzake kredietopeningen, in de Centrale voor 
Kredieten aan Particulieren bij de Nationale Bank van 
België te verbeteren. Enerzijds zullen de gegevens van de 
overeenkomsten van het niet-gereglementeerde bestand 
worden ingevoerd in de Centrale voor Kredieten aan 
Particulieren, en anderzijds zullen bepaalde bijkomende 
gegevens van reeds geregistreerde overeenkomsten, 
zoals de kredietopening, daarin worden opgenomen.

Betere regeling voor de gebundelde verkoop van 
verzekeringen en hypothecair krediet

Het Prijzenobservatorium heeft een studie uitgevoerd 
over de verhoging van de prijzen van brandverzekeringen 
en kwam meer bepaald tot de conclusie dat de aange-
boden gebundelde verkopen tot gevolg kunnen hebben 
dat de concurrentie op de markt voor brandverzekeringen 

Le vice-premier ministre déclare qu’il continuera à 
suivre de près l’évolution de cette directive pour amé-
liorer le fonctionnement du marché et mieux protéger 
les consommateurs.

Surendettement

La lutte contre le surendettement est une des prio-
rités du vice-premier ministre: il a lancé une réforme 
importante en la matière qui se fait en plusieurs étapes. 
Dans un premier temps, il s’agit de réformer le cadre 
juridique applicable au retard de paiement des dettes et 
au recouvrement amiable de dettes du consommateur. 
À cet effet, un nouveau livre sera introduit dans le Code 
de droit économique. Ce livre consacre, d’une part, 
l’encadrement de certains effets du retard de paiement 
des dettes d’un consommateur à l’égard des entreprises 
et, d’autre part, il reprend et actualise le recouvrement 
amiable de dettes du consommateur par le créancier 
ou par un tiers. Les frais liés au recouvrement amiable 
d’une dette seront ainsi mieux encadrés et plafonnés. 
Les dispositions de ce nouveau livre visent à offrir un 
haut niveau de protection au consommateur, lorsqu’il 
se retrouve dans une situation de retard de paiement. 
Dans ce cadre, les parties prenantes dans le domaine 
du surendettement ont été consultées et un avant-projet 
de loi a été élaboré.

Dans un second temps, il s’agit de revoir la législation 
relative au règlement collectif de dettes. Sa volonté est de 
moderniser cette législation et d’instaurer une véritable 
phase amiable. Ce travail est effectué en collaboration 
avec le ministre de la Justice.

Enfin, il souhaite également rendre le dispositif de 
lutte contre le surendettement encore plus efficace 
en améliorant la qualité et la pertinence des données 
enregistrées sur certains contrats dans la Centrale 
des crédits aux particuliers de la Banque nationale de 
Belgique comme les ouvertures de crédits. D’une part, 
les données des contrats du fichier non réglementé seront 
intégrées dans la Centrale des crédits aux particuliers, 
et d’autre part, certaines données supplémentaires des 
contrats déjà enregistrés, comme l’ouverture de crédit, 
seront reprises.

Un meilleur encadrement pour la vente groupée 
d’assurances et de crédits hypothécaires

L’Observatoire des prix a effectué une étude sur 
l’augmentation des prix des assurances incendie et a 
notamment conclu que les ventes groupées offertes 
peuvent entraîner un manque de concurrence sur le 
marché de ces assurances. Il n’est pas facile pour les 
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niet optimaal speelt. Het is voor de consumenten niet 
eenvoudig om van verzekeraar te veranderen omdat 
zij daardoor de korting op hun rentevoet verliezen. De 
vice-eersteminister wil de gebundelde verkopen bij het 
aangaan van een hypothecair krediet beter regelen, 
onder meer op basis van de aanbevelingen van het 
Prijzenobservatorium.

Wettelijke garantie voor levende dieren

De wet tot omzetting van de richtlijn betreffende de 
wettelijke garantie is op 1 juni 2022 in werking getre-
den. Dankzij die richtlijn kunnen de lidstaten regels 
uitvaardigen die aangepast zijn aan levende dieren. In 
dat verband zal de vice-eersteminister, in overleg met 
de minister van Justitie en de staatssecretaris voor 
Consumentenbescherming, een stelsel van wettelijke 
garantie uitwerken dat rekening houdt met de specifieke 
kenmerken van levende dieren en met de noodzaak om 
in bepaalde gevallen snel in te grijpen wanneer zich een 
gezondheidsprobleem bij het dier voordoet.

Een correcte toepassing van de intellectuele- 
eigendomsrechten

De COVID-19-pandemie heeft ons geleerd dat oc-
trooien en andere intellectuele-eigendomsrechten de 
redelijke toegang tot kritieke technologieën en knowhow 
in tijden van crisis niet in de weg mogen staan. De vice-
eersteminister wijst erop dat het Federaal Parlement 
in 2021 ook een resolutie dienaangaande heeft aangeno-
men. De toegang tot die technologieën kan onder meer 
worden verkregen via vrijwillige licentieovereenkomsten, 
maar als die middelen niet volstaan, is er een doeltreffend 
vangnet nodig. Daartoe bestaan er in België en in andere 
landen dwanglicenties voor octrooien. De Europese 
Commissie evalueert de dwanglicentieregelingen in de 
Europese Unie, die voornamelijk door de lidstaten zijn 
geregeld en bijgevolg uiteenlopend zijn. Bij de follow-up 
van die studie zal de vice-eersteminister er zeker voor 
pleiten dat die oefening ook de toegang tot de knowhow 
en de klinische proefgegevens omvat.

Voorts zal hij in dat verband nagaan hoe ge-
volg kan worden gegeven aan de studie van het 
Federaal Kenniscentrum voor de Gezondheidszorg 
van 14 juni 2022 over dwanglicenties voor dure genees-
middelen, een studie die werd uitgevoerd in samenwer-
king met de Universiteit Antwerpen en de KU Leuven.

Hij is tevens van plan de procedure voor de inbeslag-
name van namaak te hervormen. Dankzij die procedure 
kan de namaak worden bewezen. Het betreft een snelle 
en doeltreffende procedure, die echter aanleiding kan 

consommateurs de changer d’assureur puisqu’ils perdent 
la réduction de leur taux d’intérêt. Il souhaite mieux 
encadrer les ventes groupées offertes dans le cadre 
d’un crédit hypothécaire, entre autres sur la base des 
recommandations de l’Observatoire des prix.

Garantie légale pour les animaux vivants

La loi transposant la directive sur la garantie légale 
est entrée en vigueur le 1er juin 2022. Cette directive per-
met aux États membres de prévoir des règles adaptées 
aux animaux vivants. C’est ainsi que, en concertation 
avec le ministre de la Justice et la secrétaire d’État à la 
Protection des consommateurs, le vice-premier ministre 
va proposer un régime de garantie légale qui tienne 
compte des spécificités des animaux vivants et de la 
nécessité, dans certains cas, d’intervenir rapidement 
lorsqu’un problème de santé apparaît chez l’animal.

Une application non-abusive des droits de la propriété 
intellectuelle

La pandémie de COVID-19 a mis en lumière que les 
brevets et autres droits de propriété intellectuelle ne 
doivent pas entraver l’accès raisonnable aux techno-
logies critiques et au savoir-faire en temps de crise. Il 
rappelle que le Parlement fédéral a également approuvé 
une résolution sur cette question en 2021. L’accès à ces 
technologies peut être obtenu notamment par des accords 
de licences volontaires, mais il peut être nécessaire de 
disposer d’un filet de sécurité efficace si ces moyens 
ne sont pas suffisants. À cette fin, il existe en Belgique 
et dans d’autres pays des licences obligatoires pour 
les brevets. La Commission européenne effectue une 
évaluation des systèmes de licences obligatoires dans 
l’Union européenne, qui sont principalement réglés par 
les États membres et donc fragmentés. Dans le cadre du 
suivi de cette étude, il ne manquera pas de faire valoir 
que l’exercice doit s’étendre à l’accès aux savoir-faire 
et aux données d’essais cliniques.

D’autre part, toujours en matière de licences obliga-
toires de brevets, il évaluera comment donner suite à 
l’étude du Centre fédéral d’Expertise des Soins de Santé 
du 14 juin 2022 réalisée en partenariat avec l’Universiteit 
Antwerpen et la KU Leuven, sur les licences obligatoires 
pour les médicaments onéreux.

Il ajoute avoir également l’intention de réformer la 
procédure de saisie contrefaçon. Cette procédure per-
met d’obtenir la preuve de la contrefaçon. C’est une 
procédure rapide et efficace mais, en raison de son 
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geven tot misbruik wegens het eenzijdige karakter ervan. 
Een bijsturing is dus vereist.

De effectiviteit van de rechten waarborgen

Na de belangrijke omzetting van de Digital Single 
Market-richtlijn (de DSM-richtlijn) zal de vice-eersteminister 
de nodige uitvoeringsmaatregelen nemen, zoals de aan-
duiding van de representatieve beheersvennootschap(pen) 
die met de culturele erfgoedinstellingen licentieovereen-
komsten sluiten voor het gebruik van niet in de handel 
zijnde werken en prestaties.

Ook in andere domeinen, waarin in facultatieve uit-
voeringsmaatregelen is voorzien, ongeacht of het gaat 
om de inning van vergoedingen of om de voorwaarden 
waaraan kennisgevingen moeten voldoen, zal de vice-
eersteminister, na raadpleging van de betrokken kringen, 
de uitvoeringsmaatregelen nemen die nodig zijn om een 
billijk, evenwichtig en doeltreffend reglementair kader 
te garanderen.

De wet van 19 juni 2022 bevat belangrijke verbete-
ringen, met name met betrekking tot de vergoeding van 
het gebruik van persartikelen op sociale netwerken en 
via streaming. De vice-eersteminister zal toezien op de 
manier waarop deze verbeteringen concreet worden ver-
taald in afspraken tussen enerzijds de sociale netwerken 
en de streamingbedrijven en anderzijds persuitgevers, 
journalisten, schrijvers en performers. Hij zal er ook op 
toezien dat de maatregelen ter uitvoering van die wet 
onverwijld worden genomen, na het nodige overleg.

Tot slot zal de vice-eersteminister de gedachtewis-
seling op Europees niveau voortzetten, met het oog op 
het komende Belgische voorzitterschap van de Raad 
in de eerste helft van 2024, teneinde oplossingen aan 
te reiken om de effectiviteit van het auteursrecht en 
van de naburige rechten te waarborgen, inzonderheid 
inzake de vergoeding voor het gebruik van persartikels 
op sociale media en bij streaming.

Wat de industriële eigendom betreft, benadrukt de 
vice-eersteminister dat eerder dit jaar een belangrijke 
mijlpaal werd bereikt in de hervorming van het Europees 
octrooisysteem, waarbij wordt voorzien in het eenheidsoc-
trooi en de geschillen centraal worden beslecht door het 
eengemaakt octrooigerecht. Sinds 19 januari 2022 wordt 
de overeenkomst betreffende het eengemaakt octrooige-
recht voorlopig toegepast, wat de deelnemende lidstaten 
in de mogelijkheid stelt de laatste voorbereidingen te 
treffen voor de start van het eenheidsoctrooisysteem in 
de loop van 2023. De invoering van het eenheidsoctrooi 
is een essentieel instrument om de innovatiemarkt te 
stimuleren en om de ondernemingen, meer bepaald de 

caractère unilatéral, elle peut donner lieu à des abus. 
Une correction est donc nécessaire.

Assurer l’effectivité des droits

À la suite de l’importante transposition de la directive 
Digital Single Market, dite DSM, il prendra les mesures 
d’exécution requises, comme la désignation de la ou des 
sociétés de gestion représentatives qui concluent des 
accords de licence avec les institutions du patrimoine 
culturel pour l’utilisation d’œuvres et prestations indis-
ponibles dans le commerce.

Dans d’autres domaines également, lorsque des 
mesures d’application facultatives sont prévues, qu’il 
s’agisse de la perception de rémunérations ou des 
conditions que les notifications doivent remplir, il prendra, 
après consultation des milieux concernés, les mesures 
d’exécution nécessaires pour assurer un cadre régle-
mentaire équitable, équilibré et efficace.

La loi du 19 juin 2022 comporte des avancées impor-
tantes notamment en ce qui concerne la rémunération des 
utilisations d’articles de presse sur les réseaux sociaux 
et le streaming. Il sera attentif à la manière dont ces 
avancées se traduisent concrètement par des accords 
entre, d’une part les réseaux sociaux et les entreprises 
de streaming et d’autre part, les éditeurs de presse, les 
journalistes, les auteurs et les interprètes. De même, 
il veillera à ce que les mesures d’exécution de cette 
loi soient prises rapidement après les consultations 
nécessaires à cet effet.

Enfin, il poursuivra les échanges de vues au niveau eu-
ropéen, en vue de la présidence belge du Conseil du 
premier semestre 2024 afin de dégager des solutions 
pour assurer l’effectivité du droit d’auteur et des droits 
voisins, en particulier en ce qui concerne la rémunéra-
tion des utilisations d’articles de presse sur les réseaux 
sociaux et le streaming.

En ce qui concerne la propriété industrielle, il souligne 
qu’une étape importante a été franchie dans la réforme 
du système européen des brevets plus tôt cette année, 
qui consiste en un brevet unitaire et la centralisation des 
litiges au sein de la Juridiction unifiée du brevet. Depuis 
le 19 janvier 2022, l’Accord sur la juridiction unifiée du 
brevet est appliqué à titre provisoire, ce qui permet aux 
États membres participants de procéder aux derniers 
préparatifs en vue du démarrage du système unitaire de 
brevet dans le courant de 2023. La création du brevet 
unitaire est un outil essentiel pour stimuler le marché de 
l’innovation et donner aux entreprises, notamment les 
PME, aux centres de recherche et aux universités de 
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kmo’s, de onderzoekscentra en de universiteiten betere 
mogelijkheden te bieden om hun innovaties te verzilveren. 
De centrale geschillenbeslechting zal zorgen voor een 
kwaliteitsvolle, efficiëntere en eengemaakte rechtsbede-
ling in de deelnemende lidstaten. Het eenheidsoctrooi 
draagt in die zin bij aan het economisch relancebeleid 
en aan het nieuwe industriebeleid van de Europese 
Unie. België steunt de uitrol van het eenheidsoctrooi 
al jarenlang en treft de laatste vereiste voorbereidingen 
voor een vlotte start van het nieuwe systeem. In dit ka-
der wordt onder meer de lokale afdeling te Brussel van 
de rechtbank van eerste aanleg van het eengemaakt 
octrooigerecht ingericht.

Ondersteuning van de creatieve sector

De regering heeft twee wetten uitgevaardigd ter onder-
steuning van die creatieve sector, om de financiële impact 
van de COVID-19-pandemie op die sector enigszins te 
verlichten. De vice-eersteminister zal toezien op een 
correcte verdeling van die steunmaatregelen.

Tevens zal hij bij het nemen van de uitvoeringsmaat-
regelen van de wet tot omzetting van Richtlijn (EU) 
2019/790 (Digital single market) erop toezien dat de 
uitvoeringsmaatregelen een billijk, evenwichtig en ef-
fectief reglementair kader waarborgen.

Inzake auteursrecht is het volgens de vice-eerstemi-
nister van essentieel belang dat de beheersvennoot-
schappen die rechten innen voor rechthebbenden van 
buiten de EU en die aan hen doorstorten, op hun beurt 
eveneens de rechten kunnen ontvangen van beheers-
vennootschappen van buiten de EU die zij de nationale 
rechthebbenden verschuldigd zijn. De toepassing van dit 
wederkerigheidsbeginsel is echter op losse schroeven 
komen te staan na een arrest dat het Hof van Justitie van 
de EU in 2020 heeft gewezen. De vice-eersteminister 
zal blijven ijveren voor de toepassing van dit principe, 
en zal daartoe de vereiste wetgevingsaanpassingen op 
EU-vlak steunen.

Tenuitvoerlegging van het mededingingsrecht

In 2022 werden belangrijke maatregelen genomen ter 
versterking van de Belgische Mededingingsautoriteit, die 
garant staat voor de daadwerkelijke tenuitvoerlegging 
van de mededingingsregels; daardoor kan de greep van 
de ondernemingen op de markt worden ingeperkt, wat 
dus de prijzen ten goede komt. De vice-eersteminister 
voegt eraan toe dat zulks bijzonder belangrijk is in deze 
tijden van hoge inflatie. In het verlengde van die acties 
zullen in 2023 de koninklijke besluiten worden aange-
past betreffende de nadere regels van de procedures 

meilleures chances de valoriser leurs innovations. La 
centralisation des litiges garantira un système judiciaire 
plus efficace et unifié de haute qualité dans les États 
membres participants. En ce sens, le brevet unitaire 
contribue à la politique de relance économique et à la 
nouvelle politique industrielle de l’Union européenne. La 
Belgique soutient la réalisation du brevet unitaire depuis 
de très nombreuses années et effectue les derniers pré-
paratifs nécessaires pour un démarrage en douceur du 
nouveau système. C’est dans ce contexte, entre autres, 
qu’est mise en place la division locale à Bruxelles du 
Tribunal de Première Instance de la Juridiction unifiée 
du brevet.

Soutien du secteur créatif

Le gouvernement a approuvé deux lois visant à soutenir 
le secteur créatif, afin d’atténuer quelque peu l’impact 
financier de la pandémie du COVID-19 pour le secteur 
créatif: le vice-premier ministre veillera à une répartition 
correcte de ces mesures de soutien.

De même, lors de l’adoption des mesures d’exécution 
de la loi transposant la directive “Digital single market”, 
il s’assurera que les mesures d’exécution garantissent 
un cadre réglementaire équitable, équilibré et efficace.

En matière de droit d’auteur, il lui semble essentiel 
que les sociétés de gestion qui perçoivent des droits 
pour des titulaires de droits hors l’Union européenne et 
les leur reversent puissent également à leur tour rece-
voir des sociétés de gestion hors UE les droits dus aux 
titulaires de droits nationaux. Cependant, il fait observer 
que l’application de ce principe de réciprocité est deve-
nue incertaine après un arrêt de la Cour de justice de 
l’Union européenne en 2020. Il va continuer à défendre 
l’application de ce principe et soutenir les ajustements 
législatifs nécessaires au niveau de l’Union européenne 
à cette fin.

Mise en œuvre du droit de la concurrence

En 2022, des actions importantes ont été menées 
pour renforcer l’Autorité belge de la concurrence qui 
est le garant d’une mise en œuvre effective des règles 
de concurrence, ce qui permet de limiter le pouvoir 
de marché des entreprises et donc les prix. Il ajoute 
que c’est particulièrement important en cette période 
d’inflation élevée. Dans la continuité de ces actions, 
2023 sera l’occasion d’adapter les arrêtés royaux rela-
tifs aux modalités des procédures applicables tant à 
la poursuite des infractions au droit de la concurrence 
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inzake zowel de vervolging van inbreuken op het me-
dedingingsrecht als de controle op concentraties door 
de Belgische Mededingingsautoriteit.

De Digital Markets Act (DMA) die van toepassing is 
voor de machtige platformen (gatekeepers)

De wet inzake digitale markten is het eerste belangrijke 
Europese regelgevingsinitiatief om de macht van de 
grote platformen (bijvoorbeeld Amazon) aan banden te 
leggen. De wet behelst verplichtingen en verboden waar-
aan die platformen onderworpen zullen zijn, met het oog 
op eerlijkere, competitievere digitale markten die meer 
openstaan voor innovatie. Deze wet zou medio 2023 in 
werking moeten treden. Dit zal een erg belangrijke stap 
zijn om de grote platformen te reguleren en te voorko-
men dat zij misbruik maken van hun dominante positie.

Een betere regulering van de maximumprijs van 
geneesmiddelen

De vice-eersteminister geeft aan dat een werkgroep 
werd opgericht, bestaande uit vertegenwoordigers van 
de federale instanties om bepaalde aspecten van de 
prijzenreglementering van geneesmiddelen te onder-
zoeken met het oog op een eventuele hervorming die 
de kostprijs van geneesmiddelen moet verlagen voor de 
consument. Het gaat daarbij voornamelijk om:

– het bepalen van een korf van referentielanden om 
de Belgische prijzen beter te kunnen vergelijken met de 
prijzen in de andere EU-landen;

– de vereenvoudiging en de verbetering van de wer-
king van de Prijzencommissie voor de Farmaceutische 
Specialiteiten en van de Commissie tot Regeling van 
de Prijzen;

– de evaluatie van de thans toegepaste verminderings-
percentages ten aanzien van het referentiegeneesmiddel 
voor de niet-originele geneesmiddelen.

De diensten van de vice-eersteminister leggen thans 
de laatste hand aan de conclusies en de aanbevelingen. 
Binnenkort zullen de stakeholders worden geraadpleegd.

Verzekeringen

De vice-eersteminister deelt mee dat er een financiële 
vergoeding komt voor de slachtoffers van natuurrampen. 
Hij wijst erop dat België in juli 2021 met zware overstro-
mingen werd geconfronteerd. Naar aanleiding daarvan 
is het partnerschap tussen de verzekeringssector en de 
gewesten voor het eerst in werking moeten treden en 
kwamen ook de beperkingen ervan aan het licht. Om 
rekening te houden met de klimaatverandering en de 

qu’au contrôle des concentrations par l’Autorité belge 
de la concurrence.

Le Digital Markets Act (DMA) applicable aux 
plateformes puissantes (gatekeepers)

Le Digital Markets Act est la première initiative régle-
mentaire européenne importante visant à réguler le 
pouvoir des grandes plateformes comme Amazon. Il 
établit des obligations et interdictions auxquelles ces 
plateformes seront soumises afin que les marchés 
numériques soient plus justes, plus compétitifs, et plus 
ouverts à l’innovation. Cette initiative devrait rentrer 
en vigueur vers la mi-2023. Il s’agira d’une étape très 
importante pour réguler les grandes plateformes et éviter 
qu’elles n’abusent de leur position dominante.

Une meilleure régulation du prix maximum des 
médicaments

Le vice-premier ministre explique qu’un groupe de 
travail a été constitué, composé de membres des ins-
tances fédérales pour étudier certains aspects de la 
réglementation des prix des médicaments dans le cadre 
d’une éventuelle réforme visant à réduire le coût des 
médicaments pour les citoyens. Cela concerne princi-
palement les matières suivantes:

— l“établissement d”un panier de pays de référence 
pour mieux comparer les prix belges avec ceux des 
autres pays de l’UE;

— la simplification et l’amélioration du fonctionnement 
de la Commission des prix des spécialités pharmaceu-
tiques et de la Commission pour la régulation des prix; 
ou encore;

— l’évaluation des pourcentages de réduction actuelle-
ment appliqués par rapport au médicament de référence 
pour les médicaments non originaux;

Son administration travaille actuellement à la finalisation 
des conclusions et recommandations. Des consultations 
avec les parties prenantes seront prochainement lancées.

Assurances

Le vice-premier ministre fait part qu’il y aura une 
intervention financière en faveur des victimes de catas-
trophes naturelles. Il rappelle que la Belgique a subi de 
graves inondations en juillet 2021. À cette occasion, le 
partenariat entre le secteur de l’assurance et les régions 
a dû être activé pour la première fois et a démontré 
ses limites. Au vu du changement climatique et de 
la nécessité de disposer d’une sécurité juridique et 
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nood aan rechts- en financiële zekerheid, zijn alle be-
langhebbenden van oordeel dat dit partnerschap moet 
worden herijkt en dat er een nieuw evenwicht moet 
worden gevonden tussen de respectieve verbintenissen. 
De Nationale Bank van België heeft diverse analyses 
gemaakt die ter kennis werden gebracht van de gewesten 
en van de verzekeringssector. De vice-eersteminister 
werkt samen met de gewesten aan een stappenplan 
dat moet leiden tot een ingrijpende hervorming van het 
huidige verzekeringsmechanisme tegen grootschalige 
natuurrampen. Het komt erop aan ervoor te zorgen dat 
de verzekerden zeker kunnen zijn dat bij zeer groot-
schalige rampen de schadevergoedingen waarin hun 
overeenkomsten voorzien voor 100 % zullen worden 
uitgekeerd. De vice-eersteminister zal erop toezien dat 
die nieuwe bepalingen de consument zo goed mogelijk 
beschermen zonder dat hij financieel nadeel lijdt.

Tot slot hebben zowel de verzekeringssector als de 
Ombudsman de vice-eersteminister gewezen op pro-
blemen met expertises die werden uitgevoerd na de 
tragische overstromingen in 2021, door mensen met 
weinig respect voor beroepsethiek. In dat verband zal 
hij verschillende mogelijkheden onderzoeken om de 
getroffen verzekerden bij verzekeringsexpertises beter 
te beschermen. De vice-eersteminister beoogt ook alle 
nodige maatregelen te nemen om de schadeloosstelling 
van de getroffen personen te vergemakkelijken en te 
bespoedigen. Hij geeft aan dat hij de Commissie voor 
Verzekeringen heeft verzocht een advies uit te brengen 
over de wettelijke regeling van het vergoedingsstelsel, 
de termijnen en de sancties, wanneer geen specifieke 
bepaling van toepassing is. Dat advies zal hem tegen 
eind 2022 worden bezorgd.

Het recht om vergeten te worden

Ex-kankerpatiënten, mensen met een chronische 
ziekte en mensen met een beperking hebben het moeilijk 
om een verzekering te krijgen. Het recht om vergeten 
te worden zal begin 2023 uitgebreid worden tot de ver-
zekering gewaarborgd inkomen. Tegelijkertijd wordt de 
standaardtermijn van het recht om vergeten te worden 
bij kankeraandoeningen begin 2023 teruggebracht tot 
acht jaar, en tot vijf jaar op 1 januari 2025. Dit is een 
belangrijke hervorming om kankerpatiënten niet dubbel 
te straffen. Daarnaast wordt het referentierooster voor 
kankeraandoeningen aangepast om rekening te houden 
met het voorstel van het Federaal Kenniscentrum voor 
de Gezondheidszorg met betrekking tot borstkanker, en 
om aldus de termijnen voor de patiënten die genezen 
zijn van borstkanker te verkorten.

Om de verzekeringsproducten en -premies transparan-
ter te maken, heeft de FSMA een vergelijkingsinstrument 
ontwikkeld. Dit zal beschikbaar zijn in het eerste kwartaal 

financière, toutes les parties prenantes sont d’avis qu’il 
faut revoir ce partenariat et trouver un nouvel équilibre 
entre les engagements respectifs. La Banque nationale 
de Belgique a rendu différentes analyses qui ont été 
portées à la connaissance des régions et du secteur 
de l’assurance. Le vice-premier ministre travaille à 
l’établissement d’une feuille de route avec les régions 
devant mener à une réforme importante du mécanisme 
actuel d’assurance contre les catastrophes naturelles 
de grande ampleur. Il convient de faire en sorte que les 
assurés soient certains d’obtenir 100 % de l’indemnisa-
tion prévue par leur contrat pour des catastrophes de 
très grande ampleur. Il veillera à ce que ces nouvelles 
dispositions protègent au mieux le consommateur sans 
le pénaliser financièrement.

Enfin, le secteur de l’assurance comme l’Ombudsman 
ont attiré l’attention du vice-premier ministre sur des 
problèmes lors d’expertises réalisées après les tragiques 
inondations de 2021 par des personnes peu soucieuses 
d’une certaine éthique professionnelle. À cet égard, 
il examinera plusieurs pistes pour mieux protéger les 
assurés lors des expertises en assurance. Il tient aussi 
à prendre toutes mesures utiles à faciliter et accélérer 
l’indemnisation de personnes lésées. Il explique avoir 
demandé à la Commission des assurances de lui remettre 
un avis sur la mise en place d’un encadrement légal 
de l’indemnisation des sinistres assorti de délais et de 
sanctions lorsqu’aucune disposition spécifique n’est déjà 
applicable. Il lui sera transmis à la fin de l’année 2022.

Droit à l’oubli

Les anciens malades du cancer, les malades chro-
niques et handicapés connaissent de grandes difficultés 
pour accéder à l’assurance. Le droit à l’oubli sera étendu 
à l’assurance revenu garanti, début 2023. Par la même 
occasion, le délai standard du droit à l’oubli pour les 
affections cancéreuses sera réduit progressivement à 
huit ans début 2023 et à cinq ans le 1er janvier 2025. 
Il s’agit d’une réforme importante afin de ne pas punir 
doublement les patients atteints d’un cancer. Par ailleurs, 
la grille de référence pour les affections cancéreuses 
va être adaptée afin de tenir compte de la proposition 
que le KCE a rendu en ce qui concerne le cancer du 
sein et ainsi réduire les délais pour les patients guéris 
d’un cancer du sein.

Pour assurer une meilleure transparence des produits 
d’assurance et des primes, un outil de comparaison a 
été développé par la FSMA. Il sera disponible durant 
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van 2023. Met dat instrument moeten de verzekerings-
overeenkomsten makkelijker onderling kunnen worden 
vergeleken en kan de marktconcurrentie beter spelen.

Om de reglementering bevattelijker te maken en de 
procedures te vereenvoudigen, stipt de vice-eersteminister 
aan dat hij bijzondere aandacht zal blijven besteden aan 
de werkzaamheden van de Kamer over de vereenvoudi-
ging van de opzegging van verzekeringsovereenkomsten. 
Het is immers heel belangrijk de mobiliteit van consu-
menten op het gebied van verzekeringen te verbeteren.

Reissector

In de huidige Belgische wetgeving zijn organisatoren 
en doorverkopers van pakketreizen verplicht zich te ver-
zekeren tegen insolventie. Die verzekeringsplicht is een 
voorwaarde om pakketreizen te mogen verkopen. Door 
de vele reisannuleringen ten gevolge van de COVID-19-
crisis zijn echter zoveel aanbieders van pakketreizen 
failliet gegaan dat de uit te keren vergoedingen op grond 
van deze insolventieverzekeringen ook de betrokken 
verzekeringsondernemingen in financiële problemen 
dreigden te brengen. Een hervorming van de huidige 
wetgeving was dus nodig om te voorkomen dat die 
specifieke verzekeringsmarkt zou evolueren naar een 
monopoliesituatie, ten nadele van de reisaanbieders en 
bijgevolg van de consumenten. Er werd een voorontwerp 
van wet uitgewerkt; nadat de Europese Commissie 
advies ter zake zal hebben uitgebracht, zal de regeling 
vervolgens zo spoedig mogelijk in werking treden.

In dezelfde sector bedraagt de verjaringstermijn voor 
rechtsvorderingen die voortvloeien uit vervoerovereen-
komsten thans één jaar. De verjaringstermijn voor vorde-
ringen die voortvloeien uit een pakketreis is daarentegen 
echter twee jaar. Dit betekent dat een reiziger die alleen 
een vervoerbewijs koopt, niet over dezelfde termijn be-
schikt om een vordering in te stellen als een reiziger die 
een pakketreis heeft gekocht, waarin een vervoerbewijs 
is inbegrepen. In overleg met zijn collega’s die bevoegd 
zijn voor mobiliteit en consumentenbescherming zal de 
vice-eersteminister het Wetboek van economisch recht 
aanpassen, teneinde die verjaringstermijnen op elkaar 
af te stemmen en een termijn van twee jaar in te stellen 
voor vervoerovereenkomsten.

Tevens wil hij de digitale diensten voor consumenten 
optimaliseren door één digitaal loket voor consumenten 
op te richten.

le premier trimestre de 2023. Cela devrait permettre 
une meilleure comparabilité des contrats d’assurance 
et ainsi permettre de mieux faire jouer la concurrence 
sur le marché.

Pour une meilleure lisibilité de la règlementation 
et une simplification des procédures, le vice-premier 
ministre précise rester particulièrement attentif aux tra-
vaux menés à la Chambre concernant la facilitation de 
résiliation des contrats d’assurance. Il est en effet très 
important d’améliorer la mobilité des consommateurs 
en matière d’assurance.

Secteur du voyage

Dans la législation belge actuelle, les organisateurs et 
les détaillants de voyages à forfait sont tenus de s’assurer 
contre l’insolvabilité. Cette obligation d’assurance est 
un préalable pour leur permettre de vendre des voyages 
à forfait. Toutefois, le grand nombre d’annulations de 
voyages résultant de la crise du COVID-19 a entraîné la 
faillite d’un nombre tellement important de prestataires 
de voyages à forfait que les indemnités à verser au titre 
de ces assurances insolvabilité ont également menacé 
de confronter les compagnies d’assurance concernées à 
des difficultés financières. Une réforme de la législation 
actuelle s’imposait afin d’éviter d’orienter ce marché 
particulier des assurances vers une situation mono-
polistique au détriment des prestataires de voyages 
et par voie de conséquence des consommateurs. Un 
avant-projet de loi a été élaboré, qui attend un avis de la 
Commission européenne pour pouvoir entrer en vigueur 
le plus rapidement possible.

Dans le même secteur, le délai de prescription pour 
les actions en justice découlant des contrats de transport 
est actuellement fixé à un an. Cependant, le délai de 
prescription pour les actions découlant d’un voyage à 
forfait est de deux ans. Cela implique que le voyageur 
qui achète uniquement son billet de transport ne béné-
ficie pas du même délai pour agir que celui qui a acheté 
un voyage à forfait, qui inclut un billet de transport. En 
accord avec ses collègues en charge de la Mobilité et 
de la Protection des consommateurs, il va adapter le 
Code de droit économique afin d’aligner ces délais de 
prescription et de prévoir un délai de deux ans pour les 
contrats de transport.

Il souhaite également optimiser les services numé-
riques fournis aux consommateurs avec la création d’un 
guichet numérique unique pour les consommateurs.
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Teneinde de wetgeving te doen naleven, benadrukt 
de vice-eersteminister dat een belangrijke rol is wegge-
legd voor de Economische Inspectie. Hij wil de digitale 
middelen ervan dan ook uitbouwen.

De vice-eersteminister zal er ook voor zorgen dat de 
consumenten makkelijker kunnen worden geïnformeerd en 
klachten kunnen indienen via het internet. Consumenten 
met vragen, meldingen of klachten over producten en 
diensten kunnen thans niet terecht bij één contactpunt. 
De relevante informatie wordt hun niet verstrekt op een 
passende en uniforme manier. Dat gebrek aan duide-
lijkheid is volgens de vice-eersteminister een bron van 
onzekerheid en ondermijnt het consumentenvertrou-
wen. Na de uitvoering van een haalbaarheidsstudie 
leggen de diensten zich op zijn verzoek en dat van de 
staatssecretaris voor Consumentenbescherming, toe 
op de ontwikkeling en de uitrol van een centraal digitaal 
platform dat een brug zal slaan tussen de informatie en 
de diensten voor consumentenbescherming. Hij voegt 
eraan toe dat de consument daar relevante informatie 
zal kunnen raadplegen en, in voorkomend geval, zijn 
vraag, melding of klacht zal kunnen indienen. Tegen 
eind 2023 zou dat platform operationeel moeten zijn. 
Dit zal een belangrijke stap zijn om het dagelijkse leven 
van de consumenten te vergemakkelijken en uiteindelijk 
ook de werking van de markt te verbeteren.

II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) merkt op 
dat het deel consumentenbescherming veel aandacht 
krijgt, terwijl ondernemingen eerder sporadisch aan bod 
komen in de beleidsnota. Dit geeft een indicatie van de 
prioriteiten van deze regering. Ons economisch model 
wordt nochtans geschraagd door zowel ondernemers 
als consumenten.

De oppositie diende erop te wijzen dat de uitga-
venbegrotingen die de regering in de Kamer en bij de 
Europese Commissie heeft ingediend niet met elkaar 
overeenstemmen. Ook voor het departement Economie 
werd in enkele wijzigingen voorzien. De middelen voor 
de Belgische Mededingingsautoriteit (BMA) en voor 
de bestrijding van de overmatige schuldenlast worden 
bijvoorbeeld opgetrokken. Kloppen de budgetten voor 
het departement Economie daadwerkelijk, of zijn er nog 
verrassingen op komst?

Mevrouw Van Bossuyt vestigt vervolgens de aandacht 
op de vele wetsontwerpen die in deze commissie aan bod 
komen ter omzetting van Europese richtlijnen. Teneinde 

Pour faire respecter la régulation, il souligne que l’Ins-
pection économique joue un rôle important: il souhaite 
renforcer les moyens digitaux de ce service.

Le vice-premier ministre va également faciliter l’infor-
mation et le dépôt de plaintes des consommateurs par 
internet. Aujourd’hui, les consommateurs qui ont des 
questions, des signalements ou des plaintes concernant 
des produits et des services ne disposent pas d’un point 
de contact unique, et les informations pertinentes ne leur 
sont pas fournies de manière adéquate et uniforme. Il 
estime que ce manque de clarté est source d’incerti-
tude et sape la confiance des consommateurs. Après 
l’exécution d’une étude de faisabilité, l’administration 
s’occupe, à sa demande et celle de la secrétaire d’État 
à la Protection des consommateurs, du développement 
et de la mise en place d’une plate-forme numérique 
centrale qui fonctionnera comme une “passerelle” vers 
les informations et les services relatifs à la protection 
des consommateurs. Il ajoute que le consommateur 
pourra y consulter les informations pertinentes et, le cas 
échéant, soumettre sa question, son signalement ou 
sa plainte. D’ici la fin de l’année 2023, cette plateforme 
devrait devenir opérationnelle. Il s’agira d’une avancée 
importante pour faciliter le quotidien des consommateurs, 
et in fine améliorer le fonctionnement du marché.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) fait observer 
que la protection des consommateurs bénéficie d’un 
grand intérêt alors que les entreprises sont traitées de 
manière plutôt sporadique dans la note de politique. 
C’est révélateur des priorités de ce gouvernement. 
Or, notre modèle économique repose à la fois sur les 
entrepreneurs et sur les consommateurs.

L’opposition a dû faire observer que les budgets des 
dépenses soumis par le gouvernement à la Chambre et 
à la Commission européenne n’étaient pas identiques. 
Certains changements ont également été prévus pour 
le département de l’économie. Par exemple, les fonds 
destinés à l’Autorité belge de la concurrence (ABC) et 
à la lutte contre le surendettement ont augmenté. Les 
budgets du département de l’économie sont-ils réellement 
corrects ou des surprises sont-elles encore à prévoir?

Mme Van Bossuyt attire ensuite l’attention sur les 
nombreux projets de loi examinés par cette commission 
en vue de transposer les directives européennes. Pour 
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de concurrentiepositie van de Belgische bedrijven in 
Europa op peil te houden, dient gewaarschuwd te worden 
voor gold plating. Daarnaast blijft de tijdige omzetting 
van richtlijnen een pijnpunt.

De spreekster kan zich niet van de indruk ontdoen dat 
de vice-eersteminister aan sinterklaaspolitiek doet. Een 
voorbeeld is de compensatie van de minderinkomsten 
van auteurs en uitvoerende kunstenaars ten gevolge 
van de coronacrisis. Toen bleek dat het budget niet was 
opgebruikt, werden kunstgrepen uitgevoerd om toch het 
volledige bedrag te kunnen uitgeven. Het advies van de 
Raad van State, die expliciet een bevoegdheidsovertre-
ding vaststelde, werd bovendien genegeerd.

In het algemeen ontbreekt het de vice-eersteminister 
aan een sense of urgency, zoals reeds bleek uit de 
niet-tijdige omzetting van Europese richtlijnen. Andere 
voorbeelden zijn de coronavoucherbank, waarbij het 
Parlement opnieuw juridische kunstgrepen moest uithalen 
om te voorkomen dat de vouchers zouden vervallen, en 
de basisbankdienst voor ondernemingen.

Het valt overigens op dat de voorbije jaren telkens 
dezelfde maatregelen werden aangekondigd, terwijl de 
verwezenlijking ervan in de praktijk achterwege blijft.

Wat de zorg- en verantwoordingsplicht voor onder-
nemingen betreft, streeft de grote meerderheid van de 
bedrijven de doelstellingen van duurzaamheid en het res-
pecteren van mensenrechten en arbeidsomstandigheden 
na. Het is positief dat de vice-eersteminister inziet dat 
het Europees regelgevend kader beter wordt afgewacht 
alvorens op Belgisch niveau bindende maatregelen aan 
te nemen. Is dit de correcte lezing van de beleidsnota?

Een wetsvoorstel houdende de instelling van een 
zorg- en verantwoordingsplicht voor de ondernemin-
gen, over hun hele waardeketen heen, ingediend door 
de heer Christophe Lacroix c.s. (DOC 55 1903/001), 
ligt ter tafel. Uit hoorzittingen in deze commissie bleek 
duidelijk dat het voorstel neerkomt op een opoffering 
van de Belgische bedrijven op het altaar van de duur-
zaamheidsagenda. Dit kan niet de bedoeling zijn. Het is 
maar de vraag op welke manier men de breed gedeelde 
doelstellingen bereikt: door ervoor zorgen dat bedrijven 
lokaal kunnen blijven ondernemen, of door hen aan te 
zetten om elders te gaan produceren en ondernemen 
aan veel lagere standaarden.

Een ander voorbeeld van aankondigingsbeleid is te 
vinden in de bouwsector, waar de vice-eersteminister 
zoals in de vorige beleidsnota gerichte wijzigingen aan 

préserver la position concurrentielle des entreprises 
belges en Europe, il convient de mettre en garde contre 
toute réglementation excessive. En outre, la transposition 
des directives en temps voulu reste un point sensible.

L’oratrice ne peut pas se départir de l’impression que 
le vice-premier ministre fait la politique du Père Noël. 
Elle prend l’exemple de la compensation prévue pour 
la baisse des revenus des auteurs et des interprètes 
due à la crise du coronavirus. Lorsqu’il est apparu que 
le budget n’avait pas été épuisé, des subterfuges ont 
été mis en place pour pouvoir dépenser la totalité du 
montant. En outre, l’avis du Conseil d’État constatant 
explicitement une violation des pouvoirs a été ignoré.

En général, le vice-premier ministre n’a pas le sens 
de l’urgence, comme l’a déjà indiqué la transposition 
tardive des directives européennes. Un autre exemple 
concerne la banque des vouchers coronavirus. Dans 
ce cadre, le Parlement a également dû recourir à des 
subterfuges juridiques pour empêcher l’expiration de 
ces bons. L’intervenante cite également l’exemple du 
service bancaire de base pour les entreprises.

Il est d’ailleurs frappant de constater que des mesures 
identiques ont chaque fois été annoncées ces der-
nières années, mais que leur concrétisation s’est fait 
attendre en pratique.

En ce qui concerne le devoir de vigilance et de res-
ponsabilité des entreprises, la grande majorité des 
entreprises poursuivent des objectifs de durabilité et de 
respect des droits de l’homme et des conditions de travail. 
Il est positif que le vice-premier ministre reconnaisse qu’il 
vaut mieux attendre le cadre réglementaire européen 
avant d’adopter des mesures contraignantes au niveau 
belge. Cela correspond-il à une lecture correcte de la 
note de politique?

Une proposition de loi instaurant un devoir de vigilance 
et un devoir de responsabilité à charge des entreprises 
tout au long de leurs chaînes de valeur, déposée par 
M. Christophe Lacroix et consorts (DOC 55 1903/001), 
est à l’examen. Les auditions de cette commission ont 
clairement indiqué que cette proposition revient à sacri-
fier les entreprises belges sur l’autel de la durabilité. Ce 
serait inadmissible. La question est de savoir comment 
les objectifs largement partagés peuvent être atteints: 
en veillant à ce que les entreprises puissent continuer à 
exercer leurs activités localement ou en les encourageant 
à aller produire ailleurs et à exercer leurs activités selon 
des normes beaucoup plus faibles.

On trouve un autre exemple de politique d’annonce 
dans le secteur de la construction, où, comme dans sa 
note de politique générale précédente, le vice-premier 
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de wet-Breyne en sensibiliseringscampagnes in uitzicht 
stelt. Wat is de huidige stand van zaken, en welke timing 
wordt gehanteerd?

De oprichting van één digitaal loket voor consumen-
ten laat eveneens lang op zich wachten. Dit zou pas 
eind 2023 gerealiseerd worden.

Hetzelfde geldt voor de strijd tegen opdringerige 
marketing. De bel-me-niet-meer-lijst kwam in de vorige 
beleidsnota’s reeds aan bod. Wat is de concrete timing?

Met betrekking tot de financiële diensten vraagt me-
vrouw Van Bossuyt naar de concrete plannen van de 
vice-eersteminister. Een minimale spreiding van geld-
automaten is wenselijk. Hoe verlopen de gesprekken 
met Batopin, Febelfin en andere belanghebbenden? 
De spreekster verwijst in dit verband naar het wets-
voorstel tot wijziging van de wet van 2 oktober 2017 tot 
regeling van de private en bijzondere veiligheid zo-
dat lokale ondernemers op een veilige manier geld-
automaten kunnen installeren in hun handelszaak  
(DOC 55 0419/001). Anderzijds moet de markt zijn werk 
kunnen doen. De realiteit is dat steeds minder mensen 
naar een bankkantoor gaan, waardoor filialen en auto-
maten verdwijnen. Daarnaast wordt er vaak voor gepleit 
het afhalen van geld kosteloos te maken. In Wallonië en 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest wordt per geld-
automaat echter respectievelijk 4000 euro en 1000 euro 
belasting geheven, terwijl er in Vlaanderen geen heffing 
bestaat. De overheden in kwestie zorgen er zelf voor 
dat de kosten stijgen.

Een volgend thema is de wettelijke garantie voor le-
vende dieren. Ook op dit vlak neemt de vice-eersteminister 
het niet zo nauw met de bevoegdheidsverdeling. Het 
aspect dierenwelzijn hangt nauw samen met de verkoop 
van dieren, en dat is een bevoegdheid van de deelstaten. 
De gewesten werden echter zeer laattijdig betrokken in 
het proces, wat niet getuigt van loyale samenwerking en 
goed bestuur. Kan de vice-eersteminister meer duidelijk-
heid bieden over de stand van zaken van dit dossier, 
ook wat het overleg met de gewesten betreft?

In verband met de uniformisering van de verjarings-
termijn van vorderingen van reizigers, stipt de spreekster 
aan dat de termijnen voor vervoerovereenkomsten en 
voor pakketreizen momenteel nog niet in overeenstem-
ming zijn. Ook de Europese regelgeving is verschillend 
(één jaar versus twee). In hoeverre kan dit geüniformiseerd 
worden indien men het Europees en internationaal recht 
wil blijven naleven?

ministre promet des modifications ciblées de la loi Breyne 
et des campagnes de sensibilisation. Où en est-on 
aujourd’hui et quelles sont les échéances prévues?

La création d’un guichet numérique unique pour 
les consommateurs se fait également attendre depuis 
longtemps. Il ne serait pas réalisé avant la fin de 2023.

Il en va de même pour la lutte contre le marketing 
intrusif. Il était déjà question de la liste “Ne m’appelez 
plus!” dans la note de politique précédente. Quel est le 
calendrier concret?

En ce qui concerne les services financiers, 
Mme Van Bossuyt demande quels sont les projets 
concrets du vice-premier ministre. Une répartition mi-
nimale des guichets automatiques est souhaitable. 
Comment les discussions progressent-elles avec Batopin, 
Febelfin et les autres parties prenantes? À cet égard, 
l’intervenant renvoie à la proposition de loi modifiant la 
loi du 2 octobre 2017 réglementant la sécurité privée et 
particulière de manière à ce que les entrepreneurs locaux 
puissent faire installer des distributeurs de billets dans 
leur commerce en toute sécurité (DOC 55 0419/001). 
D’autre part, il faut laisser le marché faire son travail. 
La réalité est que de moins en moins de personnes se 
rendent dans une agence bancaire, ce qui entraîne la 
disparition des agences et des distributeurs. En outre, 
il est souvent demandé que les retraits d’argent soient 
gratuits. Toutefois, en Wallonie et dans la région de 
Bruxelles-Capitale, chaque distributeur automatique 
de billets est respectivement taxé à hauteur de 4000 et 
de 1000 euros alors qu’il n’y a pas de taxe en Flandre. 
Ce sont les autorités publiques précitées qui sont à 
l’origine de l’augmentation des coûts.

Une question suivante concerne la garantie légale 
pour les animaux vivants. Dans ce domaine également, 
le vice-premier ministre ne prend pas la répartition des 
pouvoirs très au sérieux. La question du bien-être animal 
est étroitement liée à la vente d’animaux, qui relève des 
compétences des entités fédérées. Cependant, les régions 
ont été associées très tardivement à ce processus, ce 
qui ne témoigne pas d’une coopération loyale ni d’une 
bonne gouvernance. Le vice-premier ministre peut-il 
préciser l’état d’avancement de ce dossier, y compris 
en ce qui concerne la consultation des régions?

S’agissant de l’uniformisation du délai de prescription 
des actions des voyageurs, l’intervenante souligne que 
les délais des contrats de transport et des voyages à 
forfait ne correspondent pas encore actuellement. La 
réglementation européenne diffère également (un an 
au lieu de deux). Dans quelle mesure le délai peut-il 
être uniformisé si l’on souhaite continuer à respecter le 
droit européen et le droit international?
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De reissector voorzag moeilijkheden om zich vanaf 1 ja-
nuari 2023 opnieuw te verzekeren tegen insolventie. Zo 
goed als geen enkele verzekeraar wou deze verzekering 
nog aanbieden. Het gevolg was een monopoliesituatie 
en reisorganisaties die voor voldongen feiten werden 
gesteld. Zowel de vice-eersteminister als de staatssecre-
taris voor Consumentenbescherming verklaarden naar 
een oplossing te zoeken. Daartoe dienen op Europees 
niveau stappen ondernomen te worden. Werden er reeds 
adviezen van de Europese Commissie ontvangen? Het 
mechanisme moet binnen zeer korte tijd in werking treden, 
maar België talmt opnieuw. In Nederland en Duitsland 
werd het insolventieverzekeringssysteem reeds enige 
tijd geleden hervormd.

Voorts moet Richtlijn (EU) 2020/1828 van het Europees 
Parlement en de Raad van 25 november 2020 betreffende 
representatieve vorderingen ter bescherming van de 
collectieve belangen van consumenten en tot intrekking 
van Richtlijn 2009/22/EG (de zogenaamde class action-
vorderingen) uiterlijk op 25 december 2022 omgezet 
worden in Belgisch recht. Is het de bedoeling van de 
regering om de omzetting binnen de vooropgestelde 
termijn af te handelen?

De Europese richtlijn betreffende de herziening van 
de verkoop op afstand van financiële diensten aan con-
sumenten (Richtlijn 2002/65/EC) voorziet momenteel 
in een herroepingstermijn van 14 kalenderdagen. De 
vice-eersteminister vermeldt in zijn beleidsnota dat hij 
bijzondere aandacht voor dit herroepingsrecht heeft. 
Betekent dit dat hij de termijn wenst te verlengen?

Wat de overmatige schuldenlast betreft, wordt reeds 
lang op een grote hervorming gewacht. Mevrouw 
Van Bossuyt roept ertoe op de concrete teksten aan 
het Parlement te bezorgen in plaats van enkel via de 
pers te communiceren. De vice-eersteminister liet weten 
dat weldra een wetsontwerp mag worden verwacht. 
Wanneer zou dat specifiek het geval zijn?

De vice-eersteminister wil voorts een betere omka-
dering van de gebundelde verkoop van verzekeringen 
en hypothecaire kredieten. Uit hoorzittingen bleek dat 
het niet evident is om dit zonder nadelige gevolgen door 
te voeren. Het is maar de vraag of de consument een 
voordeel doet indien hij op een zelfgekozen tijdstip uit de 
gebundelde verkoop zou kunnen stappen. Banken zullen 
in eerste instantie geen lagere rentevoet aanbieden. Het 
systeem bestaat in Frankrijk, maar heeft als averechts 
effect dat consumenten een hogere rentevoet krijgen 
aangerekend. Wat is de stand van zaken in dit dossier?

Le secteur du voyage a prévu des difficultés pour se 
réassurer contre l’insolvabilité à partir du 1er janvier 2023. 
Pratiquement aucun assureur n’a encore voulu propo-
ser cette assurance. Il en est résulté une situation de 
monopole et des voyagistes placés devant des faits 
accomplis. Tant le vice-premier ministre que la secrétaire 
d’État à la Protection des consommateurs ont indiqué 
qu’ils cherchaient une solution. Des mesures doivent 
être prises au niveau européen à cet effet. Des avis de 
la Commission européenne ont-ils déjà été reçus? Le 
mécanisme doit entrer en vigueur à très brève échéance, 
mais la Belgique tarde de nouveau à agir. Aux Pays-
Bas et en Allemagne, le système de l’assurance contre 
l’insolvabilité a déjà été réformé depuis un certain temps.

En outre, la directive 2020/1828 du Parlement européen 
et du Conseil du 25 novembre 2020 relative aux actions 
représentatives visant à protéger les intérêts collectifs 
des consommateurs (les “actions de groupe” ou class 
action) et abrogeant la directive 2009/22/CE doit être 
transposée en droit belge pour le 25 décembre 2022 au 
plus tard. Le gouvernement a-t-il l’intention de finaliser 
cette transposition dans le délai fixé?

La directive européenne concernant la révision de 
la commercialisation à distance de services financiers 
auprès des consommateurs (directive 2002/65/CE) prévoit 
actuellement un délai de rétractation de quatorze jours 
calendrier. Le vice-premier ministre mentionne dans 
sa note de politique générale qu’il est particulièrement 
attentif à ce droit de rétractation. Cela signifie-t-il qu’il 
souhaite prolonger le délai?

Concernant le surendettement, une grande réforme 
est attendue depuis longtemps déjà. Mme Van Bossuyt 
appelle à fournir les textes concrets au parlement au 
lieu de ne communiquer que par le biais de la presse. 
Le vice-premier ministre a fait savoir qu’un projet de loi 
était prévu prochainement. Quand sera-t-il effectivement 
déposé?

Le vice-premier ministre souhaite en outre un meilleur 
encadrement pour la vente groupée d’assurances et de 
crédits hypothécaires. Il est ressorti des auditions qu’il 
ne va pas de soi de mettre cet encadrement en œuvre 
sans effets négatifs. La question est toutefois de savoir 
s’il est avantageux pour le consommateur de pouvoir 
éventuellement se rétracter de la vente groupée à un 
moment qu’il a lui-même choisi. Les banques n’offriront 
pas un taux d’intérêt inférieur initialement. Le système 
existe en France mais son inconvénient est que les 
consommateurs se voient imputer un taux plus élevé. 
Quel est l’état d’avancement de ce dossier?
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Het huidige wettelijk kader is voorts niet aangepast 
inzake verzekeringen voor de slachtoffers van natuur-
rampen. Hoe zal omgegaan worden met de verschillen 
tussen de schadevergoedingen van verzekerden en 
niet-verzekerden?

Daarnaast worden reeds lange tijd initiatieven voor 
slachtoffers van terreurdaden aangekondigd. Bijna 
zeven jaar na de terreuraanslagen in Brussel is het 
betreffende wetsontwerp nog steeds niet ingediend in 
het Parlement. Wat is de stand van zaken?

Aangaande het recht om vergeten te worden nam 
de Kamer zelf de nodige initiatieven. Het blijft echter 
wachten op de regering. Wat is de stand van zaken 
met betrekking tot de aanbevelingen uit de resolutie 
van 10 november 2021 betreffende het uitbreiden van 
het recht om vergeten te worden tot chronische aan-
doeningen (DOC 55 2067/005)?

In verband met de transparantie van verzekeringspro-
ducten en -premies wordt aan een prijsvergelijkingsin-
strument gewerkt. Voorzichtigheid is echter geboden, 
aangezien het vaak onduidelijk is wat al of niet onder 
een bepaald aanbod valt. Het gevaar is dat consumen-
ten misleid worden wanneer ze een voorgesteld bedrag 
beschouwen als een verzekeringsaanbod. In welke mate 
wordt er bij de ontwikkeling van het instrument met deze 
zaken rekening gehouden?

Inzake intellectuele eigendom heeft de spreekster 
vragen in verband met de omzetting van de Digital Single 
Market-richtlijn (DSM). België is op dit gebied verder 
gegaan dan de buurlanden. Gold plating door de rege-
ring maakt het niet evident om de richtlijn om te zetten. 
Hoe ver staat de implementatie van deze regelgeving? 
Heeft de vice-eersteminister reeds contact opgenomen 
met de belanghebbenden die voor de implementering 
zullen moeten instaan? Hoe zien zij dat in de praktijk?

Wat de digitale economie betreft, stipt me-
vrouw Van Bossuyt aan dat het beleid van de vice-
eersteminister vaak bij aankondigingen blijft. België stond 
in 2020 nog op de negende plaats op de Digital Economy 
and Society Index (DESI). In 2021 zakte ons land naar 
de twaalfde plaats, en in 2022 naar de zestiende. De 
lagere rangschikking toont aan dat er onvoldoende 
werk van wordt gemaakt. Welke maatregelen staan er 
concreet op stapel?

Inzake economische analyses verklaart de vice-eer-
steminister dat hij de Europese en de mondiale economie 

Le cadre légal actuel n’est en outre pas adapté en 
matière d’assurances pour les victimes de catastrophes 
naturelles. Comment gérera-t-on les différences entre les 
indemnisations des assurés et celles des non-assurés.

En outre, des initiatives sont annoncées depuis long-
temps déjà en faveur des victimes d’actes de terrorisme. 
Presque sept ans après les attentats terroristes de 
Bruxelles, le projet de loi y afférent n’a toujours pas été 
déposé au parlement. Quel en est l’état d’avancement?

S’agissant du droit à l’oubli, la Chambre a pris elle-
même les initiatives nécessaires. Le gouvernement se 
fait toutefois attendre. Où en sont les recommanda-
tions de la résolution du 10 novembre 2021 visant à 
étendre le droit à l’oubli à d’autres maladies chroniques  
(DOC 55 2067/005)?

Concernant la transparence des produits d’assurance 
et des primes, un outil de comparaison des prix est en 
cours de développement. La prudence est toutefois de 
rigueur car il est souvent difficile de distinguer ce que 
recouvre ou non une offre donnée. Les consommateurs 
risquent d’être induits en erreur s’ils considèrent un 
montant proposé comme une offre d’assurance. Dans 
quelle mesure ces points sont-ils pris en compte dans 
le développement de l’instrument?

En matière de propriété intellectuelle, l’intervenante 
formule des questions au sujet de la transposition de 
la directive sur le droit d’auteur dans le marché unique 
numérique (Digital Single Market (DSM)). La Belgique 
est allée plus loin dans ce domaine que ses voisins. 
La surréglementation opérée par le gouvernement 
complique la transposition de la directive. À quel stade 
se trouve la mise en œuvre de cette réglementation? 
Le vice-premier ministre est-il déjà entré en contact 
avec les parties prenantes qui devront se charger de 
la mise en œuvre? Comment envisagent-ils cette mise 
en œuvre en pratique?

S’agissant de l’économie numérique, Mme Van Bossuyt 
souligne que la politique du vice-premier ministre se 
limite souvent à des annonces. La Belgique occupait 
encore la neuvième place en 2020 dans l’indice relatif à 
l’économie et à la société numériques (Digital Economy 
and Society Index (DESI)). Notre pays a chuté à la dou-
zième position en 2021, puis à la seizième en 2022. Cette 
relégation montre que l’on ne s’attèle pas suffisamment 
à l’économie numérique. Quelles mesures sont-elles 
concrètement en préparation?

Concernant les analyses économiques, le vice-pre-
mier ministre indique qu’il suit l’économie européenne 
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opvolgt en aan de administratie bepaalde informatie zal 
vragen over de impact op de competitiviteit. Deze im-
pact zou volgens de spreekster permanent gemonitord 
moeten worden, gezien de huidige competitiviteitscrisis.

Tot slot heeft de vice-eersteminister, ruim twee jaar 
na de start van de regeerperiode, eindelijk de opdracht 
gegeven aan het Prijzenobservatorium om een studie 
in verband met de supermarktprijzen uit te voeren. De 
crisis woedt ondertussen volop, maar de studiefase 
is nu pas bezig. Zonder deze vertraging hadden er al 
concrete maatregelen genomen kunnen worden. De 
prijsverschillen in de supermarkten, ook voor basispro-
ducten, zijn bijzonder groot tussen België en Frankrijk. 
De oplossingen zijn bekend: structurele hervormingen 
op het vlak van de arbeidsmarkt en de loonkosten. 
Mevrouw Van Bossuyt roept de vice-eersteminister op 
om eindelijk werk te maken van dit probleem.

De vele vragen naar de stand van zaken van uiteen-
lopende dossiers tonen aan dat er nog heel wat werk 
op de plank ligt.

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) betreurt even-
eens dat de beleidsnota weinig initiatieven voor de 
ondernemingen bevat.

Tijdens de bespreking van de vorige beleidsnota 
werd reeds gewezen op de economisch onvoorspel-
bare situatie, de stijging van de grondstoffenprijzen, de 
schaarste en de problemen met de toeleveringsketen, 
de stijgende energie-, transport- en containerprijzen 
en de oplopende inflatie. Een jaar later lijkt er weinig 
veranderd. In 2021 stelde de spreekster reeds vast dat 
er werk aan de winkel was en dat een verder stijgende 
inflatie bijkomende problemen zou veroorzaken voor 
burgers en ondernemingen. De coronacrisis was nog 
niet achter de rug toen er een nieuwe crisis in de plaats 
kwam. Het is aan de vice-eersteminister om de kmo’s in 
een zo gunstig mogelijk klimaat te laten werken, zodat 
ondernemers hun opdracht kunnen blijven vervullen.

Eind 2021 waren het consumentenvertrouwen en de 
vraag nog zeer groot, waardoor heel wat bedrijven zelfs 
niet konden volgen met de levering aan de consumenten. 
Deze sterke economische opleving is echter verleden 
tijd. Zowel de vraag als het consumentenvertrouwen zijn 
weggezakt, wat de regering tot meer actie zou moeten 
aanzetten.

et l’économie mondiale et qu’il demandera certaines 
informations à l’administration au sujet de l’impact sur 
la compétitivité. L’intervenante estime que cet impact 
devrait être suivi en permanence compte tenu de la 
crise de compétitivité actuelle.

Enfin, plus de deux ans après le début de la législature, 
le vice-premier ministre a finalement chargé l’Observatoire 
des prix de réaliser une étude concernant les prix dans 
les supermarchés. La crise sévit dans l’intervalle, mais 
la phase d’étude vient de commencer. Sans ce retard, 
des mesures concrètes auraient déjà pu être prises. Les 
différences de prix dans les supermarchés, également 
en ce qui concerne les produits de base, sont consi-
dérables entre la Belgique et la France. Les solutions 
sont connues, à savoir des réformes structurelles dans 
le domaine du marché du travail et des coûts salariaux. 
Mme Van Bossuyt appelle le vice-premier ministre à 
s’attaquer enfin à ce problème.

Les nombreuses questions concernant l’état d’avan-
cement de divers dossiers montrent qu’il reste encore 
fort à faire.

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) déplore également 
que la note de politique générale ne contienne guère 
d’initiatives en faveur des entreprises.

La situation économique imprévisible, la hausse 
des prix des matières premières, la pénurie de cer-
tains produits et les problèmes au niveau de la chaîne 
d’approvisionnement, la hausse des prix de l’énergie, 
du transport et des containers et la hausse de l’inflation 
avaient déjà été soulignés au cours de la discussion de 
la note de politique générale précédente. Un an plus 
tard, il ne semble guère y avoir eu de changement. 
En 2021, l’intervenante avait déjà fait observer qu’il 
fallait se retrousser les manches et qu’une poursuite 
de la hausse de l’inflation allait générer des problèmes 
pour les citoyens et les entreprises. La crise du corona-
virus n’était pas encore terminée qu’une nouvelle crise 
y succédait. Il appartient au vice-premier ministre de 
permettre aux PME d’exercer leur activité dans un climat 
aussi favorable que possible de manière à ce que les 
entrepreneurs puissent continuer à remplir leur mission.

Fin 2021, la confiance des consommateurs et la 
demande étaient encore très élevées, si bien que nombre 
d’entreprises ne parvenaient même pas à suivre le 
rythme des livraisons aux consommateurs. Cette forte 
reprise économique fait toutefois partie du passé. Tant 
la demande que la confiance des consommateurs se 
sont dégradées, ce qui devrait inciter le gouvernement 
à passer davantage à l’action.
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De gouverneur van de Nationale Bank van België 
(NBB), de heer Pierre Wunsch, wees erop dat in België 
de bedrijven de volledige schok van de energiecrisis 
moeten opvangen. De conclusies van de experten tij-
dens de hoorzitting over de impact van de energie- en 
inflatiecrises op de ondernemingen en de zelfstandigen 
op 9 november 2022 luidden als volgt:

— de grootste impact van de crisis komt er nog aan, 
in het vierde kwartaal van 2022 en in het eerste en 
tweede kwartaal van 2023, wanneer de energieleve-
ringscontracten op hun einde lopen;

— slechts 44 % van de bedrijven kan de hoge kos-
tenstijging doorrekenen in de prijzen;

— de energiecrisis leidt tot een competitiviteitscrisis 
doordat de loonkosten in België 6 % sneller stijgen dan 
in de buurlanden en door de loonkostenhandicap, die 
tegen 2024 naar 16 % evolueert;

— de hoge loonkosten vormen een nog grotere kop-
zorg voor bedrijven dan de energiekosten.

Toch is deze boodschap amper terug te vinden in de 
beleidsnota. De energiecrisis is een competitiviteitscrisis, 
maar nergens wordt vermeld wat de vice-eersteminister 
wil doen om de concurrentiepositie van de Belgische 
ondernemingen te versterken. Het zijn zeer precaire 
tijden voor de bedrijven, die de motor zijn van de eco-
nomie. Zij moeten zorgen voor de inkomsten van de 
burgers en van de sociale zekerheid, wat wel eens lijkt 
vergeten te worden.

In het kader van de energiekwestie is het tot slot op-
vallend dat in 5 miljard euro steun wordt voorzien voor 
gezinnen, tegenover slechts in 5 miljoen euro voor de 
ondernemingen. De prioriteit van deze regering is duidelijk. 
Het kan zeker terecht zijn de gezinnen te ondersteunen, 
maar men lijkt de cruciale rol van de bedrijven soms 
over het hoofd te zien.

De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) wil dat er snel 
vordering wordt gemaakt met de zorgplicht van de 
ondernemingen, overeenkomstig de duurzame-ontwik-
kelingsdoelen 12.6 en 12.8. Hij legt uit dat het immers 
belangrijk is dat de leidende beginselen van de OESO 
worden opgenomen in een ambitieuze tekst.

Hij wijst erop dat in België 2620.000 mensen minder 
dan 20.000 euro per jaar verdienen; hij is van oordeel 
dat men hun de middelen moet geven om waardig te 
leven. Daarom zal hij de regering steunen in haar streven 

Le gouverneur de la Banque nationale de Belgique 
(BNB), M. Pierre Wunsch, a souligné qu’en Belgique, 
les entreprises doivent absorber tout le choc de la crise 
énergétique. Les conclusions des experts lors de l’audition 
sur l’impact des crises énergétique et inflationniste sur les 
entreprises et les indépendants du 9 novembre 2022 sont 
les suivantes:

— l’impact le plus important de la crise est encore à 
venir, au quatrième trimestre de 2022 et aux premier et 
deuxième trimestres de 2023, lorsque les contrats de 
fourniture d’énergie arriveront à terme;

— seulement 44 % des entreprises peuvent répercuter 
la forte hausse des coûts dans leurs prix;

— la crise de l’énergie entraîne une crise de com-
pétitivité, du fait que les coûts de la main-d’œuvre en 
Belgique augmentent 6 % plus vite que dans les pays 
voisins et en raison du handicap des coûts salariaux qui 
évolue pour atteindre 16 % en 2024;

— les coûts salariaux élevés sont, pour les entreprises, 
un problème plus grave que les coûts énergétiques.

La note de politique générale est néanmoins prati-
quement muette à ce sujet. La crise énergétique est 
une crise de compétitivité, mais il n’est fait mention nulle 
part de ce que le vice-premier ministre entend faire pour 
renforcer la compétitivité des entreprises belges. Nous 
vivons une période très précaire pour les entreprises, 
qui sont le moteur de l’économie. Elles doivent générer 
des revenus pour les citoyens et la sécurité sociale, ce 
qui semble parfois être oublié.

Enfin, dans le contexte de la question énergétique, il 
est frappant de constater que 5 milliards d’euros d’aide 
sont envisagés pour les ménages, contre seulement 5 mil-
lions d’euros pour les entreprises. La priorité de ce 
gouvernement est claire. S’il est certainement juste de 
soutenir les ménages, on semble parfois perdre de vue 
le rôle crucial des entreprises.

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) souhaite avancer 
rapidement sur le devoir de vigilance des entreprises 
conformément aux Objectifs du développement du-
rable 12.6 et 12.8. Il explique qu’il est en effet important 
que les Principes directeurs de l’OCDE soient repris 
dans un texte ambitieux.

Il rappelle qu’en Belgique, 2620.000 personnes gagnent 
moins de 20.000 euros par an: il estime qu’il faut leur 
donner les moyens de vivre dignement. Pour cela, il 
soutiendra l’action du gouvernement dans sa volonté de 
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naar een sociaal telecomtarief dat de markt uiteindelijk 
zal openstellen voor voluntaristische ondernemingen 
van de sector.

België beschikt over weinig grondstoffen. Daarom 
is de spreker een uitgesproken voorstander van de 
optimalisering van de zandontginning.

Wat het tegengaan van misleidende marketing betreft, 
wijst hij erop dat de ‘bel-me-niet-meer’-regeling niet goed 
lijkt te werken. Hij benadrukt dat door de IP-telefonie 
de oproepen uit het buitenland komen en dat de meest 
kwetsbare mensen de eerste slachtoffers zijn. Hij heeft 
de indruk dat er op dat vlak nog veel vooruitgang kan 
worden geboekt.

Hij betreurt dat het aantal geldautomaten in België 
door het Batopin-project nog steeds afneemt. In som-
mige plaatsen is het aantal automaten in enkele weken 
tijd gedaald van zeven naar nul. Er moeten dringend 
dwingende criteria komen om een bank de toestemming 
te kunnen geven een geldautomaat weg te nemen of, 
omgekeerd, om een bank te verplichten de automaat 
te behouden of er een te plaatsen.

Hij vraagt hoe het zit met het antwoord op de Luikse 
motie en met de gesprekken over het protocolakkoord. 
Kan men zich niet baseren op het Spaanse model, waar 
er één geldautomaat beschikbaar moet zijn per dorp van 
meer dan 500 inwoners?

Meer in het algemeen vraagt de heer Vicaire of de 
banken thans hun verplichtingen nakomen en of ze niet 
méér onder druk zouden moeten worden gezet.

In het onderdeel “Differentiatiepolitiek” van de beleids-
nota gaat het over de etiketteringsplicht. De heer Vicaire 
zou willen dat de vice-eersteminister ook voortgang maakt 
met de verplichting om te vermelden dat een product 
uit een illegaal bezet gebied een illegaal karakter heeft.

Met betrekking tot de Europese richtlijn inzake de be-
kendmaking van duurzaamheidsinformatie door bedrijven 
wijst de spreker erop dat zijn fractie een wetsvoorstel in 
die zin heeft ingediend, dat reeds in eerste lezing werd 
aangenomen (DOC 55 0689/009). Hij acht het zinvol 
hieraan toe te voegen dat de aandeelhouders moeten 
worden geïnformeerd over de risico’s voor de onderneming 
die specifiek verband houden met de opwarming van de 
aarde (grondstoffenschaarste, energieafhankelijkheid, 
mogelijke overstromingsgebieden).

Op bladzijde 18 van de beleidsnota geeft de vice-
eersteminister aan dat hij dat model wil versterken, wat 
de spreker absoluut noodzakelijk acht.

mettre en place un tarif social télécom qui, in fine, ouvrira 
un marché pour les entreprises volontaristes du secteur.

Concernant les matières premières, peu présentes en 
Belgique, il considère que l’optimisation de l’extraction 
du sable est un combat dans lequel il s’inscrit volontiers.

Sur la lutte contre le marketing abusif, il rappelle que 
le système “ne m’appelez pas” ne semble pas bien fonc-
tionner. À l’heure de la téléphonie IP, il souligne que les 
appels viennent de l’étranger et les personnes les plus 
faibles sont les premières victimes. Il a l’impression qu’il 
y a encore du progrès à faire en la matière.

Avec le projet Batopin, il déplore que le nombre de 
distributeurs de billets ne cesse de diminuer en Belgique. 
Certaines entités passent de sept à zéro distributeurs en 
quelques semaines. Il est urgent de mettre en place des 
critères obligatoires pour pouvoir autoriser une banque 
à enlever un distributeur de billets ou au contraire pour 
l’obliger à le maintenir ou l’installer.

Il s’interroge sur la réponse à la motion liégeoise, se 
demande où en sont les discussions au sujet du protocole 
d’accord et s’il n’y a pas lieu de s’inspirer du modèle 
espagnol, avec un distributeur de billet par village de 
plus de 500 personnes.

M. Vicaire se demande plus globalement si actuelle-
ment, les banques remplissent leurs obligations et s’il 
ne faut pas davantage les contraindre.

Sous la rubrique “politique de différenciation” dans la 
note de politique générale, il est fait mention de l’obligation 
d’étiquetage. M. Vicaire souhaiterait que le vice-premier 
ministre avance aussi sur l’obligation de mentionner 
l’aspect illégal d’un produit qui viendrait d’un territoire 
occupé illégalement.

Au sujet de la directive européenne concernant la 
publication d’informations en matière de durabilité par 
les entreprises, il rappelle que son groupe a déposé un 
texte allant dans ce sens, ayant déjà été voté en pre-
mière lecture (DOC 55 0689/009). Il juge utile d’ajouter 
d’informer les actionnaires sur les risques pour l’entre-
prise spécifiquement liés au réchauffement climatique 
(raréfaction des matières premières, dépendance éner-
gétique, zones potentiellement inondables)

En page 18 de la note de politique générale, il relève 
la volonté de renforcer le modèle, qu’il juge absolument 
indispensable.
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In de strijd tegen overmatige schuldenlast moet de 
hervorming van het wettelijk kader volgens de spreker 
ook leiden tot een wijziging en een verbetering van de 
regeling inzake de deurwaarderskosten.

Met betrekking tot de verzekeringen, inzonderheid 
inzake de vergoeding van slachtoffers van natuurrampen, 
bepleit de spreker dat de overheid de bovengrens voor 
dekking in geval van grote rampen bepaalt en optreedt 
als verzekeraar in laatste instantie.

Het lid verzoekt de regering voorts een eengemaakt 
beheer van octrooien op Europees niveau aan te moedi-
gen. Dat is bijzonder dringend en belangrijk. De spreker 
is er daarentegen niet van overtuigd dat de afschaffing 
van het papieren document een goede zaak is, want in 
kleine bedrijven wordt een verkregen octrooi vaak trots 
aan de muur gehangen.

De heer Vicaire vraagt zich af of het federale energiebe-
sparingsplan niet ook rekening zou moeten houden met de 
energieverslindende datacenters en cryptominingcentra.

Inzake digitalisering zorgt de creatie van een indi-
viduele opleidingsrekening ervoor dat de werknemers 
deel kunnen hebben aan die maatschappelijke evolutie, 
hun inzetbaarheid kunnen verhogen en hun arbeids-
voorwaarden kunnen verbeteren. Zijn fractie is er dus 
voorstander van.

Met betrekking tot artificiële intelligentie heeft het ad-
viescomité voor Wetenschappelijke en Technologische 
Vraagstukken voorstellen uitgewerkt om de burgers 
beter te beschermen in openbare ruimten. Daaraan 
moet gevolg worden gegeven.

Op internationaal vlak acht de spreker het aanbevolen 
dat ons land en de Europese Unie uit het Energiehandvest 
zouden stappen en dat het Verdrag van Chicago betref-
fende de belastingheffing op kerosine voor vliegtuigen 
zou worden herzien. Hij meent dat beide verdragen een 
negatieve erfenis uit het verleden zijn en de energie-
transitie afremmen.

Wat de Economische Inspectie betreft, heeft de zelfdis-
cipline van de ondernemingen volgens de spreker gren-
zen. Hij acht meer controles en dus ook meer personeel 
voor die dienst wenselijk; tegelijk moeten de bonafide 
handelaars worden beschermd tegen administratieve 
rompslomp.

Aangaande de Kruispuntbank herhaalt de spreker 
zijn verzoek van vorig jaar om het Belspo-jaarverslag 
af te schaffen, aangezien de gegevens ervan ook in die 
databank terecht komen via de Dimona-aangiften van 

Dans la lutte contre le surendettement, il estime que 
la réforme du cadre juridique devra aussi induire un 
changement et un meilleur encadrement des frais de 
huissiers.

Pour ce qui relève des assurances, et particulièrement 
l’intervention en faveur des victimes de catastrophe 
naturelles, l’intervenant est favorable à ce que l’autorité 
qui fixe le plafond des couvertures en cas de catastrophe 
de grande ampleur soit l’assureur en dernier recours.

Par ailleurs, il demande au gouvernement d’encourager 
une gestion unifiée des brevets au niveau européen. C’est 
extrêmement urgent et important. Il n’est par contre pas 
convaincu par la suppression du document papier car 
l’obtention d’un brevet est une fierté qui trône souvent 
sur les murs des petites entreprises.

Dans le plan fédéral d’économie d’énergie, M. Vicaire 
se demande s’il ne faudrait pas inclure les datacenters 
et les centres de data mining des crypto-monnaies, 
très énergivores.

À propos de la numérisation, la mise en place du 
compte individuel de formation doit permettre aux tra-
vailleurs de participer à cette évolution de la société, 
d’augmenter leur employabilité et d’améliorer leurs 
conditions de travail. Son groupe y est donc favorable.

Concernant l’intelligence artificielle, le comité d’avis 
des Questions scientifiques et technologiques a soumis 
des propositions pour mieux protéger les personnes 
dans les lieux publics. Il faudra y donner suite.

Au niveau international, l’intervenant recommande de 
sortir du Traité de l’énergie, avec l’ Union européenne, 
et à revoir le traité de Chicago sur la taxation du kéro-
sène des avions. Il estime que ces deux traités sont des 
véritables boulets issus du passés qui freinent notre 
transition énergétique.

En ce qui concerne l’Inspection économique, l’inter-
venant constate que l’autodiscipline des entreprises a 
ses limites. Il juge opportun de renforcer les contrôles et 
donc les effectifs de ce service, tout en protégeant les 
commerçants honnêtes d’une administration trop lourde.

Pour la Banque-Carrefour, il demande, comme déjà 
fait l’an dernier, de supprimer le rapport annuel Belspo 
dont les données se trouvent par ailleurs dans la Banque-
Carrefour via les déclarations Dimona des entreprises. Ce 
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de bedrijven. Dergelijke overlappingen verzwaren de 
administratieve last voor de ondernemingen.

In verband met Statbel wijst de heer Vicaire erop dat 
de economen geïnteresseerd zijn in de verdeling van de 
inkomsten per huishouden, in plaats van per belasting-
aangifte. Zulks is nuttig wanneer wordt beoogd steun te 
verdelen, zoals tijdens de energiecrisis. Het lid meent dat 
dergelijke informatie moet kunnen worden verkregen met 
waarborging van de vertrouwelijkheid van de persoonlijke 
gegevens, bijvoorbeeld via een erkend systeem; zo niet 
zal men moeten evolueren naar een regeling waarin de 
sociale rechten worden geïndividualiseerd.

De heer Vicaire stelt vervolgens dat de prijsindexen 
moeten worden aangepast om de prijsevolutie meer 
per inkomensschijf weer te geven en aldus de laagste 
inkomens te beschermen.

Tot slot wil hij dieper ingaan op de rol van België 
tijdens het voorzitterschap van de EU-Raad. Hij herin-
nert eraan dat de Europese Commissie via de Green 
Deal heeft voorgesteld de Europese consumenten de 
middelen te bieden om actie ten bate van de energie-
transitie te ondernemen. Hij oppert daarnaast om werk 
te maken van transparantie inzake de door de Europese 
instanties genomen beslissingen om voedingsmiddelen 
en farmaceutische producten op de markt te brengen. 
Volgens hem kan er alleen via transparantie voor wor-
den gezorgd dat die beslissingen niet worden betwist.

Wat de ontwikkeling van de strategische en energie-
afhankelijkheid van de EU betreft, deelt de heer Vicaire 
het standpunt van de vice-eersteminister; uit heel wat 
studies blijkt inderdaad dat die doelstelling kan worden 
waargemaakt, maar ook dat België in zijn eentje niet 
beschikt over voldoende ruimte om de energie op te 
wekken die ons land nodig heeft. Derhalve zou de 
staalnijverheid op Europees niveau moeten worden 
ondersteund.

Het lid wijst erop dat het Federale Actieplan inzake 
circulaire economie op 21 december 2021 werd goedge-
keurd; volgens hem is dat een grote stap voorwaarts. De 
heer Vicaire merkt op dat Belgium Builds Back Circular 
momenteel ten uitvoer wordt gelegd, met de projecto-
proepen inzake ecologisch bouwen en de vervanging 
van chemische stoffen.

Hij wijst erop dat de volgende bijkomende maatregelen 
moeten worden uitgevoerd:

— maatregel 8: “ontwikkeling en verspreiding (…) van 
een methodologie voor ondernemingen die een bedrijfs-
model van het type “PAAS” (Product/Performance As 
A Service) willen opzetten”;

type de doublons alourdit les démarches administratives 
que les entreprises doivent faire.

Pour Statbel, il rappelle que les économistes de-
mandent de connaître la répartition des revenus par 
ménage, et pas par déclaration fiscale. C’est utile quand 
on souhaite distribuer des aides, comme dans le cas de 
la crise énergétique. Il estime qu’on doit pouvoir avoir 
ce type d’informations en garantissant la confidentia-
lité des données privées, par exemple par un système 
accrédité. Sinon, il est indispensable d’aller vers une 
individualisation des droits sociaux.

Il considère ensuite que les indices d’évolution des 
prix doivent évoluer pour mieux refléter l’évolution des 
prix par tranche de revenus et protéger les revenus les 
plus faibles.

Enfin, il voudrait insister sur le rôle de la Belgique 
lors de sa présidence du Conseil de l’Union euro-
péenne. Dans le cadre du Green Deal, il rappelle que 
la Commission européenne a proposé de donner aux 
consommateurs européens les moyens d’agir en faveur 
de la transition écologique. Il suggère de travailler aussi 
sur la transparence des décisions des organes euro-
péens qui décident de la mise sur le marché des pro-
duits alimentaires et pharmaceutiques. À ses yeux, la 
transparence est le seul moyen de rendre ses décisions 
non contestables.

Sur le développement de l’indépendance stratégique 
et énergétique de l’Union européenne, il partage la 
position du vice-premier ministre: de nombreuses études 
montrent que l’on peut y arriver mais que la Belgique 
seule n’a pas suffisamment d’espace pour récolter 
l’énergie dont elle a besoin. Il invite donc à soutenir la 
sidérurgie au niveau européen.

L’intervenant relève que le Plan d’action fédéral 
Économie circulaire a été approuvé le 21 décembre 2021. 
Il estime que c’est un grand pas en avant. M. Vicaire 
note que les mesures prévues sont en cours de mise en 
œuvre: Belgium Builds Back Circular, avec les appels 
à projet autour de l’éco-conception et de la substitution 
des substances chimiques.

Il rappelle la nécessité de mise en œuvre de mesures 
supplémentaires:

— mesure 8: Développement et diffusion d’une métho-
dologie pour les entreprises souhaitant mettre en place 
un modèle économique de type Produit/Performance 
As A Service;
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— maatregel 11: “ondersteuning van de ontwikkeling 
van een efficiënt digitaal systeem om materiaalstromen 
op Europees niveau te traceren”;

— maatregel 12: “strengere regels inzake wettelijke 
waarborg voor consumentengoederen”;

— maatregel 14: “aanmoediging van circulaire 
overheidsopdrachten”;

— maatregel 15: “een communicatiecampagne opzet-
ten om de Belgische consument bewust te maken van 
duurzame consumptie en circulaire economie”;

— maatregel 16: “ondersteuning van de financiering 
van de circulaire economie”;

— maatregel 17: “fiscale instrumenten uitwerken om 
de circulaire economie te bevorderen”.

De heer Vicaire betreurt evenwel dat de beleidsbe-
leidsnota geen maatregelen bevat met betrekking tot 
voertuigen met nuluitstoot of aangaande vliegtuigen. Hij 
merkt daarnaast op dat er niets zal worden ondernomen 
om andere energiesectoren te bevorderen (waterstof en 
groene methaan of ammoniak).

De heer Patrick Prévot (PS) wijst erop dat het beleids-
domein Economie weliswaar niet altijd de bevoegdheid 
is die de meeste media-aandacht krijgt, maar dat het 
wel een uiterst belangrijke rol speelt voor eenieder, en 
krachtige hefbomen kan inzetten met het oog op:

— acties ten bate van de koopkracht;

— het bewerkstelligen van de klimaattransitie;

— de verdediging van de zwakste consumenten;

— het terugdringen van economische ongelijkheid;

— een betere marktwerking dankzij evenwichtige en 
billijke regels om de betrekkingen tussen economische 
spelers in goede banen te leiden.

Het lid meent dat derhalve onverkort gebruik moet 
worden gemaakt van de bevoegdheden inzake economie.

De heer Prévot is van oordeel dat deze regering die 
hefbomen inzet en dat er aanzienlijke vooruitgang werd 
geboekt tijdens de eerste twee jaar van de regeerperiode. 
In dat verband verwijst hij naar:

— mesure 11: Soutenir le développement d’un système 
numérique efficace pour tracer les flux de matériaux au 
niveau européen;

— mesure 12: Renforcer les règles de garantie légale 
pour les produits de consommation;

— mesure 14: Encourager les marchés publics 
circulaires;

— mesure 15: Lancer une campagne de communi-
cation pour sensibiliser les consommateurs belges à la 
consommation durable et à l’économie circulaire;

— mesure 16: Faciliter le financement des projets 
d’économie circulaire;

— mesure 17: Proposer des instruments fiscaux pour 
promouvoir l’économie circulaire.

M. Vicaire regrette cependant, dans la note de politique 
générale, l’absence de mesures sur les véhicules zéro 
émission ou concernant les avions. Il note aussi qu’aucune 
politique n’est prévue pour favoriser d’autres secteurs 
d’énergie (hydrogène et méthane vert ou l’ammoniac).

M. Patrick Prévot (PS) rappelle que si la compétence 
de l’économie n’est pas toujours celle qui dispose de la 
plus grande caisse de résonnance médiatique, elle joue 
un rôle extrêmement important pour chacun et dispose 
de leviers puissants pour:

— agir sur le pouvoir d’achat;

— oeuvrer à la transition climatique;

— défendre les consommateurs les plus vulnérables;

— réduire les inégalités sur le plan économique…;

— améliorer le fonctionnement du marché en assu-
rant des règles équilibrées et justes pour encadrer les 
relations entre acteurs économiques.

Il juge dès lors que la compétence de l’économie doit 
être pleinement investie.

M. Prévot considère qu’avec ce gouvernement, ces 
leviers sont mobilisés et que des avancées significatives 
ont été accomplies au cours de ces deux premières an-
nées de législature. Il cite à titre d’exemple:
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— de uitbreiding van het sociaal tarief voor energie, 
waardoor thans één miljoen gezinnen, of één op vijf 
huishoudens, hun energiekosten zien dalen;

— de invoering van een universele bankdienst, een 
pakket van bankdiensten tegen een maximumprijs voor 
alle burgers die geen digitale toegang hebben;

— de versterking van de wettelijke garantierege-
ling voor consumptiegoederen, die zorgt voor meer 
duurzaamheid, een betere prijs-kwaliteitverhouding en 
minder verspilling;

— de hervorming van het recht om vergeten te worden 
inzake verzekeringen, om mensen die kanker hebben 
gehad beter te beschermen en om discriminatie om 
gezondheidsredenen beter tegen te gaan bij de toegang 
tot verzekeringen;

— de onlangs aangenomen beschermingsregeling 
voor klokkenluiders, die het in de toekomst gemakke-
lijker zal maken om (financiële, fiscale of ecologische) 
fraudeschandalen te voorkomen.

De heer Prévot wijst erop dat de leden van deze com-
missie binnenkort nog over andere belangrijke hervor-
mingen zullen moeten stemmen. Zo is hij inzonderheid 
ingenomen met de vooruitgang die werd geboekt om 
de overmatige schuldenlast tegen te gaan. Hij wijst erop 
dat het inmiddels acht jaar geleden is dat de PS-fractie 
een wetsvoorstel heeft ingediend om:

— de misstanden tegen te gaan van bepaalde ge-
rechtsdeurwaarders in het raam van de minnelijke 
invordering van schulden;

— een maximum voor de aanmaningskosten te be-
palen (om te voorkomen dat een schuld van één euro 
een schuld van meer dan 100 euro wordt);

— de consument de tijd te geven om zijn factuur te 
betalen.

Aan het begin van deze zittingsperiode heeft de 
fractie van de spreker samen met de collega’s van 
Vooruit (mevrouw Melissa Depraetere) en van cd&v (me-
vrouw Leen Dierick) een wetsvoorstel ingediend (DOC 55 
0267/001) waarover de commissie voor Economie, 
Consumentenbescherming en Digitale Agenda heeft 
gestemd. Hij vindt het jammer dat de lobby’s telkens in 
actie zijn geschoten en dat de tekst door de plenumver-
gadering op de lange baan is geschoven. In de huidige 
context, met de energiecrisis en de stijgende prijzen, was 
het dringender dan ooit om in dit dossier voortgang te 
maken, met een tekst die thans wel op de goedkeuring 

— l’élargissement du tarif social énergie, ce qui permet 
aujourd’hui à un million de familles, soit un ménage sur 
cinq, de voir ses coûts de consommation énergétique 
diminuer;

— la mise en place un service bancaire universel, un 
paquet de services bancaires à prix plafonné pour tous 
les citoyens qui n’ont pas accès au numérique;

— le renforcement du régime de la garantie légale 
des biens de consommation, ce qui permet une plus 
grande durabilité, un meilleur rapport qualité prix des 
biens, et moins de gaspillage;

— la réforme du droit à l’oubli en assurance, pour 
mieux protéger les personnes qui ont dû affronter un 
cancer et mieux lutter contre les discriminations liées à 
l’état de santé dans l’accès aux assurances;

— le régime de protection des lanceurs d’alerte qui 
vient d’être voté, qui permettra à l’avenir de prévenir 
plus facilement les scandales liés à la fraude (financière, 
fiscale, ou encore environnementale).

M. Prévot rappelle que les membres de cette commis-
sion auront à voter prochainement d’autres réformes de 
premier ordre. Il veut en particulier se réjouir de l’avancée 
en matière de lutte contre le surendettement. Il rappelle 
que cela fait aujourd’hui huit ans que le PS a déposé 
une proposition de loi visant à:

— lutter contre les abus commis par certains huissiers 
de justice dans le cadre du recouvrement amiable des 
dettes;

— plafonner les frais de rappel (éviter qu’une dette 
d’un euro ne se transforme en une dette de plus 
de 100 euros);

— donner du temps au consommateur pour payer 
sa facture.

Au début de cette législature, avec les collègues de 
Vooruit (Mme Melissa Depraetere) et du cd&v (Mme Leen 
Dierick), son groupe a proposé un texte qui a été voté au 
sein de la commission de l’Économie, de la Protection 
des consommateurs et de l’Agenda numérique (DOC 55 
0267/001). Il regrette cependant qu’à chaque fois les 
lobbys se sont activés et que le texte a été renvoyé aux 
calendes grecques par la plénière. Dans le contexte 
actuel, celui de la crise énergétique et de la pression sur 
les prix, il était plus que jamais urgent d’avancer sur ce 
dossier, avec un texte qui franchit maintenant la barre 
du gouvernement. C’est évidemment une très bonne 
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van de regering kan rekenen. Dat is uiteraard heel goed 
nieuws, en de spreker is daar blij mee. Hij verzoekt om 
extra informatie over de inhoud en het voorgenomen 
tijdpad van dit dossier.

Inzake de internationale dossiers wijst hij erop dat de 
vice-eersteminister het in meerdere paragrafen heeft 
over het differentiatiebeleid, waarbij hij melding maakt 
van een scherpere controle op de etikettering van de 
producten die worden geïmporteerd uit de door Israël 
bezette gebieden. Hij kondigt aan een studie te zullen 
gelasten om na te gaan of België maatregelen kan ne-
men tegen bedrijven die bijdragen aan de kolonisatie. 
De spreker wijst erop dat dit maatregelen zijn die door 
de PS-fractie worden gesteund. Hij verzoekt om meer 
toelichting over het voorgenomen tijdpad dienaangaande 
en over de communicatie van de conclusies van de 
bestelde studie.

Vervolgens wijst de heer Prévot erop dat de zorgplicht 
ook voor de PS-fractie een belangrijk dossier is en dat 
het middenveld sterk heeft geijverd voor een Belgische 
zorgplichtwet. Voorts roepen ook diverse toonaange-
vende Belgische bedrijven op tot een nationaal kader, tot 
eerlijke concurrentievoorwaarden en tot het beëindigen 
van de dumping op het stuk van de mensenrechten en 
de milieunormen. Voor zover de spreker weet, zijn de 
onderhandelingen op het niveau van de Europese Unie 
in een stroomversnelling terechtgekomen. Hij vraagt welk 
standpunt ons land in de Europese Raad zal bepleiten.

Daarnaast wijst hij erop dat in de beleidsnota wordt 
aangekondigd dat er een nationaal steunkader komt om 
de concepten van de zorgplicht meer ingang te doen 
vinden bij de Belgische ondernemingen. Daar kan de 
spreker zich in vinden, omdat zulks in overeenstemming is 
met het regeerakkoord. Hij verzoekt om meer toelichting.

Een ander dossier dat de bijzondere belangstelling 
van de spreker wegdraagt, betreft een betere omka-
dering van de gebundelde verkoop van verzekeringen 
en hypothecair krediet. Deze commissie heeft hoorzit-
tingen (DOC 55 2584/001) en schriftelijke raadplegin-
gen gehouden dienaangaande. Daaruit blijkt duidelijk 
dat zowel de consumentenvertegenwoordigers als de 
verzekeringstussenpersonen (makelaars) de huidige re-
gelgeving aan de kaak stellen, daar die de keuze van de 
consument en de concurrentie op de markt belemmert. 
Een betere omkadering is dus vereist. De spreker vraagt 
welke initiatieven de regering thans neemt op dit gebied.

De spreker wijst erop dat in het raam van de begro-
tingswerkzaamheden moest worden ingestemd met een 
besparing op de concessie om kranten en tijdschriften 
te bezorgen. De PS-fractie is van oordeel dat de de-
mocratie nood heeft aan kwalitatieve, pluralistische en 

nouvelle dont il se réjouit. L’intervenant souhaiterait 
disposer de quelques informations supplémentaires sur 
le contenu et le calendrier de ce dossier.

Sur les dossiers internationaux, il observe que le 
vice-premier ministre consacre plusieurs paragraphes à 
la politique de différenciation, en évoquant un renforce-
ment du contrôle de l’étiquetage des produits importés 
depuis les territoires occupés par Israël et en annonçant 
une étude sur la possibilité pour la Belgique de prendre 
des mesures à l’égard d’entreprises qui contribuent à 
la colonisation. Il signale que ce sont des mesures qui 
reçoivent le soutien du groupe PS. Il s’interroge sur 
le calendrier à ce sujet et sur la communication des 
conclusions de l’étude commandée.

Ensuite, M. Prévot rappelle que le devoir de vigilance 
est aussi un dossier important pour le groupe PS et que la 
société civile s’est largement mobilisée pour une loi belge 
sur le devoir de vigilance. Plusieurs entreprises belges 
de premier plan réclament également un encadrement 
national, pour des conditions de concurrence équitables 
et pour mettre fin au dumping sur les droits humains et 
les normes environnementales. À sa connaissance, les 
négociations connaissent un mouvement d’accélération 
au niveau de l’Union européenne. Il souhaiter connaitre 
la position belge au niveau du Conseil européen.

De plus, il pointe que la note de politique générale 
annonce un cadre national de soutien visant une plus 
grande appropriation par les entreprises belges des 
concepts du devoir de vigilance. Il s’en réjouit car c’est 
conforme à l’accord de gouvernement. Il souhaiterait 
en savoir davantage à ce sujet.

Un autre dossier qui retient son attention est celui 
de la vente groupée d’assurances et de crédits hypo-
thécaires. Cette commission a réalisé des auditions 
(DOC 55 2584/001) et des consultations écrites sur ce 
sujet. Il en ressort clairement que tant les représentants 
des consommateurs que les intermédiaires d’assurance 
(les courtiers) dénoncent la règlementation actuelle qui 
entrave le choix des consommateur et la concurrence 
sur le marché. Il faut donc un meilleur encadrement. Il 
aimerait connaître les initiatives actuellement poursuivies 
par le gouvernement à ce sujet.

Dans le cadre des travaux budgétaires, l’intervenant 
relève qu’une économie budgétaire a dû être consen-
tie en ce qui concerne la concession postale. Pour le 
groupe PS, la démocratie a besoin d’une presse de 
qualité, pluraliste et indépendante, particulièrement à un 
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onafhankelijke media, zeker in tijden waarin de internet-
giganten van de GAFAM (Google, Amazon, Facebook, 
Apple en Microsoft) onjuiste informatie kunnen versprei-
den. De dagelijkse bezorging van kranten en tijdschriften 
levert ook heel veel banen op. De concessie om kranten 
en tijdschriften te bezorgen moet dus ook in de toekomst 
worden behouden. De spreker verzoekt om nadere 
toelichting dienaangaande.

Wat de overmatige schuldenlast betreft, wijst hij erop 
dat de beleidsnota nog andere maatregelen vermeldt, 
zoals de herziening van de wetgeving inzake de collec-
tieve schuldenregeling. De spreker is van oordeel dat dit 
een stap in de goede richting is, net zoals de herziening 
van de gegevens in de Centrale voor kredieten aan par-
ticulieren: zulks kan bijdragen tot een responsabilisering 
van de kredietsector en kan de nauwelijks verantwoorde 
praktijken in het veld aan het licht brengen. Ook wat dat 
betreft, verzoekt de spreker om meer toelichting.

Inzake het bankneutrale netwerk van geldautomaten 
Batopin is de heer Prévot van oordeel dat maatregelen 
moeten worden genomen om het verdwijnen van geldau-
tomaten, waardoor in bepaalde gemeenten het aanbod 
zelfs volledig verdwijnt, een halt toe te roepen. Hij heeft 
er akte van genomen dat een werkgroep werd gevormd 
met de minister van Financiën en de staatssecretaris voor 
Consumentenbescherming. Hij wil op de hoogte worden 
gehouden van de voortgang van de besprekingen over 
mogelijke oplossingen om dit probleem weg te werken.

Tot slot is de heer Prévot van oordeel dat de beleids-
nota de goede kant opgaat: de PS-fractie zal steun 
bieden aan het engagement van de regering om actie te 
ondernemen op het vlak van de koopkracht, de klimaat-
transitie en de bescherming van de meest kwetsbare 
economische actoren.

Volgens de heer Reccino Van Lommel (VB) ogen 
de maatregelen en ambities voor het komende jaar op 
het eerste gezicht goed, maar bevat de beleidsnota bij 
nader inzien veel herhalingen van de vorige jaren. De 
vice-eersteminister gaf in het verleden de indruk som-
mige problemen niet in te zien. Zo liet hij zich tijdens 
een debat over de inflatie en de nakende economische 
crisis in een plenaire zitting ooit ontvallen dat hij slechts 
jurist is.

De coronaperiode vormde de voorbije jaren voor heel 
wat economische sectoren een grote uitdaging. Nadat de 
meeste bedrijven zich door de crisis geworsteld hadden, 
begonnen de energieprijzen vanaf oktober 2021 te stijgen 
ten gevolge van de sterke economische inhaalbeweging. 
Een bullwhip-effect deed de vraag naar energie toene-
men en men kreeg te maken met materiaaltekorten en 

moment où les GAFAM peuvent véhiculer de fausses 
informations. La distribution chaque jour de quotidiens 
et périodique est aussi un enjeu majeur pour l’emploi. La 
concession postale doit donc être maintenue à l’avenir. 
Il aimerait disposer de plus d’informations à ce sujet.

En matière de surendettement, il observe que la note 
de politique générale évoque plusieurs autres mesures, 
comme la révision de la législation relative au règlement 
collectif de dettes. Il estime que c’est un élément qui 
va dans le bon sens, tout comme le fait de revoir les 
données enregistrées au sein de la Centrale des crédits 
aux particuliers: cela peut contribuer à une responsabi-
lisation du secteur du crédit et à la mise en évidence de 
pratiques peu responsables sur le terrain. Il aimerait là 
aussi disposer de plus d’informations à ce sujet

Sur le projet de distributeurs à billets Batopin, M. Prévot 
estime qu’il est nécessaire de prendre des mesures pour 
enrayer la disparition des distributeurs de billets qui laisse 
certaines communes à l’état de désert bancaire. Il a pris 
note qu’un groupe de travail est formé avec le ministre 
des Finances et la secrétaire d’État à la Protection des 
consommateurs. Il aimerait être informé de l’avancée des 
discussions sur des pistes de solutions pour remédier 
à ce problème.

Au final, M. Prévot considère que la note de politique 
générale va dans le bon sens: le groupe PS soutiendra 
l’engagement du gouvernement pour agir sur le pouvoir 
d’achat, la transition climatique et la protection des 
acteurs économiques plus vulnérables.

Selon M. Reccino Van Lommel (VB), les mesures et 
les ambitions pour l’année à venir semblent bonnes à 
première vue, mais à y regarder de plus près, la note de 
politique générale contient de nombreuses répétitions 
des années précédentes. Par le passé, le vice-premier 
ministre a donné l’impression de ne pas apercevoir cer-
tains des problèmes. Par exemple, lors d’un débat sur 
l’inflation et la crise économique imminente en séance 
plénière, il a un jour laissé échapper qu’il n’était qu’un 
juriste.

La crise du coronavirus de ces dernières années 
été un défi majeur pour de nombreux secteurs éco-
nomiques. Après avoir traversé cette crise avec dif-
ficulté, les entreprises ont vu, dès octobre 2021, les 
prix de l’énergie commencer à augmenter en raison 
d’un fort rattrapage économique. Un effet “coup de 
fouet” a fait croître la demande d’énergie et les gens 
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prijsstijgingen. Bedrijven kunnen de kosten vaak niet 
meteen doorrekenen, maar vroeg of laat voelt de consu-
ment dit wel in zijn portemonnee. Bedrijfsleiders zagen al 
langer een inflatiegolf aankomen. De vice-eersteminister 
was in het najaar van 2021 echter nog van mening dat 
de inflatie in 2021 zou afklokken op 1,6 %, terwijl tegen 
het einde van dat jaar 6 % werd bereikt. Voor 2022 ligt 
het cijfer nog veel hoger, en naar verwachting zal dat 
in 2023 het geval blijven.

Een hoge inflatie leidt tot een stijging van de loon-
kosten, die op hun beurt doorgerekend moeten worden. 
De prijzen in de supermarkt, die reeds 12 % omhoog 
gingen, zullen verder blijven stijgen. Een vergelijking 
met de buurlanden leert dat België het slechter doet.

Na de inhaalbeweging met een groei van 6 % stag-
neert de economie opnieuw, terwijl de inflatie toeneemt. 
De energiecrisis en de oorlog in Oekraïne hebben daar 
inderdaad aan bijgedragen. De vice-eersteminister 
wuifde het risico op stagflatie begin 2022 nog weg. Een 
economische groei van ongeveer 2,6 % in 2022, gepaard 
met een inflatie van 12 %, betekent dat alles duurder 
wordt, zonder dat de stijgende prijzen zich vertalen in 
het bbp. Dit zorgt ervoor dat de economische recessie 
nu reeds een feit is.

De spreker voorspelde reeds meermaals een crisis, 
terwijl de vice-eersteminister telkens verklaarde hiervoor 
geen indicatie te hebben. Tijdens de beleidsverklaring 
van 11 oktober 2022 werd voor het eerst toegegeven dat 
er donkere wolken boven de hoofden van de gezinnen 
hangen. De ontkenningsfase is bijgevolg gelukkig afge-
lopen. Er zal echter meer nodig zijn dan een erkenning 
van de situatie. De crisis is voornamelijk een Europees 
probleem, en België scoort negatief in vergelijking met 
de andere Europese landen. Economen verklaren dat 
België het wat staatsschuld en overheidstekorten betreft 
in de toekomst zelfs slechter kan doen dan Italië. Dit 
scenario dient absoluut voorkomen te worden.

In de Verenigde Staten ligt de inflatie eveneens hoog, 
maar dat heeft eerder te maken met een aanhoudend 
sterke vraag en een gebrek aan arbeidskrachten. In 
Europa is de situatie volledig anders en wordt de inflatie 
veroorzaakt door de hoge energieprijzen.

Een volgende vaststelling is dat corona en de ver-
stoorde toeleveringsketen tot gevolg hadden dat bedrij-
ven niet langer van Aziatische leveranciers afhankelijk 
wilden zijn. Ze wilden inzetten op reshoring. Door de 
stijgende loonkosten moet de tering echter naar de 

ont été confrontés à des pénuries de matériaux et à des 
hausses de prix. Souvent, les entreprises ne peuvent 
pas répercuter immédiatement les coûts, mais tôt ou 
tard, les consommateurs se voient présenter la facture. 
Les chefs d’entreprise avaient vu venir une poussée 
inflationniste depuis un certain temps déjà. Toutefois, 
à l’automne 2021, le vice-premier ministre était toujours 
d’avis que l’inflation avoisinerait 1,6 % en 2021, alors 
que les 6 % ont été atteints à la fin de cette année-là. 
Pour 2022, le chiffre est encore beaucoup plus élevé, 
et devrait le rester en 2023.

Une inflation élevée entraîne une augmentation des 
coûts salariaux, qui doivent à leur tour être répercutés. 
Les prix dans les grandes surfaces, qui étaient déjà en 
hausse de 12 %, continueront à augmenter. Une com-
paraison avec les pays voisins montre que la Belgique 
fait moins bien.

Après un mouvement de rattrapage avec une crois-
sance de 6 %, l’économie stagne à nouveau, tandis que 
l’inflation augmente. La crise énergétique et la guerre en 
Ukraine y ont certainement contribué. Le vice-premier 
ministre a encore écarté le risque de stagflation au début 
de 2022. Une croissance économique d’environ 2,6 % 
en 2022, associée à une inflation de 12 %, signifie que 
tout devient plus cher, sans que la hausse des prix ne 
se traduise dans le PIB. Ainsi, la récession économique 
est déjà une réalité.

L’intervenant a déjà prédit une crise à plusieurs re-
prises, tandis que le vice-premier ministre déclarait à 
chaque fois qu’il n’avait aucune indication à ce sujet. Lors 
de la déclaration de politique générale du 11 octobre 2022, 
il a été admis pour la première fois que des nuages 
noirs s’accumulaient au-dessus de la tête des ménages. 
La phase de déni est ainsi heureusement terminée. 
Cependant, il faudra faire davantage que reconnaître 
la gravité de la situation. La crise est principalement un 
problème européen, et la Belgique est à la traîne par 
rapport aux autres pays européens. Des économistes 
déclarent que la Belgique pourrait même à l’avenir faire 
pire que l’Italie en termes de dette publique et de déficits 
publics. Ce scénario doit absolument être évité.

Aux États-Unis, l’inflation est également élevée, 
mais cela est davantage dû à la persistance d’une forte 
demande et à des pénuries de main-d’œuvre. En Europe, 
la situation est complètement différente et l’inflation est 
causée par les prix élevés de l’énergie.

Une autre observation est que la pandémie du coro-
navirus et les perturbations de la chaîne d’approvision-
nement ont eu pour effet que les entreprises n’ont plus 
voulu dépendre de fournisseurs asiatiques. Elles ont 
voulu miser sur la relocalisation. Toutefois, en raison de 
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nering gezet worden en kijken ondernemingen opnieuw 
naar het Oosten.

De conclusies van de experts tijdens de hoorzitting 
over de impact van de energie- en inflatiecrises op de 
ondernemingen en de zelfstandigen in deze commissie 
op 9 november 2022 waren duidelijk. Hoe kan het dat 
de regering en de vice-eersteminister niet wilden luis-
teren toen dezelfde vaststellingen reeds eerder werden 
voorspeld? Veel bedrijven kunnen hun stijgende kosten 
niet doorrekenen. Een op acht bedrijven overweegt ac-
tiviteiten naar het buitenland te verplaatsen; een derde 
bekijkt volgend jaar wellicht of ze met minder personeel 
verder kunnen. De signalen zijn verontrustend: uit een 
peiling van het VBO bleek dat een indexering van 10 % 
in januari 2023 ervoor dreigt te zorgen dat veel bedien-
den zullen afvloeien. Voor arbeiders zullen er minder 
problemen zijn.

De vice-eersteminister vermeldt dat de competitiviteit 
gemonitord moet worden. Voor de bedrijven zullen de 
maatregelen uit de beleidsnota echter teleurstellend 
zijn. Veel aandacht gaat naar duurzaamheid, terwijl de 
economische situatie, die de bedrijven en de gezinnen 
sterk zal treffen, veel minder ruimte krijgt.

Vlaanderen kent momenteel een krapte op de ar-
beidsmarkt. De resterende werkloosheid heeft vooral 
te maken met een mismatch tussen vraag en aanbod. 
In Wallonië ligt de werkzaamheidsgraad veel lager. De 
ambitie van de regering om een werkzaamheidsgraad 
van 80 % te bereiken wordt zeer moeilijk haalbaar. De 
economische problemen zullen in 2023 immers een impact 
hebben op de werkgelegenheid. De orderboeken van 
de bedrijven worden almaar dunner. De personeels- en 
energiekosten stijgen sterk, waardoor bedrijven minder 
geld hebben om te investeren. Ook de uitzendarbeid 
loopt sterk terug. Er komt een periode met meer tijdelijke 
werkloosheid en banenverlies aan.

Sommige bedrijven profiteren echter van de situ-
atie. Zij konden bijvoorbeeld hogere materiaalprijzen 
doorrekenen aan de consument, en doen er nog een 
prijsverhoging bovenop door de stijgende loonkosten 
en energieprijzen, terwijl uit alle statistieken blijkt dat 
de materiaalprijzen opnieuw dalen.

De toekomstige crisis zal volgens de spreker veel 
zwaarder uitvallen dan in 2008 of 2010. Politici mogen 
de voeling met de bevolking niet verliezen en opgesloten 
raken in de luchtbel van de Wetstraat. Om de situatie 

l’augmentation du coût de la main-d’œuvre, elles doivent 
revoir leurs ambitions à la baisse et elles se tournent à 
nouveau vers l’Est.

Les conclusions des experts lors de l’audition sur 
l’impact des crises de l’énergie et de l’inflation sur les 
entreprises et les indépendants, organisée dans le 
cadre de cette commission le 9 novembre 2022, étaient 
claires. Comment se fait-il que le gouvernement et le 
vice-premier ministre n’ont pas voulu écouter lorsque 
les mêmes constats ont été avancés plus tôt? De nom-
breuses entreprises ne peuvent pas répercuter la hausse 
de leurs coûts. Une entreprise sur huit envisage de 
transférer ses activités à l’étranger; un tiers d’entre elles 
se demandent si elles peuvent continuer à travailler avec 
moins de personnel l’année prochaine. Les signes sont 
inquiétants: un sondage de la FEB a montré qu’une 
indexation de 10 % en janvier 2023 risque de provoquer 
le licenciement de nombreux employés. Pour les ouvriers, 
il y aura moins de problèmes.

Le vice-premier ministre a mentionné que la compé-
titivité devait être monitorée. Pour les entreprises, les 
mesures contenues dans la note de politique générale 
seront cependant décevantes. Une grande attention est 
accordée à la durabilité, tandis que la situation écono-
mique, qui affectera grandement les entreprises et les 
ménages, se voit accorder beaucoup moins d’importance.

Le marché du travail connaît actuellement une pénurie 
en Flandre. Le chômage résiduel est principalement 
dû à une inadéquation entre l’offre et la demande. En 
Wallonie, le taux d’emploi est beaucoup plus faible. 
L’ambition du gouvernement d’atteindre un taux d’emploi 
de 80 % devient très difficile à réaliser. En effet, les 
problèmes économiques auront un impact sur l’emploi 
en 2023. Les carnets de commandes des entreprises 
sont de plus en plus vides. Les coûts du personnel et 
de l’énergie augmentent fortement, ce qui laisse aux 
entreprises moins d’argent à investir. L’emploi intérimaire 
est également en fort recul. Une période caractérisée par 
plus de chômage temporaire et plus de pertes d’emplois 
est à venir.

Certaines entreprises profitent toutefois de la situation. 
Elles ont pu par exemple répercuter la hausse des prix 
des matériaux sur les consommateurs et augmentent 
une nouvelle fois leurs prix en invoquant la hausse des 
coûts salariaux et de l’énergie, alors que toutes les 
statistiques indiquent que les prix des matériaux sont 
de nouveau en baisse.

L’intervenant estime que la crise à venir sera beaucoup 
plus grave que celle de 2008 ou 2010. La classe politique 
ne doit pas perdre le contact avec la population et rester 
enfermée dans sa bulle de la rue de la Loi. Pour pouvoir 
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te monitoren zou men met zo veel mogelijk mensen in 
gesprek moeten gaan.

De heer Van Lommel vraagt de vice-eersteminister 
waarom hij in zijn beleidsnota dermate weinig aandacht 
aan de moeilijke economische situatie besteedt. Zijn er 
nog steeds onvoldoende aanwijzingen om de regering 
tot meer initiatieven aan te zetten?

De Belgische economie presteert minder goed dan 
het gemiddelde van de eurozone. Ondanks de hoge 
belastingdruk is er geen geld om bepaalde maatregelen 
te nemen. Wordt het geen tijd voor structurele maat-
regelen, bijvoorbeeld om de werkzaamheidsgraad te 
verhogen? Hoe wil de vice-eersteminister dat concreet 
bewerkstelligen?

In de buurlanden liggen de stijgende kosten waarmee 
ondernemingen worden geconfronteerd vaak lager. Het 
zal een tijd duren voor de loonkosten in de buurlanden 
hetzelfde niveau bereiken. De koopkracht van de bevolking 
moet weliswaar beschermd worden, maar voorzichtig-
heid is geboden om het verlies van werkgelegenheid 
te voorkomen. Wat zal de vice-eersteminister doen om 
zoveel mogelijk werkgelegenheid te blijven vrijwaren?

Europa leeft op verschillende economische snelhe-
den. De ECB voert wel een bepaald rentebeleid, maar 
België kan op bepaalde vlakken afwijken. Elk denkbaar 
scenario dient voorbereid te worden. Nederland heeft 
na de vorige crisis bijvoorbeeld beslist een noodplan 
uit te werken voor het geval de euro opnieuw in zwaar 
weer zou terechtkomen. Bestaat een dergelijk plan ook 
in België? Kan het Parlement er inzage in krijgen? Vindt 
de vice-eersteminister het nodig zich voor te bereiden 
op de economische gevolgen van een eurocrisis? Zijn 
de potentiële gevolgen reeds in kaart gebracht en werd 
er nagedacht over remediërende maatregelen?

Ten gevolge van de toenemende kosten sluiten heel 
wat (industriële) bedrijven tijdelijk de deuren. Dit zet de 
deur open voor buitenlandse concurrenten. De spreker 
waarschuwt in dat verband voor een hogere importgraad 
en een negatieve handelsbalans. In augustus 2022 heeft 
België voor 4,4 miljard euro meer ingevoerd dan uitge-
voerd. Dit is een onheilspellend cijfer dat de crisis nog kan 
aanvuren. Acht de vice-eersteminister het noodzakelijk 
maatregelen te nemen om de binnenlandse industrie te 
ondersteunen? Welke sectoren moeten ondersteund 
worden en waarom? Wat zal hij doen om het wegtrekken 

suivre l’évolution de la situation, il faut entrer en dialogue 
avec le plus grand nombre de personnes possible.

M. Van Lommel demande au vice-premier ministre 
pourquoi, dans sa note de politique générale, il accorde 
si peu d’attention à la situation économique difficile 
que l’on connaît actuellement. N’y aurait-il pas encore 
suffisamment de signes pour inciter le gouvernement 
à prendre davantage d’initiatives?

L’économie belge affiche des performances infé-
rieures à celles de la moyenne de la zone euro. Malgré la 
charge fiscale élevée, il n’y a pas d’argent pour prendre 
certaines mesures. N’est-il pas temps de prendre des 
mesures structurelles, par exemple pour augmenter 
le taux d’emploi? Comment le vice-premier ministre 
compte-t-il y parvenir concrètement?

Dans les pays voisins, les coûts croissants auxquels 
les entreprises sont confrontées sont souvent moins éle-
vés que chez nous. Ce n’est pas demain que les coûts 
de la main-d’œuvre dans les pays voisins atteindront le 
niveau des nôtres. Si le pouvoir d’achat de la population 
doit certes être protégé, la prudence s’impose si l’on 
veut éviter des pertes d’emplois. Que compte faire le 
vice-premier ministre pour continuer à sauvegarder le 
plus grand nombre d’emplois possible?

L’Europe vit à des vitesses économiques différentes. 
La BCE mène certes une certaine politique en matière 
de taux d’intérêt, mais la Belgique peut s’en écarter dans 
certains domaines. Tous les scénarios imaginables doivent 
être préparés. C’est ainsi par exemple qu’après la crise 
précédente, les Pays-Bas ont décidé d’élaborer un plan 
d’urgence au cas où l’euro se retrouverait à nouveau en 
difficulté. Un tel plan existe-t-il également en Belgique? 
Si oui, le Parlement peut-il en prendre connaissance? 
Le vice-premier ministre estime-t-il nécessaire de se 
préparer aux conséquences économiques d’une crise de 
l’euro? Les conséquences potentielles d’une telle crise 
ont-elles déjà été identifiées et a-t-on déjà réfléchi à des 
mesures visant à y remédier le cas échéant?

En raison de la hausse des coûts, de nombreuses 
entreprises (industrielles) suspendent temporairement 
leurs activités, ce qui ouvre la porte à la concurrence 
étrangère. Dans ce contexte, l’intervenant évoque le 
risque d’une augmentation des importations et d’une 
balance commerciale négative. En août 2022, la Belgique 
a importé pour 4,4 milliards d’euros de plus qu’elle n’a 
exporté. C’est un chiffre inquiétant qui pourrait encore 
renforcer la crise. Le vice-premier ministre estime-t-il 
nécessaire de prendre des mesures afin de soutenir 
l’industrie nationale? Quels secteurs devraient être 
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van de industrie tegen te gaan? Voorziet hij mogelijke 
aanbodtekorten op de lange termijn?

Voorts wordt in de beleidsnota verwezen naar malafide 
aannemers in de bouwsector. Ook in de beleidsnota 
van 2022 werd een passage aan de uitbreiding van de 
wet-Breyne gewijd. Waarom is er een jaar later niets 
gebeurd? Welk voorstel mag verwacht worden en wat 
is het tijdpad?

Inzake de strijd tegen opdringerige marketing is de 
situatie gelijkaardig. De vice-eersteminister beloofde 
beweging te brengen in deze reeds jaren aanslepende 
kwestie, maar er is nog steeds geen concreet initiatief. 
Wanneer wordt dit dossier afgerond?

In het Parlement werd reeds meermaals gedebatteerd 
over de nabijheid van financiële diensten en bankauto-
maten. De vice-eersteminister gaf aan dat dit voor hem 
een strijdpunt is. Toch lijkt hij zich neer te legen bij de 
deal met Batopin en Jofico. Verder uitstel zonder bijko-
mende maatregelen betekent dat banken hun kantoren 
of automaten blijven sluiten. Dienstverlening die verdwijnt 
keert niet zomaar terug.

Een stad als Turnhout zou slechts één geldafhaalpunt 
via het Batopin-project krijgen. Zullen deze projecten 
heronderhandeld worden? In het wetvoorstel teneinde 
het opnemen van geld kosteloos te maken en te waar-
borgen dat overal op Belgisch grondgebied voldoende 
geldautomaten aanwezig zijn (DOC 55 1286/001), in-
gediend door de heer Christophe Lacroix c.s., wordt in 
een fonds voorzien waarmee automaten kunnen worden 
geïnstalleerd, naast maatregelen om banken die niet 
voldoen aan de verplichtingen te bestraffen. Blijft dat 
voor de vice-eersteminister een mogelijke piste?

Een specifieke taak van de Economische Inspectie 
is de bescherming en de verdediging van de financi-
ele consument, aldus de beleidsnota. De spreker mist 
initiatieven tot overleg met de bankensector over de 
spaarrentes. De ECB voert een verstrakkend geldbeleid. 
Regelmatige renteverhogingen resulteren in duurdere 
consumenten- en hypothecaire kredieten. De rente op de 
spaartegoeden hinkt echter achterop. In de buurlanden 
begonnen de grotere banken de rentes op spaarrekenin-
gen reeds te verhogen. Het kan niet de bedoeling zijn 
dat banken consumenten- en bedrijfskredieten aan een 
hogere rente aanbieden, terwijl spaartegoeden verder 
in waarde dalen door de hoge inflatie. Net zoals voor 
de energieproducenten is het niet aanvaardbaar dat 
ook de banken grote winsten maken ten nadele van de 

soutenus et pourquoi? Que compte faire le ministre pour 
endiguer la fuite des entreprises? Prévoit-il des risques 
d’insuffisance de l’offre à long terme?

La note de politique générale évoque par ailleurs 
le problème des entrepreneurs malhonnêtes dans le 
secteur de la construction. La note de 2022 contenait 
également un passage consacré à l’extension de la loi 
Breyne. Pourquoi ne s’est-il rien passé depuis un an 
sur ce plan? Que peut-on attendre comme proposition 
et quel en serait le calendrier?

La situation est comparable en ce qui concerne la lutte 
contre le marketing intrusif. Le vice-premier ministre avait 
promis de faire bouger les choses dans ce dossier qui 
traîne. Or, l’intervenant constate qu’il n’y a toujours pas 
d’initiative concrète. Quand ce dossier sera-t-il finalisé?

La question de la proximité des services financiers 
et de distributeurs de billets été évoquée à plusieurs 
reprises au Parlement. Le vice-premier ministre a indiqué 
qu’il s’agissait pour lui d’un cheval de bataille. Il semble 
pourtant se contenter de l’accord avec Batopin et Jofico. 
L’absence d’action ou de mesures supplémentaires 
signifie que les banques continuent de fermer leurs 
agences ou leurs guichets automatiques. Et un service 
qui disparaît ne revient pas si facilement.

Dans le projet de la société Batopin, une ville comme 
Turnhout ne disposerait que d’un seul distributeur de 
billets. Ces projets seront-ils renégociés? La proposition 
de loi visant à assurer la gratuité des retraits d’argent 
et à garantir la présence en nombre suffisant de dis-
tributeurs de billets sur tout le territoire du Royaume 
(DOC 55 1286/001), déposée par M. Christophe Lacroix 
et consorts, prévoit un fonds pour l’installation de dis-
tributeurs de billets ainsi que des mesures visant à 
sanctionner les banques qui ne remplissent pas leurs 
obligations. Est-ce que cela reste une piste possible 
pour le vice-premier ministre?

Selon la note de politique générale, l’une des tâches 
spécifiques de l’Inspection économique est la protection 
et la défense du consommateur financier. L’intervenant 
regrette l’absence de concertation avec le secteur 
bancaire sur les taux d’intérêt de l’épargne. La BCE 
poursuit une politique de resserrement monétaire. Des 
hausses régulières des taux d’intérêt entraînent une 
augmentation du coût du crédit à la consommation et 
des emprunts hypothécaires. En revanche, les taux 
d’intérêt sur l’épargne restent à la traîne. Dans les pays 
voisins, les grandes banques ont déjà commencé à 
relever les taux d’intérêt sur les comptes d’épargne. 
Il n’est pas normal que les banques proposent des 
prêts aux consommateurs et aux entreprises à des taux 
d’intérêt plus élevés alors que l’épargne continue de se 
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consument. Vindt de vice-eersteminister het billijk dat 
de spaartegoeden en de aanvullende pensioenen aan 
koopkracht verliezen? Is het aanvaardbaar dat banken in 
het buitenland wel een hogere vergoeding aanbieden? 
Welke inspanningen mogen verwacht worden?

De overmatige schuldenlast is volgens de vice-eer-
steminister een van zijn prioriteiten. Ook dit voornemen 
keert jaarlijks terug, maar een wetgevend kader ontbreekt. 
De vice-eersteminister zou een wetsontwerp klaar 
hebben om een nieuw onderdeel van het Wetboek van 
economisch recht aan dit thema te wijden. Het wordt 
hoog tijd om eindelijk beslissingen te nemen.

De gebundelde verkoop van verzekeringen en hy-
pothecaire kredieten wordt beter omkaderd, aldus de 
beleidsnota. Het blijft volgens de spreker een keuze van 
de consument om in te gaan op een goedkopere rente 
in combinatie met een gekoppelde verzekering. Het is 
logisch dat enkele voordelen verloren gaan wanneer de 
consument van deze overeenkomst wenst af te zien. Wat 
wordt concreet bedoeld met een “betere omkadering”?

Wat de concessie voor kranten en tijdschriften betreft, 
zal 50 miljoen euro bespaard worden vanaf 2024. Hoe 
wil de vice-eersteminister dat concreet invullen? Kan er 
geen hoger bedrag bespaard worden?

De spreker besteedt voorts aandacht aan de impact 
van de internationale handel op sectoren die van stra-
tegisch belang zijn op Europees en nationaal vlak. In 
de beleidsnota wordt bijvoorbeeld naar de staalhandel 
verwezen. De crisis heeft aangetoond dat ook andere 
sectoren een strategisch belang hebben: energiezelf-
standigheid moet bijvoorbeeld gekoesterd worden. Welke 
initiatieven zullen genomen worden ter bescherming van 
de binnenlandse voedsel- en energieproductie?

Naast de implementatie van de EU-verordening in-
zake screening van buitenlandse directe investeringen 
heeft de vice-eersteminister de ambitie een Belgisch 
screeningsmechanisme in te voeren om investeringen 
te kunnen toetsen aan de noodzaak om de nationale 
veiligheid te verzekeren. Op welke manier onderscheidt 
het Belgische mechanisme zich van het Europese?

De vice-eersteminister zal voorts de representatieve 
beheersvennootschappen aanduiden die in het kader 
van de omzetting van de DSM-richtlijn zullen optreden. 

déprécier en raison de l’inflation élevée. Tout comme 
pour les producteurs d’énergie, il n’est pas acceptable 
que les banques réalisent d’énormes profits aux dépens 
des consommateurs. Le vice-premier ministre trouve-t-il 
juste que l’épargne et les pensions complémentaires 
perdent de leur valeur en termes de pouvoir d’achat? 
Est-il acceptable que l’épargne soit davantage rémuné-
rée par des banques établies à l’étranger? Quels efforts 
peut-on attendre de la part du ministre?

Le surendettement est, selon ses propres déclara-
tions, l’une des priorités du vice-premier ministre. Cette 
intention revient chaque année, mais il manque toujours 
un cadre législatif en la matière. Le vice-premier ministre 
aurait élaboré un projet de loi visant à consacrer une 
nouvelle section du Code du droit économique à cette 
question. Il est grand temps de prendre des décisions 
dans ce domaine.

Selon le document de politique générale, la vente 
groupée d’assurances et de crédits hypothécaires sera 
mieux encadrée. L’intervenant estime que cela reste le 
choix du consommateur d’opter ou non pour un taux 
d’intérêt plus avantageux en combinaison avec une 
assurance. Il est logique de perdre certains avantages 
si le consommateur refuse l’offre. Que faut-il entendre 
concrètement par “meilleur encadrement”?

En ce qui concerne la concession pour la distribution 
de journaux et de périodiques, 50 millions d’euros seront 
économisés à partir de 2024. Comment le vice-premier 
ministre entend-il concrètement mettre cette mesure en 
œuvre? N’est-il pas possible d’économiser un montant 
plus élevé?

L’intervenant évoque ensuite l’impact du commerce 
international sur les secteurs d’importance stratégique 
au niveau européen et national. La note de politique 
générale fait notamment référence au commerce de 
l’acier. La crise a montré que d’autres secteurs ont 
également une importance stratégique: l’autonomie 
énergétique, par exemple, devrait être favorisée. Quelles 
initiatives seront-elles prises pour protéger la production 
alimentaire et énergétique nationale?

Outre la mise en œuvre du règlement européen sur le 
filtrage des investissements directs étrangers, l’ambition 
du vice-premier ministre est d’introduire un mécanisme de 
filtrage belge afin d’évaluer les investissements au regard 
de la nécessité d’assurer la sécurité nationale. En quoi le 
mécanisme belge diffère-t-il du mécanisme européen?

Le vice-premier ministre désignera par ailleurs les 
sociétés de gestion représentatives qui agiront dans le 
cadre de la transposition de la directive DSM. M. Laurent 
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Het voormalige lid van de expertengroep Digital Minds, 
de heer Laurent Hublet, vindt dat softwareontwikkelaars 
ook onder het regime voor auteursrechten moeten val-
len. Hoewel niet elke job in de digitale sector creatieve 
meerwaarde genereert, moet het werk van bepaalde 
IT’ers toch erkend worden. In welk kader voorziet de 
vice-eersteminister daarvoor?

Voorts wil de vice-eersteminister dat België een lei-
dende rol speelt inzake de ontwikkeling van een Europees 
wetgevingskader inzake zorgplicht. Een nieuwe Europese 
richtlijn betreffende het rapporteren van niet-financiële 
informatie is op komst. Ondernemingen zullen verplicht 
worden een duurzaamheidsrapportage op te stellen en 
openbaar te maken. Een nationaal steunkader voor deze 
ondernemingen zal worden ontwikkeld. Specifiek voor 
kmo’s zou een aangepast kader worden ingevoerd. Wat 
houdt dit steunkader specifiek in? Voor bedrijven is het 
vrijwel onmogelijk om zelf alle mogelijke inbreuken op 
de mensenrechten in de toeleveringsketen op te sporen. 
Is het niet aan de overheid om een dergelijke databank 
op te stellen?

De vice-eersteminister kondigt verder aan dat de pro-
ducten en gewichten van de indexkorf voor 2024 worden 
geactualiseerd aan de hand van de resultaten van het 
huishoudbudgetonderzoek van 2022. Welke aanpas-
singen staan op stapel en welke wijziging wordt de 
meest ingrijpende?

Naast de reguliere controles op etikettering zal er 
voorts bijkomende aandacht besteed worden aan be-
paalde types producten die gevoelig zijn voor misleiding 
of fraude. Over welke types producten gaat het precies?

Tot slot geeft de spreker aan dat de energiemaat-
regelen van de regering niet iedereen bereiken. Wie 
met een warmtepomp verwarmt heeft recht op een 
tegemoetkoming van slechts 61 euro. Ook mensen die 
petroleum type C in bulk tanken, vallen uit de boot. Is 
de vice-eersteminister van plan deze discriminatie weg 
te werken?

Mevrouw Florence Reuter (MR) wijst erop dat het 
herstel na de COVID-19-crisis amper was ingezet toen 
de oorlog in Oekraïne uitbrak. De Europese economie 
siddert en beeft, en België is daar geen uitzondering 
op. De spreekster is van oordeel dat de regering naast 
de getroffen maatregelen ook een communicatieplicht 
heeft jegens de burgers en de bedrijven, om hen gerust 
te stellen. Dat de ongerustheid enorm is, is te horen aan 
de schoolpoort, in de winkels en in de kmo’s; de mensen 
geloven er niet meer in dat de regering zal helpen.

Hublet, ex-membre du groupe d’experts Digital Minds, 
estime que les développeurs de logiciels devraient éga-
lement être couverts par le régime des droits d’auteur. 
Bien que tous les emplois du secteur numérique ne 
génèrent pas une valeur ajoutée sur le plan créatif, 
le travail de certains professionnels de l’informatique 
devrait être reconnu. Quel cadre le vice-premier ministre 
prévoit-il à cette fin?

En outre, le vice-premier ministre souhaite que la 
Belgique joue un rôle de premier plan dans l’élaboration 
d’un cadre législatif européen sur le devoir de diligence. 
Une nouvelle directive européenne sur la communication 
d’informations non financières est en cours d’élabora-
tion. Les entreprises seront tenues de préparer et de 
publier des rapports sur la durabilité. Un cadre national 
de soutien de ces entreprises sera élaboré. Un cadre 
spécifiquement adapté aux PME doit être mise en place. 
En quoi ce cadre consistera-t-il exactement? Il est presque 
impossible pour les entreprises de détecter elles-mêmes 
toutes les violations possibles des droits humains dans 
la chaîne d’approvisionnement. N’appartient-il pas aux 
pouvoirs publics de créer cette banque de données?

Le vice-premier ministre a en outre annoncé que les 
produits et les pondérations du panier de l’indice 2024 se-
raient actualisés sur la base des résultats de l’enquête 
sur le budget des ménages de 2022. Quels sont les 
ajustements prévus et quel sera le changement le plus 
profond?

Outre les contrôles réguliers de l’étiquetage, une 
attention supplémentaire sera accordée à certains types 
de produits susceptibles de faire l’objet d’une tromperie 
ou d’une fraude. De quels types de produits s’agira-t-il 
exactement?

Enfin, l’orateur a indiqué que les mesures énergétiques 
du gouvernement ne profitent pas à tout le monde. Les 
personnes qui se chauffent avec une pompe à chaleur 
ont droit à une allocation de seulement 61 euros. Les 
personnes qui consomment du pétrole de type C en vrac 
ont également été oubliées. Le vice-premier ministre 
a-t-il l’intention d’y remédier?

Mme Florence Reuter (MR) constate que la reprise 
avait à peine pointé son nez après la crise COVID-19 que 
la guerre en Ukraine éclatait. Aujourd’hui, l’écono-
mie européenne tremble et la Belgique n’échappe pas 
à la règle. Elle estime qu’au-delà des mesures mises 
en place, le gouvernement a un devoir de communica-
tion envers le citoyen et les entreprises pour rassurer. 
L’inquiétude est immense: à la sortie de l’école, dans 
les commerces, dans les PME, les gens ne croient plus 
à l’aide du gouvernement.
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Ze wijst er echter op dat veel concrete en nuttige beslis-
singen werden genomen: vice-eersteminister Clarinval 
heeft een actieplan ingediend met 25 maatregelen om de 
kmo’s en de zelfstandigen in de mogelijkheid te stellen 
de energiecrisis het hoofd te bieden, en bijna de helft 
van de maatregelen van dat plan werd al uitgevoerd. De 
door de MR-fractie voorgestane belastingvrije indexering 
werd door de regering aanvaard: het plan voorziet in een 
miljard euro ten behoeve van het concurrentievermogen 
van de bedrijven. Bovendien wijst mevrouw Reuter erop 
dat de vice-eersteminister, naast de verlenging van het 
sociaal tarief voor de rechthebbenden op de verhoogde 
tegemoetkoming, een premiestelsel beoogt in te voe-
ren voor de rechthebbenden op het sociaal tarief voor 
aardgas die een collectieve verwarmingsketel hebben, 
waardoor zij niet in aanmerking komen voor de huidige 
steunmaatregelen.

In het licht van de stijgende energieprijzen zullen 
de bedrijven en de zelfstandigen ook kunnen rekenen 
op de tijdelijke economische werkloosheid, het over-
bruggingsrecht of nog de tijdelijke en gedeeltelijke 
vrijstelling van de sociale bijdragen. Ze wijst erop dat 
de vice-eersteminister het Prijzenobservatorium heeft 
gelast een grondig onderzoek te voeren naar de hoge 
inflatie, inzonderheid wat de prijsontwikkeling van de 
voornaamste landbouw- en voedingsbedrijven betreft.

Desondanks stelt de spreekster vast dat dit alles niet 
genoeg lijkt te zijn en dat de risico’s voor de werkge-
legenheid en de bedrijven toenemen. Ze vraagt of nog 
andere voorstellen van steunmaatregelen ten behoeve 
van de bedrijven of ter verbetering van hun concurren-
tievermogen in de pijplijn zitten.

Mevrouw Reuter is van oordeel dat blijk zal moeten 
worden gegeven van pedagogisch inzicht om het ver-
trouwen te herstellen (essentieel om het concurrentie-
vermogen te behouden), de werkzaamheidsgraad te 
verhogen en de werkgelegenheid te beschermen. Wat 
in de bouwsector gebeurt, vindt ze jammer en beang-
stigend: een tekort aan arbeidskrachten, fel stijgende 
materiaalprijzen, burgers die het slachtoffer worden van 
weinig gewetensvolle ondernemers. Ze wil weten hoe 
dat vertrouwen concreet kan worden hersteld en hoe 
de valkuilen voor ondernemers kunnen worden omzeild.

Inzake de financiële dienstverlening betreurt me-
vrouw Reuter dat de burgers zich enigszins in de steek 
gelaten voelen: de banken stroomlijnen hun diensten 
steeds meer, de toegang tot bankdiensten wordt moei-
lijk, om nog maar te zwijgen van het verdwijnen van de 
geldautomaten. Ze neemt akte van het voornemen van 
de vice-eersteminister om al het mogelijke te doen opdat 
de nabijheid van de banken gewaarborgd zou blijven, 

L’intervenante relève cependant que de nombreuses 
décisions concrètes et utiles ont été prises: le vice-premier 
ministre Clarinval a déposé un plan d’action de 25 me-
sures pour permettre aux PME et aux indépendants 
de faire face à la crise énergétique et près de la moitié 
des mesures de ce plan ont déjà été mises en œuvre. 
L’indexation défiscalisée que le groupe MR a défendu 
a été acceptée par le gouvernement: le plan prévoit un 
montant d’un milliard d’euros pour la compétitivité des 
entreprises. De surcroît, Mme Reuter relève qu’au-delà 
de la prolongation du tarif social pour les bénéficiaires 
de l’intervention majorée, le vice-premier ministre envi-
sage la mise sur pied d’un système de prime pour les 
ayants droit au tarif social gaz qui se chauffent grâce 
à une chaudière collective et qui sont par conséquent 
exclus des aides actuelles.

L’intervenante mentionne que les entreprises et les 
indépendants pourront également compter sur le chô-
mage économique temporaire, le droit passerelle ou 
encore l’exonération temporaire et partielle des coti-
sations sociales pour faire face à la flambée des prix 
de l’énergie. Elle relève que le vice-premier ministre a 
chargé l’Observatoire des prix de mener une enquête 
approfondie sur le taux d’inflation élevé, et plus parti-
culièrement en ce qui concerne l’évolution des prix des 
principales entreprises agro-alimentaires.

Et pourtant, elle constate que tout cela ne semble pas 
suffisant, que les risques pour l’emploi et les entreprises 
augmentent. Elle se demande si d’autres propositions 
d’aides visant les entreprises ou l’amélioration de leur 
compétitivité sont prévues.

Mme Reuter estime qu’il faudra faire preuve de péda-
gogie pour rétablir la confiance (indispensable pour 
maintenir la compétitivité), augmenter le taux d’occupation 
et protéger l’emploi. Elle déplore ce qui se passe dans le 
secteur de la construction, ce qui est effrayant: manque de 
main d’œuvre, explosion des prix des matériaux, citoyens 
victimes d’entrepreneurs peu scrupuleux. Elle aimerait 
connaître les propositions concrètes pour rétablir cette 
confiance et éviter les écueils pour les entrepreneurs.

Sur les services financiers, Mme Reuter regrette que 
les citoyens se sentent un peu abandonnés: les banques 
rationalisent de plus en plus leurs services, l’accès aux 
services bancaires devient difficile, sans parler de la 
disparition des distributeurs d’argent liquide. Elle prend 
acte du souhait du vice-premier ministre de tout mettre en 
œuvre pour continuer à assurer la proximité des banques 
mais elle se demande comment il va s’y prendre. Elle 
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maar ze vraagt zich af hoe hij dat zal aanpakken. Ze 
wijst erop dat de handelaars en de ambachtslieden, de 
basis van de lokale economie, zich daarover zorgen 
maken. Ze vraagt hoe de vice-eersteminister beoogt 
te waarborgen dat eenieder gedegen toegang heeft 
tot geldautomaten, ook voor andere basisverrichtingen 
dan het afhalen van cash. Ze vraagt naar de stand van 
zaken van de besprekingen met de banksector en wil 
weten wanneer de basisbankdienst eindelijk voor alle 
bedrijven ter beschikking zal zijn.

Inzake de verzekeringssector is de spreekster ingeno-
men met de geboekte vooruitgang betreffende het recht 
om vergeten te worden, alsook betreffende de harmo-
nisering van de verjaringstermijnen in de reissector. Ze 
is van oordeel dat een verschillende termijn naargelang 
van het soort reis inderdaad geen pas geeft. De spreek-
ster wijst erop dat de vice-eersteminister samen met de 
gewesten een stappenplan uitwerkt dat moet leiden tot 
een ingrijpende hervorming van het huidige verzeke-
ringsmechanisme bij grootschalige natuurrampen. Ze 
vraagt naar de hoofdlijnen en het voorgenomen tijdpad 
en ze wil weten of die hervorming in 2023 zal kunnen 
worden afgerond.

De spreekster meldt dat de FSMA een voorontwerp 
van wet heeft uitgewerkt om de terreurslachtoffers een 
betere algemene bescherming te bieden door ze op een 
eerlijke en samenhangende wijze te vergoeden, door 
de te volgen procedure te vereenvoudigen en door de 
schaderegeling te bespoedigen. Gezien het belang van 
dat dossier vraagt de spreekster wanneer de tekst in het 
Parlement zal worden besproken.

Mevrouw Reuter wijst erop dat de FSMA tevens 
een instrument uitwerkt om de verzekeringspremies 
en -dekking te vergelijken. Ze vraagt wanneer dat in 
het eerste kwartaal van 2023 beschikbaar zal zijn, of 
het alle verzekeringen omvat en of een applicatie zal 
worden ontwikkeld.

Tot slot is de spreekster ermee ingenomen dat de 
regering een actieplan e-commerce voor de kmo’s zal 
uitwerken. Ze is van oordeel dat dit een essentieel ini-
tiatief is om de kmo’s te versterken: die tool moet een 
echte hulp zijn voor alle zelfstandigen, zelfs voor de al-
lerkleinste die op zoek zijn naar advies inzake de toegang 
tot digitalisering, alsook om de kleine handelszaken te 
helpen bij het uitwerken van hun e-commerce. In dat 
verband heeft ze een voorstel van resolutie ingediend 
betreffende de oprichting van een digitaal platform 
met een overzicht van de Belgische lokale handelaars 
(DOC 55 2009/001). Ze vraagt of hetgeen de regering 
beoogt in die richting gaat.

fait observer que c’est une source d’inquiétude pour 
les commerçants et artisans qui sont le terreau de la 
vie économique locale. Elle aimerait savoir comment 
le vice-premier ministre compte garantir à chacun une 
bonne accessibilité aux distributeurs automatiques, 
y compris pour d’autres opérations de base que les 
retraits. Elle souhaite connaître l’état d’avancement des 
discussions avec le secteur bancaire et savoir quand 
toutes les entreprises pourront enfin bénéficier du service 
bancaire de base.

En ce qui concerne les assurances, l’intervenante se 
réjouit des avancées sur le droit à l’oubli et également 
de l’harmonisation des délais de prescription en ce qui 
concerne le secteur du voyage. Elle estime que c’est 
effectivement incohérent que le délai soit différent en 
fonction du type de voyage. L’intervenante relève que 
le vice-premier ministre travaille à l’établissement d’une 
feuille de route avec les régions devant mener à une 
réforme importante du mécanisme actuel d’assurance 
contre les catastrophes naturelles de grande ampleur. 
Elle souhaiterait en connaître les grandes lignes et le 
calendrier et se demande si cette réforme pourra aboutir 
en 2023.

L’intervenante fait état que la FSMA a rédigé un avant-
projet de loi qui tend à garantir une meilleure protec-
tion d’ensemble des victimes d’actes de terrorisme en 
indemnisant les victimes de manière juste et cohérente, 
en simplifiant la procédure à suivre et en accélérant le 
règlement des sinistres. Vu l’importance de ce dossier, 
elle souhaiterait savoir quand le texte sera discuté au 
Parlement.

Mme Reuter mentionne que la FSMA développe 
également un outil de comparaison des primes et cou-
vertures d’assurance. À ce sujet, elle aimerait savoir 
quand il sera disponible durant le premier trimestre 
de 2023, si toutes les assurances seront concernées 
et si une application sera développée.

Enfin, elle se dit heureuse de voir le gouvernement 
se saisit d’un plan d’action e-commerce pour les PME. 
Elle estime qu’il s’agit d’une étape indispensable pour 
solidifier les PME: cet outil doit être une véritable aide 
pour tous les indépendants, même les plus petits, qui 
recherchent des conseils pour accéder à la numérisation 
et pour aider les petits commerçants à développer l’e-
commerce. À ce titre, elle a déposé une proposition de 
résolution pour développer une plateforme centralisée 
pour les artisans et indépendants (DOC 55 2009/001). 
Elle se demande si le projet du gouvernement va dans 
ce sens.
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Tot slot bevestigt ze dat de MR-fractie de initiatieven 
van de vice-eersteminister steunt. Ze benadrukt dat de 
zelfstandigen concrete oplossingen moeten worden aan-
gereikt, teneinde het benodigde vertrouwen te herstellen.

Mevrouw Leen Dierick (cd&v) dankt de vice-eerstemi-
nister voor de uitgebreide toelichting bij zijn beleidsnota. 
Na de COVID-19-crisis beloofde 2022 een jaar van herstel 
te worden, maar de oorlog in Oekraïne, de energiecrisis 
en de hoge inflatie hebben een grote weerslag op de 
economie. Het consumentenvertrouwen is zeer laag en 
ook het ondernemersvertrouwen brokkelde verder af, 
zoals blijkt uit cijfers van oktober 2022.

In de beleidsnota schenkt de vice-eersteminister 
terecht aandacht aan de lopende Europese werkzaam-
heden en de richtlijnen die moeten worden omgezet. 
Daarnaast ligt er echter nog veel werk op de plank wat 
eigen initiatieven betreft.

Het verdwijnen van bankkantoren en geldautomaten 
blijft in verschillende steden en gemeenten tot bezorgd-
heid leiden. In de gemeente van de spreekster daalde 
het aantal automaten van vijf naar één. Zeker bij evene-
menten is het aanschuiven om geld af te halen. Als je nog 
meer pech hebt, dan is de bankautomaat leeg. Hoewel 
mevrouw Dierick voorstander is van digitale betalingen, 
is zij van mening dat mensen cash geld moeten kunnen 
blijven afhalen. Een zekere nabijheid is noodzakelijk en 
dient gegarandeerd te worden.

Er is dan ook veel bezorgdheid over het Batopin-project 
om het aantal geldautomaten te verminderen en te ver-
vangen door een bankneutrale verdeler. Automaten blijven 
in sneltempo verdwijnen, maar oplossingen blijven uit.

In de beleidsnota staat dat de vice-eersteminister alle 
mogelijke opties bestudeert om een reeks objectieve 
criteria vast te stellen voor de toegang tot geldautomaten 
in het hele land. Dit voornemen blijft heel vaag: welke 
objectieve criteria worden gehanteerd? Wanneer mag 
daarover duidelijkheid verwacht worden? Heeft de vice-
eersteminister ook contact met organisaties zoals de 
Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG) 
en de Franstalige tegenhanger?

Op 1 juni 2022 zijn door de omzetting van de Europese 
Richtlijn (EU) 2019/771 nieuwe garantieregels in werking 
getreden die ervoor zorgen dat de consument beter 
wordt beschermd (DOC 55 2355). Voor levende dieren 
die ziek kunnen worden of zijn, heeft de vice-eerstemi-
nister samen met de voormalige staatssecretaris voor 

Elle conclut en confirmant le soutien du groupe MR 
aux initiatives prises par le vice-premier ministre, en 
insistant sur le besoin d’apporter des solutions concrètes 
aux indépendants afin de rétablir la confiance dont ils 
ont besoin.

Mme Leen Dierick (cd&v) remercie le vice-premier 
ministre pour le commentaire détaillé de sa note de 
politique générale. Après la crise du coronavirus, l’an-
née 2022 promettait d’être une année de relance, mais la 
crise en Ukraine, la crise énergétique et l’inflation élevée 
ont lourdement pesé sur l’économie. La confiance des 
consommateurs est au plancher et la confiance des 
entrepreneurs a également continué à se détériorer, 
comme l’indiquent les chiffres d’octobre 2022.

Dans sa note de politique générale, le vice-premier 
ministre accorde, à juste titre, de l’attention aux tra-
vaux européens en cours et aux directives qu’il conviendra 
de transposer. Par ailleurs, il reste cependant fort à faire 
en ce qui concerne ses propres initiatives.

La disparition des agences bancaires et des distri-
buteurs automatiques continue à préoccuper plusieurs 
villes et communes. Dans la commune de l’intervenante, 
le nombre de distributeurs est passé de cinq à un. Il 
faut faire la file, surtout lors d’événements, pour retirer 
de l’argent. Et si vous n’avez vraiment pas de chance, 
le distributeur est vide. Même si elle est favorable aux 
paiements électroniques, Mme Dierick estime que les 
citoyens doivent pouvoir continuer à retirer des billets. 
Une certaine proximité est nécessaire et doit être garantie.

Le projet Batopin visant à réduire le nombre de distri-
buteurs automatiques et à les remplacer par des distri-
buteurs neutres suscite dès lors une grande inquiétude. 
Les distributeurs continuent à disparaître à un rythme 
accéléré, mais les solutions font défaut.

Dans la note de politique générale, le vice-premier 
ministre examine toutes les solutions possibles afin de 
fixer une série de critères objectifs en matière d’accès 
à des distributeurs dans l’ensemble du pays. Cette 
intention demeure très vague: quels seront ces critères 
objectifs? Quand peut-on attendre de la clarté à ce sujet? 
Le vice-premier ministre entretient-il également des 
contacts avec des organisations telles que la Vereniging 
van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG) et son 
homologue francophone?

Le 1er juin 2022, la transposition de la directive eu-
ropéenne (UE) 2019/771 a fait entrer en vigueur de 
nouvelles règles de garantie qui protègent mieux le 
consommateur (DOC 55 2355). En ce qui concerne 
les animaux vivants susceptibles d’être ou de tomber 
malades, le vice-premier ministre a annoncé, de concert 
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Consumentenbescherming aangekondigd te werken 
aan een aparte regeling. Wat is de stand van zaken? Is 
er reeds overleg geweest met de sector? Welke timing 
voorziet de vice-eersteminister om een wetsontwerp 
aan de Kamer voor te leggen?

De insolventieverzekering voor reisorganisaties is 
een ander dossier waarvoor dringend een oplossing 
nodig is. Reisorganisatoren zijn bij wet verplicht om 
een verzekering aan te gaan die dekking biedt aan de 
reizigers indien het bedrijf failliet gaat. Zij dreigen nu 
echter zonder verzekering te vallen, in welk geval ze 
hun activiteiten moeten stopzetten.

Mevrouw Dierick heeft dit probleem bij de voorstelling 
van de vorige beleidsnota in 2021 eveneens aange-
kaart. Het is dan ook positief dat de vice-eersteminister 
in 2022 een voorontwerp van wet heeft opgemaakt waarin 
wordt voorzien in een combinatie van de verzekerings-
techniek en een nieuw op te richten insolventiefonds 
voor pakketreizen. Hoe zal dit insolventiefonds er precies 
uitzien? Wordt dit in de schoot van de FOD Economie 
opgericht? Hoe wordt voorkomen dat er sprake is van 
staatssteun?

De vice-eersteminister gaf aan dat het mechanisme 
op 1 januari 2023 in werking zal treden. Is deze timing 
nog realistisch? Wanneer zal een wetsontwerp ingediend 
worden bij het Parlement?

Voorts wordt het renoveren van huizen terecht aan-
gemoedigd. De komende jaren zullen nog heel wat 
woningen gerenoveerd moeten worden om te voldoen 
aan de klimaatdoelstellingen. Vaak ontstaan problemen, 
bijvoorbeeld wanneer voorschotten werden betaald 
aan een aannemer die daarna failliet gaat. Dit is voor 
de consument een financiële kater die er nog eens 
bovenop komt.

In de beleidsnota staat dat de administratie, zoals de 
vice-eersteminister vorig jaar heeft aangekondigd, een 
analyse heeft uitgevoerd en dat er na adviezen concrete 
voorstellen worden uitgewerkt. Welke conclusies trekt de 
vice-eersteminister uit deze analyse? Welke voorstellen 
liggen er op tafel en wat is de timing waarmee hij met 
voorstellen naar het Parlement zal komen?

Tegen eind 2023 wil de vice-eersteminister samen met 
de staatssecretaris voor Consumentenbescherming een 
centraal digitaal platform oprichten waar de consument op 
één plaats terecht kan voor informatie, vragen of klach-
ten. Hoe ziet de vice-eersteminister dit concreet? Zal dit 
centraal digitaal platform de Consumentenombudsdienst 
en Meldpunt.belgie.be vervangen? Indien alle diensten 

avec l’ancienne secrétaire d’État à la Protection des 
consommateurs, qu’il travaillait à un régime distinct. 
Où en est ce régime? Une concertation a-t-elle déjà 
été menée avec le secteur? Dans combien de temps 
le vice-premier ministre prévoit-il de déposer un projet 
de loi à la Chambre?

L’assurance insolvabilité pour les agences de voyages 
est un autre dossier qui nécessite une solution d’urgence. 
Les organisateurs de voyages sont légalement tenus de 
souscrire une assurance qui couvre les voyageurs en 
cas de faillite de l’entreprise. Or, ils risquent désormais 
de ne plus disposer d’assurance, ce qui les obligera à 
cesser leurs activités.

Mme Dierick a également soulevé cette question lors 
de la présentation de la précédente note de politique 
générale en 2021. Il est donc positif que le vice-premier 
ministre ait préparé un avant-projet de loi en 2022 qui 
prévoit de combiner la technique de l’assurance et un 
nouveau fonds d’insolvabilité pour les voyages à forfait 
à mettre en place. Comment se présentera précisément 
ce fonds d’insolvabilité? Sera-t-il installé dans le giron 
du SPF Économie? Comment éviter qu’il soit question 
d’aides d’État?

Le vice-premier ministre a indiqué que le mécanisme 
entrera en vigueur le 1er janvier 2023. Ce calendrier est-il 
encore réaliste? Quand un projet de loi sera-t-il soumis 
au Parlement?

En outre, la rénovation des maisons est encouragée 
à juste titre. Dans les années à venir, de nombreux loge-
ments devront être rénovés pour atteindre les objectifs 
climatiques. Des problèmes surviennent souvent, par 
exemple lorsque des avances ont été versées à un 
entrepreneur qui fait ensuite faillite. Ce sont des déboires 
financiers dont le consommateur se serait bien passé.

La note de politique générale indique que, comme 
l’a annoncé le vice-premier ministre l’année dernière, 
l’administration a effectué une analyse et des propo-
sitions concrètes seront élaborées à la suite des avis. 
Quelles conclusions le vice-premier ministre tire-t-il 
de cette analyse? Quelles sont les propositions sur la 
table et quel est le délai dans lequel il se présentera au 
Parlement avec des propositions?

D’ici à la fin de 2023, le vice-premier ministre, en 
collaboration avec la secrétaire d’État à la Protection 
des consommateurs, souhaite mettre en place une 
plateforme numérique centrale où les consommateurs 
pourront trouver un guichet unique pour obtenir des 
informations, poser des questions ou déposer des 
plaintes. Comment le vice-premier ministre voit-il cela 
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blijven bestaan wordt het voor de burger moeilijk om het 
bos door de bomen te blijven zien. Hoe zal het onder-
scheid tussen vragen en klachten met betrekking tot 
federale of regionale bevoegdheden gemaakt worden?

Een ander dossier dat reeds vaak aan bod kwam in 
deze commissie is de strijd tegen de overmatige schul-
denlast. In 2019 werd met verschillende wetsvoorstellen 
reeds veel werk voorbereidend verzet wat betreft het 
plafonneren van de invorderingskosten en de gratis 
herinneringsbrief. Helaas werd er toen geen akkoord 
gevonden. Mevrouw Dierick is dan ook tevreden dat op 
de Ministerraad van 28 oktober 2022 wel een akkoord 
werd bereikt. Wanneer verwacht de vice-eersteminister 
een advies van de Raad van State? Welke timing voor-
ziet hij om het wetsontwerp in de Kamer in te dienen?

De vice-eersteminister wil daarnaast, samen met de 
minister van Justitie, een herziening van de collectieve 
schuldenregeling uitwerken. Welke stappen moeten nog 
gezet worden en wat is de verdere timing?

In juli 2021 werd Wallonië hard getroffen door de 
ergste overstromingen in zijn geschiedenis. Belgische 
verzekeraars hebben reeds meer dan 1,7 miljard euro aan 
schadevergoedingen uitbetaald, veel meer dan volgens 
hun wettelijke verplichtingen. De vice-eersteminister 
heeft vorig jaar aangekondigd een hervorming te zul-
len doorvoeren. De Nationale Bank van België (NBB) 
heeft toen verschillende mogelijkheden onderzocht. 
Welke scenario’s stelt de NBB voor en wat is de stand 
van zaken van de aangekondigde hervorming? Hoe zal 
die eruit zien? Zal er een impact zijn op de premies en 
welke concrete tijdlijn werd voorzien?

In de beleidsnota is voorts een betere omkadering van 
de gebundelde verkoop van verzekeringen en hypothe-
cair krediet opgenomen. Hoe wil de vice-eersteminister 
dit precies doorvoeren? Kan hij meer informatie geven 
over zijn geplande initiatief en wanneer dit verwacht 
kan worden?

Een ander thema is het recht om vergeten te worden, 
waaraan deze commissie recent goed heeft samengewerkt 
om belangrijke verbeteringen in te voeren. De resolutie 
betreffende het uitbreiden van het recht om vergeten te 
worden tot chronische aandoeningen (DOC 55 2067/004) 
werd op 25 oktober 2021 goedgekeurd in de commissie 
voor Economie, Consumentenbescherming en Digitale 
Agenda. Mevrouw Dierick roept de vice-eersteminister 
op om hiervan werk te maken.

concrètement? Cette plateforme numérique centrale 
remplacera-t-elle le Service de médiation pour le consom-
mateur et pointdecontact.belgique.be? Si tous les ser-
vices sont maintenus, il sera difficile pour le citoyen de 
continuer à s’y retrouver. Comment la distinction entre 
les questions et les plaintes relatives aux compétences 
fédérales ou régionales sera-t-elle faite?

Un autre dossier qui a déjà été abordé à de nom-
breuses reprises au sein de cette commission est la lutte 
contre le surendettement. En 2019, plusieurs propositions 
de loi ont déjà permis de bien avancer concernant le 
plafonnement des frais de recouvrement et la lettre de 
rappel gratuite. Malheureusement, aucun accord n’a été 
trouvé à ce moment-là. Mme Dierick se félicite dès lors 
que le Conseil des ministres du 28 octobre 2022 soit 
parvenu à un accord. Quand le vice-premier ministre 
attend-il l’avis du Conseil d’État? Quel calendrier prévoit-il 
pour le dépôt du projet de loi à la Chambre?

Par ailleurs, le vice-premier ministre, en collaboration 
avec le ministre de la Justice, souhaite élaborer une 
révision du règlement collectif des dettes. Quelles sont 
les initiatives qui doivent encore être prises et quel est 
le calendrier prévu?

En juillet 2021, la Wallonie a été durement touchée 
par les pires inondations de son histoire. Les assureurs 
belges ont déjà versé plus de 1,7 milliard d’euros d’in-
demnisations, soit bien plus que ce que prévoient leurs 
obligations légales. L’an passé, le vice-premier ministre 
avait annoncé son intention de procéder à une réforme. 
À l’époque, la Banque nationale de Belgique (BNB) 
avait examiné plusieurs possibilités. Quels scénarios la 
BNB propose-t-elle et où en est la réforme annoncée? 
Comment se présentera-t-elle? Y aura-t-il un impact sur 
les primes et quel calendrier concret a été envisagé?

La note de politique générale prévoit également un 
meilleur encadrement pour la vente groupée d’assurances 
et de prêts hypothécaires. Comment le vice-premier 
ministre compte-t-il mettre cela précisément en œuvre? 
Peut-il donner plus d’informations sur l’initiative qu’il 
envisage et sur la date à laquelle elle peut être attendue?

Un autre sujet est le droit à l’oubli, sur lequel cette 
commission a récemment bien travaillé pour introduire 
des améliorations importantes. La résolution visant à 
étendre le droit à l’oubli à d’autres maladies chroniques 
(DOC 55 2067/004) a été adoptée par la commission de 
l’Économie, de la Protection des consommateurs et de 
l’Agenda numérique le 25 octobre 2021. Mme Dierick 
invite le vice-premier ministre à aller de l’avant dans 
ce dossier.
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Wanneer zal het referentierooster uitgebreid worden 
met meer chronische ziekten? Niet enkel van mensen 
met een chronische ziekte, maar ook van mensen die 
in het verleden mentale problemen hebben gehad, bij-
voorbeeld een depressie, krijgt de spreekster signalen 
dat ze moeilijkheden ondervinden om een schuldsald-
overzekering te sluiten, of dat ze veel meer moeten 
betalen. Los van hun persoonlijke problemen krijgen ze 
het bijgevolg ook nog financieel zwaarder te verduren.

In de beleidsnota staat dat de vice-eersteminister aan 
het Federaal Kenniscentrum voor de Gezondheidszorg 
(KCE) een studie heeft gevraagd over de toepassing 
van het recht om vergeten te worden op chronische 
geestesziekten. Wat is op dat vlak de stand van zaken 
of wat zijn de eventuele conclusies?

De spreekster gaat vervolgens in op de basisbank-
dienst. Op 22 september 2022 werd in de plenaire verga-
dering een wetswijziging goedgekeurd (DOC 55 2742/009) 
om de wet op de basisbankdienst voor ondernemingen 
na twee jaar eindelijk uitwerking te laten krijgen. Kan de 
vice-eersteminister de stand van zaken toelichten over 
het koninklijk besluit dat nog noodzakelijk is om uitvoering 
te geven aan de wet? Werd het advies Raad van State 
al ontvangen, en welke eventuele opmerkingen bevat 
het? Zal de oorspronkelijke tijdlijn, met het oog op de 
inwerkingtreding eind 2022, nog steeds gehandhaafd 
worden?

Ten slotte heeft mevrouw Dierick een vraag over 
het sociaal tarief voor warmte. De wetgeving is reeds 
in werking getreden, maar door het ontbreken van de 
nodige uitvoeringsbesluiten bleef het wachten op de 
uitvoering. In de beleidsnota staat dat de toepassing 
vanaf oktober 2022 mogelijk zou moeten zijn. Kan de 
vice-eersteminister bevestigen dat het sociaal tarief voor 
warmte ondertussen wel degelijk van toepassing is?

Zullen appartementsbewoners of huurders die een 
collectieve verwarmingsinstallatie (privéwarmtenet) 
hebben eveneens het sociaal tarief voor warmte kunnen 
krijgen? Hoe zal dat in zijn werk gaan?

De CREG zou op 12 mei 2022 een advies geformuleerd 
hebben aan de regering over de mogelijkheden om een 
premiesysteem te implementeren voor de toepassing van 
het sociaal tarief bij complexe gevallen (bijvoorbeeld bij 
retroactiviteit) of onuitvoerbare gevallen (een collectieve 
verwarmingsketel buiten een sociale woning). Het sociaal 
tarief aardgas/warmte kan eventueel toegekend worden 
aan individuele huurders van niet-sociale gebouwen, 
maar het probleem is dat er tot op heden in dergelijke 

Quand la grille de référence sera-t-elle élargie à un 
plus grand nombre de maladies chroniques? Non seu-
lement des personnes atteintes de maladie chronique 
mais aussi des personnes qui ont eu des problèmes 
mentaux dans le passé, par exemple une dépression, 
signalent à l’intervenante qu’elles ont des difficultés à 
contracter une assurance du solde restant dû, ou qu’elles 
doivent payer beaucoup plus. Par conséquent, outre 
leurs problèmes personnels, elles doivent également 
faire face à des problèmes financiers.

La note de politique générale indique que le vice-pre-
mier ministre a invité le Centre fédéral d’expertise des 
soins de santé (KCE) à réaliser une étude concernant 
l’application du droit à l’oubli aux maladies mentales 
chroniques. Quel est l’état d’avancement de ce dossier 
et quelles sont les conclusions éventuelles?

L’intervenante aborde ensuite la question du service 
bancaire de base. Le 22 septembre 2022, une modi-
fication législative a été adoptée en séance plénière 
(DOC 55 2742/009) pour donner enfin – après deux 
ans – effet à la loi sur le service bancaire de base aux 
entreprises. Le vice-premier ministre peut-il expliquer ce 
qu’il en est de l’arrêté royal qui est encore nécessaire 
pour donner effet à la loi? L’avis du Conseil d’État a-t-il 
déjà été reçu et quelles observations contient-il le cas 
échéant? Le calendrier initial, qui prévoyait une entrée 
en vigueur fin 2022, sera-t-il maintenu?

Mme Dierick pose enfin une question concernant le 
tarif social pour la chaleur. La législation en la matière 
est déjà entrée en vigueur, mais elle n’avait pas encore 
pu être mise en œuvre en l’absence des arrêtés d’exécu-
tion nécessaires. La note de politique générale indique 
que cette mesure devrait pouvoir être mise en œuvre 
à partir d’octobre 2022. Le vice-premier ministre peut-
il confirmer que le tarif social pour la chaleur est bien 
applicable depuis lors?

Les personnes qui habitent dans un appartement ou 
les locataires qui disposent d’un système de chauffage 
collectif (réseau de chaleur privé) pourront-ils également 
bénéficier du tarif social pour la chaleur? Comment cela 
se passera-t-il concrètement?

La CREG aurait transmis au gouvernement le 
12 mai 2022 un avis sur les possibilités d’instaurer un 
système de prime pour l’application du tarif social dans 
des cas complexes (par exemple en cas de rétroactivité) 
ou impraticables (une chaudière collective en dehors 
d’un logement social). Le tarif social gaz naturel/chaleur 
pourrait éventuellement être accordé aux locataires 
individuels d’immeubles qui ne sont pas des logements 
sociaux, mais le problème est qu’aucune compensation 
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gevallen nog geen compensatie voorzien is aan de 
leveranciers. Volgens de informatie van de spreekster 
zou de regering hiervoor budget voorzien vanaf 2023. 
Kan de vice-eersteminister de laatste stand van zaken 
hieromtrent meedelen? Hoe gaat de regering om met 
dit advies van de CREG?

De beleidsnota bevat veel goede initiatieven. 
Mevrouw Dierick kijkt uit naar de verdere details en 
antwoorden op haar vragen.

De heer Thierry Warmoes (PVDA-PTB) stelt dat 2022 
werd gekenmerkt door inflatie en door de forse stijging 
van de energieprijzen. De liberalisering van die sector 
is volgens hem uitgedraaid op een fiasco en van de 
beloofde lage prijzen is niets in huis gekomen. Volgens 
een studie van de CREG zullen de elektriciteitsprijzen 
niet vóór 2027 dalen tot op het niveau van vóór de 
COVID-19-crisis. Die termijn strookt met de verklaring 
van de eerste minister dat er nog vijf tot tien zware 
winters aankomen.

Het lid heeft heel 2022 gelijkaardige getuigenissen 
van werknemers gehoord: een alleenstaande moeder 
die haar woning alleen verwarmt tijdens de week dat 
haar kinderen bij haar zijn, werknemers die moeten 
kiezen tussen eten en de verwarming aanzetten, zelf-
standigen die hun winkel moeten sluiten wegens te hoge 
voorschotfacturen, een verdubbeling van het aantal 
koolstofmonoxidedoden omdat mensen zich proberen 
te verwarmen met een barbecue. De heer Warmoes 
vindt dat de regeringsmaatregelen om deze crisis te 
bezweren ontoereikend zijn en de inflatie niet stoppen. 
In plaats van te blijven geloven in de marktwerking en te 
hopen dat daardoor de prijzen tegen 2027 dalen tot een 
aanvaardbaar niveau, moet volgens hem tegen de markt 
worden ingegaan en moet een einde worden gemaakt 
aan de superwinsten van de grote energiebedrijven. Hij 
stelt voor de prijzen te blokkeren, zoals in Frankrijk, het 
Verenigd Koninkrijk, Spanje, Portugal of Griekenland. 
In Frankrijk is de energierekening drie keer lager dan in 
België, goed voor een verschil van 4.000 tot 5.000 euro 
per jaar. Die voorbeelden bewijzen volgens hem dat niet 
moet worden gewacht op de Europese Commissie en 
dat nationale maatregelen kunnen worden genomen. 
Hij vraagt derhalve of de vice-eersteminister van plan 
is zijn mede-regeringsleden voor te stellen de energie-
prijzen te blokkeren, dan wel of hij de schuld op de EU 
zal blijven steken.

Om de energieprijzen drastisch te doen dalen en 
opnieuw een stabiele bevoorrading tot stand te bren-
gen, mag de energiesector volgens de spreker niet in 
handen van multinationals blijven, maar moet die sec-
tor een overheidssector worden. Bovendien noopt de 
klimaatcrisis meer dan ooit tot een snelle transitie naar 

n’est jusqu’à présent prévue pour les fournisseurs dans 
un tel cas. D’après les informations dont dispose l’inter-
venante, le gouvernement aurait l’intention de prévoir 
un budget à cet effet à partir de 2023. Le vice-premier 
ministre peut-il faire le point sur cette question? Comment 
le gouvernement réagit-il à cet avis de la CREG?

La note de politique générale contient de nombreuses 
bonnes initiatives. Mme Dierick attend avec impatience 
de plus amples détails et des réponses à ses questions.

M. Thierry Warmoes (PVDA-PTB) rappelle que l’an-
née 2022 a été marquée par l’inflation et l’explosion des 
prix de l’énergie, que la libéralisation du secteur s’est, 
à ses yeux, soldée par un échec et n’a pas tenu sa 
promesse des prix bas. Il fait observer que, selon une 
étude de la CREG, les prix de l’électricité ne reviendront 
pas au niveau d’avant la crise COVID-19 avant 2027. 
Cette échéance fait écho avec la déclaration du premier 
ministre annonçant cinq à dix hivers difficiles.

Il rappelle à ce sujet avoir entendu tout au long de 
l’année 2022 les témoignages de travailleurs: une maman 
célibataire qui ne chauffe que la semaine où elle garde 
ses enfants, des salariés qui doivent choisir entre manger 
ou allumer le chauffage, des indépendants qui doivent 
fermer leur boutique car les factures d’acomptes sont 
trop importantes, les décès au monoxyde de carbone 
qui ont doublé car les gens essayent de se réchauffer 
avec un barbecue. Il estime que pour faire face à cette 
crise, les mesures du gouvernement sont insuffisantes et 
n’enrayent pas l’inflation. Plutôt que de continuer à miser 
sur les marchés et espérer qu’ils fassent revenir les prix à 
un niveau acceptable en 2027, il juge qu’il faut intervenir 
contre le marché et mettre fin aux profits importants des 
géants de l’énergie. Il suggère d’agir en bloquant les prix 
comme le font la France, le Royaume-Uni, l’Espagne, 
le Portugal ou la Grèce. Il constate qu’en France, la 
facture est trois fois moins chère qu’en Belgique, ce qui 
représente une différence de 4.000 à 5.000 euros par 
an. Il considère que ces exemples sont la preuve qu’il 
ne faut pas attendre la Commission européenne et qu’il 
est possible d’agir à l’échelon national. Il se demande 
dès lors si le vice-premier ministre compte proposer à 
ses partenaires de gouvernement un blocage des prix 
de l’énergie ou s’il va continuer à se défausser auprès 
de l’Union européenne.

Selon M. Warmoes, pour faire baisser radicalement 
les prix de l’énergie et retrouver un approvisionnement 
stable, il faut retirer le secteur de l’énergie des mains 
des multinationales et en faire un bien public: la crise 
climatique impose plus que jamais une transition rapide 
vers les énergies renouvelables. Il explique qu’une 
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hernieuwbare energie. Het lid stelt dat die uitdaging een 
nauwgezette planning zal vergen. Ook op dat vlak is 
democratisch overheidstoezicht van het grootste belang. 
De heer Warmoes herinnert eraan dat het ABVV en het 
ACV hebben aangegeven voorstander te zijn van een 
nationalisering van de sector. Hij vraagt de minister van 
Economie naar diens mening ter zake.

Vervolgens merkt de spreker op dat het Prijzen-
observatorium onlangs een studie heeft uitgebracht over 
de kosten van de verzekeringen in België. Uit die studie 
blijkt dat de verzekeringen in ons land veel duurder zijn 
dan in de buurlanden. Ondanks de economische crisis 
en de overstromingen van juli 2021 gaat het de sector 
voor de wind. De studiedienst van PVDA-PTB heeft aan 
het licht gebracht dat de vier verzekeringsmaatschap-
pijen die in 2021 door de overstromingen de meeste 
schadeclaims te verwerken hebben gekregen, samen 
een nettowinst van 1,2 miljard euro hebben geboekt. 
Dat bewijst volgens het lid dat zij in staat waren om de 
schade volledig ten laste te nemen. De heer Warmoes 
merkt op dat de vice-eersteminister vorig jaar al zei te 
willen overgaan tot een herziening van de bovengrens 
voor de toekenning van schadevergoedingen door de 
verzekeraars, maar tot dusver is er niets veranderd. 
De spreker herinnert eraan dat de PVDA-PTB-fractie 
heeft voorgesteld de bovengrens die de winsten van 
de verzekeringsmaatschappijen beschermt, af te schaf-
fen en een uitzonderlijke belasting van 50 % te heffen 
op de in 2022 geboekte nettowinst na belastingen, 
ter financiering van een hulpfonds ten bate van de 
overstromingsslachtoffers. Aldus zou hulp kunnen wor-
den verleend aan de getroffenen die nog niets hebben 
ontvangen of die slechts gedeeltelijk werden vergoed 
(DOC 55 2319/001). Ten behoeve van de transparantie 
vraagt hij welke regeringsvoorstellen momenteel op tafel 
liggen en wat Assuralia heeft voorgesteld. Met betrekking 
tot de experten die de slachtoffers slechts gedeeltelijke 
schadevergoedingen voorstellen, vraagt de spreker 
welke maatregelen de regering plant te nemen tegen 
die professionals zonder beroepsethiek.

Wat tot slot de verzekeringen voor de slachtoffers 
van een terreurdaad betreft, merkt hij op dat volgens 
de slachtofferhulpverenigingen geen vooruitgang wordt 
geboekt met betrekking tot het wetsontwerp om hen beter 
te vergoeden (DOC 55 2929/001). Veel slachtoffers van 
de aanslagen te Brussel en Zaventem op 22 maart 2016 
waren immers niet gedekt door een arbeidsongevallen- of 
privéverzekering. Die slachtoffers hekelen dat de artsen 
die door de verzekeringsinstellingen als expert worden 
ingezet, blijk geven van weinig inlevingsvermogen. 
Volgens de spreker leggen die artsen de schuld bij de 
slachtoffers en trekken zij hun verklaringen in twijfel. 
Hij vraagt zich af hoe het wetsontwerp die situatie zal 
verbeteren en wil weten hoe het zit met de vergoeding 

planification minutieuse sera nécessaire pour relever 
ce défi. Là aussi, un contrôle public et démocratique est 
fondamental. Il rappelle que la FGTB et la CSC se sont 
prononcées en faveur d’une nationalisation du secteur. 
Il souhaiterait avoir l’avis du ministre de l’Économie sur 
cette proposition.

Ensuite, il fait observer que l’Observatoire des prix 
a récemment publié une étude concernant le coût des 
assurances en Belgique. Cette étude révèle que les assu-
rances sont bien plus chères que dans les pays voisins. 
Le secteur se porte bien malgré la crise économique et les 
inondations de juillet 2021. Le service d’étude du PVDA-
PTB a révélé que les quatre compagnies d’assurances 
les plus exposées aux inondations ont généré 1,2 mil-
liard d’euros de bénéfices nets en 2021. Preuve, selon 
lui, que l’entièreté des dégâts auraient pu être couverte 
par les assurances. Il relève que, déjà l’année passée, le 
vice-premier ministre souhaitait revoir le plafond limitant 
le versement des indemnités par les assureurs mais que 
rien n’a bougé sur ce sujet. M. Warmoes rappelle que le 
groupe PVDA-PTB a proposé de supprimer le plafond 
qui protège les bénéfices des compagnies d’assurance, 
ainsi qu’une taxe exceptionnelle de 50 % sur les béné-
fices nets après impôts de 2022 pour financer un Fonds 
d’aide aux victimes des inondations, afin d’aider les 
sinistrés qui n’ont encore rien reçu ou qui n’ont été que 
partiellement remboursés (DOC 55 2319/001). Il aimerait, 
par souci de transparence, connaître les propositions 
du gouvernement actuellement en discussion et ce qu’a 
proposé Assuralia. À propos des experts qui proposent 
de n’indemniser que partiellement les sinistrés, il se 
demande quelles mesures le gouvernement compte 
prendre contre ces personnes peu soucieuses d’une 
certaine éthique professionnelle.

Enfin, concernant les assurances pour les victimes 
d’un acte de terrorisme, il observe que les associations 
d’aide aux victimes ne voient pas d’avancées dans le 
projet de loi (DOC 55 2929/001) qui pourrait améliorer 
leur indemnisation. C’est le cas de nombreuses vic-
times des attentats de Bruxelles et de Zaventem du 
22 mars 2016 qui n’étaient pas couverts en accident 
du travail ou qui n’avaient pas d’assurance privée. Ces 
dernières dénoncent un manque d’empathie de la part 
des médecins-experts des assurances. L’intervenant 
rapporte que ceux-ci culpabilisent les victimes en re-
mettant en question leurs déclarations. Il se demande 
en quoi le projet de loi améliorera cette situation et ce 
qu’il en est de l’indemnisation des victimes étrangères 
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van de buitenlandse niet-inwonende slachtoffers van 
een aanslag op een openbare plaats die niet verzekerd 
zijn. Hij vraagt of de Europese richtlijnen de EU-lidstaten 
er niet toe verplichten de burgers die hun grondgebied 
betreden te beschermen en bepaalde rechten toe te 
kennen, zoals het recht op informatie en het recht op 
vergoeding.

Met betrekking tot de klokkenluiders gaat de heer 
Warmoes in op het wetsontwerp tot omzetting van Richtlijn 
(EU) 2019/1937 van het Europees Parlement en de Raad 
van 23 oktober 2019 inzake de bescherming van personen 
die inbreuken op het Unierecht melden (DOC 55 2912). 
Hij herinnert eraan dat Kamerlid Roberto D’Amico een 
amendement heeft ingediend tot waarborging van de 
bescherming van buitenlandse klokkenluiders die infor-
matie over België naar buiten brengen. Dat amendement 
werd echter verworpen door de meerderheid.

Wat de bankautomaten betreft, merkt de spreker op 
dat de vice-eersteminister in zijn beleidsnota aangeeft 
ervoor te willen zorgen “dat de toegankelijkheid van een 
dicht netwerk van geldautomaten voor alle burgers kan 
worden gegarandeerd en dat de digitale geletterdheid 
van kwetsbare groepen kan worden versterkt.”. Verderop 
stelt de minister: “Daarom is het belangrijk dat al onze 
burgers gemakkelijk toegang hebben tot geldautomaten. 
In dit opzicht bestudeer ik alle mogelijke opties om een 
reeks objectieve criteria vast te stellen voor de toegang 
tot geldautomaten in het hele land.”

Het lid brengt in herinnering dat de vice-eersteminister 
in maart 2022 heeft aangekondigd dat hij een wetsont-
werp zou indienen om beter tegemoet te komen aan 
de knelpunten in verband met de toegankelijkheid van 
financiële diensten. In juni 2022 moest de heer Warmoes 
vaststellen dat de regering was teruggekrabbeld en had 
beslist om opnieuw met de sector te onderhandelen over 
een akkoord waarmee zou moeten worden gewaarborgd 
dat alle Belgische burgers toegang hebben tot geldau-
tomaten. De spreker vraagt zich af waarom de regering 
van mening is veranderd. Hoever staat dat dossier? Wat 
hebben de onderhandelingen tot dusver opgeleverd? 
Zijn de vier banken binnen het Batopinconsortium bereid 
hun plan te herzien? Wordt een wetgevende oplossing 
overwogen wanneer de onderhandelingen opnieuw 
mislukken? De heer Warmoes stipt tevens aan dat het 
aantal bankautomaten in België volgens een in novem-
ber 2022 uitgebracht verslag van IWEPS op een jaar tijd 
is gedaald met 14 %. Hij herinnert eraan dat zijn fractie 
een wetsvoorstel heeft ingediend om de banken strikte 
voorwaarden op te leggen en te waarborgen dat er altijd 
een geldautomaat in de buurt is (DOC 55 2500/001).

Wat het NLMK-dossier betreft, merkt de heer Warmoes 
op dat de Europese Unie ingevolge de aanhechting van 

non-résidentes, en cas d’attentat dans un lieu public non 
couvert par une assurance. Il aimerait savoir si les direc-
tives européennes n’obligent pas les pays membres de 
l’Union européenne à assurer la protection des citoyens 
qui se rendent sur leur territoire, ainsi que certains droits 
tels que l’information et l’indemnisation.

Sur les lanceurs d’alerte, M. Warmoes évoque le 
projet de loi visant à transposer la directive européenne 
(UE) 2019/1937 du Parlement européen et du Conseil 
du 23 octobre 2019 sur la protection des lanceurs d’alerte 
(DOC 55 2912). Il rappelle que l’amendement proposé 
par M. D’Amico, protégeant les lanceurs d’alerte étran-
gers révélant des informations concernant la Belgique, 
a été rejeté par la majorité.

Sur les distributeurs de billets, il note que le vice-pre-
mier ministre indique dans sa note de politique générale 
vouloir veiller à ce que “l’accessibilité de tous les citoyens 
à un réseau dense d’automates puisse être garantie et 
à ce que la culture numérique des groupes vulnérables 
puisse être renforcée. (…) Il est donc important d’assurer 
un accès aisé aux distributeurs de billets pour l’ensemble 
de nos citoyens.”. Il dit aussi vouloir étudier “les options 
possibles pour mettre en place un ensemble de critères 
objectifs d’accessibilité aux distributeurs sur l’ensemble 
du territoire”.

L’intervenant rappelle que le vice-premier ministre a 
annoncé, en mars 2022, déposer un projet de loi visant à 
répondre au mieux aux problématiques liées à l’accessi-
bilité aux services financiers. En juin 2022, M. Warmoes 
constate que le gouvernement a fait marche arrière avec 
la décision qui a été prise de reprendre la négociation 
pour tenter d’obtenir la conclusion d’un accord avec le 
secteur, et ce, dans le but de garantir l’accessibilité à ces 
distributeurs automatiques de billets à l’ensemble des 
citoyens belges. Il se demande pourquoi avoir changé 
d’avis, où en est ce dossier et où en sont les négocia-
tions à ce jour. Il aimerait savoir si les quatre banques 
réunies au sein du consortium Batopin sont prêtes à 
revoir leur plan et si la voie législative est envisagée en 
cas de nouvel échec. Il mentionne également un rapport 
de l’IWEPS, publié en novembre 2022 qui indique que 
la Belgique a perdu 14 % de ses distributeurs de billets 
en un an. Il rappelle la proposition de loi de son groupe 
pour fixer des critères stricts aux banques et garantir la 
proximité des distributeurs de billets (DOC 55 2500/001).

Sur le dossier NLMK, M. Warmoes observe que 
l’Union européenne a voté un huitième paquet de 
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de Oekraïense provincies een achtste pakket van eco-
nomische sancties tegen Rusland heeft aangenomen. 
België heeft zich daarbij echter onthouden, en de eerste 
minister heeft bedenkingen bij die nieuwe sancties. 
Hij heeft zijn Europese collega’s tot voorzichtigheid 
aangemaand, aangezien hij denkt dat hoe verder men 
met dergelijke sancties gaat, des te groter de oneven-
redige impact op bepaalde domeinen zal zijn. Volgens 
de spreker zullen die nieuwe sancties inzonderheid de 
staalnijverheid treffen, aangezien aldus het verbod op 
de import van afgewerkte producten wordt uitgebreid 
tot de halfafgewerkte producten, zoals brammen (blok-
ken staal) of staalrollen die in Europa verwerkt werden. 
Volgens hem zal die uitbreiding van de sancties het be-
drijf NLMK, met vestigingen in Clabecq en La Louvière, 
treffen en aldus 1.200 jobs aldaar op de helling zetten. 
Hij vraagt of de vice-eersteminister de gevolgen van dat 
nieuwe sanctiepakket op de Belgische economie en van 
de eventuele Russische represailles heeft ingeschat, 
alsook of hij contact heeft gehad met NLMK aangaande 
de specifieke gevolgen van dat nieuwe sanctiepakket 
tegen de staalsector. Volgens de heer Warmoes zou 
de heer Lakshmi Mittal (Arcelor Mittal) de Europese 
Commissie onder druk hebben gezet om te voorkomen 
dat in een overgangsperiode van twee jaar wordt voor-
zien voordat die sancties tegen de staalsector worden 
uitgevoerd. Kan de vice-eersteminister bevestigen dat 
er in die zin werd gelobbyd om NLMK te verzwakken?

Wat de geprogrammeerde veroudering betreft, noteert 
de spreker dat de vice-eersteminister in de Europese 
Raad zal bepleiten dat het voorstel voor een verordening 
Ecodesign for Sustainable Product Regulation (ESPR), 
dat momenteel ter tafel ligt, de circulariteit van de op de 
markt gebrachte producten aanzienlijk verhoogt en onze 
consumenten beschermt tegen geplande veroudering. 
Hij wil weten of het de bedoeling is te pleiten voor een 
verlenging van de wettelijke minimumgarantieperiode.

Aangaande de invoer van producten uit de Israëlische 
nederzettingen merkt de spreker op dat de regering 
aangeeft een studie te hebben gelast naar de mogelijk-
heid van België om sancties op te leggen aan Belgische 
bedrijven die economische, commerciële of financiële 
banden hebben met bedrijven die op de lijst van de 
Verenigde Naties staan. In dat verband zou tevens 
moeten worden nagegaan of gerichte en evenredige 
maatregelen kunnen worden voorgesteld om Belgische 
bedrijven te ontraden dat dergelijke activiteiten te ont-
plooien. Hij vraagt zich af wanneer die studie klaar zal 
zijn. De spreker merkt op dat de verzekeraar Axa blijft 
investeren in Israëlische banken die, aldus de spreker, 
bijdragen tot de ontheemding van de Palestijnen en tot 
de vernieling van de natuurlijke rijkdommen. Hij wil weten 
of daarover contact werd genomen met de Belgische 

sanctions économiques contre la Russie, à la suite 
des annexions des territoires ukrainiens. Toutefois, la 
Belgique s’est abstenue et le Premier ministre a exprimé 
des réserves au sujet de ces nouvelles sanctions. Il a 
appelé ses collègues européens à être prudent car, selon 
lui, “plus nous irons loin avec de nouvelles sanctions, 
plus l’impact asymétrique sur certains domaines sera 
important”. Selon l’intervenant, ces nouvelles sanctions 
vont notamment toucher le secteur sidérurgique et étendre 
l’interdiction d’importation des produits finis aux produits 
semi-finis, comme les brames (blocs d’acier) ou des 
rouleaux qui étaient transformés en Europe. Il juge que 
cette extension des sanctions va impacter l’entreprise 
NLMK installée à Clabecq et La Louvière et menacer 
ses 1.200 emplois. Il aimerait savoir si le vice-premier 
ministre a évalué les conséquences de ce nouveau 
paquet de sanctions sur l’économie belge, celles des 
éventuelles représailles russes et s’il a été en contact avec 
l’entreprise NLMK sur les conséquences spécifiques de 
ce nouveau paquet de sanctions visant le secteur sidé-
rurgique. Selon M. Warmoes, M. Lakshmi Mittal (Arcelor 
Mittal) aurait fait pression sur la Commission européenne 
pour éviter qu’une période transitoire de deux ans soit 
prise avant d’appliquer ces sanctions visant le secteur 
de l’acier. Il aimerait se voir confirmer par le vice-premier 
ministre l’existence de ce lobbying visant à affaiblir la 
société NLMK.

Sur l’obsolescence programmée, il note que le vice-
premier ministre va plaider “au sein du Conseil européen 
pour que la proposition de règlement Ecodesign for 
Sustainable Product Regulation (ESPR) actuellement 
en discussion renforce sensiblement la circularité des 
produits mis sur le marché et protège nos consommateurs 
contre l’obsolescence programmée”. Il souhaiterait savoir 
s’il s’agit de défendre un allongement de la garantie 
légale minimum légale.

Sur les produits issus des colonies israéliennes, il 
relève que le gouvernement annonce avoir demandé une 
étude sur la possibilité pour la Belgique de sanctionner 
les entreprises belges qui ont des relations économiques, 
commerciales ou financières avec les entreprises qui 
figurent sur la liste des Nations Unies ainsi que sur des 
propositions de mesures ciblées et proportionnées visant 
à dissuader les entreprises belges de développer des 
activités de ce type. Il se demande quand cette étude sera 
terminée. Il relève que l’assureur Axa continue d’investir 
dans plusieurs banques israéliennes qui contribuent, 
selon l’intervenant, au déplacement des Palestiniens 
ainsi qu’à la destruction des ressources naturelles. 
Il aimerait savoir si des contacts ont été pris avec la 
direction belge d’Axa à ce sujet et s’il est prévu d’aller 
plus loin que le bon étiquetage des produits importés 
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directie van Axa en of het de bedoeling is meer te doen 
dan louter toe te zien op de juiste etikettering van de 
ingevoerde producten, en die producten desgevallend 
gewoon te verbieden.

Aangaande de vermindering van de sociale bijdragen 
merkt hij op dat de vice-eersteminister zich kennelijk 
verheugt over het feit dat de sociale bijdragen van de 
bedrijfswereld met één miljard euro zijn gedaald, ondanks 
zijn herhaalde oproep tot gerichte maatregelen. Hij vraagt 
zich dan ook af waarom de steun aan ondernemingen 
niet louter werd voorbehouden voor de kmo’s in moei-
lijkheden, alsook hoe kan worden gerechtvaardigd dat 
ook Engie en Total een vermindering van hun sociale 
bijdragen in België krijgen.

Wat de concessie voor de bezorging van kranten 
en tijdschriften betreft, neemt de heer Warmoes akte 
van het feit dat de regering er in dat verband voor heeft 
gekozen 50 miljoen euro te besparen. Hij is geïnteres-
seerd in de kostprijs van de dienstverlening die Bpost 
op dat vlak verzorgt en in de reden voor die beslissing, 
die gevolgen zal hebben voor de media die er gebruik 
van maken. De spreker vreest voor de pluraliteit van 
opinie en de persvrijheid.

Wat de economische analyses betreft, merkt de 
spreker op dat de beleidsnota aangeeft dat Statbel 
statistieken aanlevert over de lonen, de loonkosten, 
opleidingen, de demografie en het gebruik van infor-
matie- en communicatietechnologie. Hij vraagt zich af 
of de vice-eersteminister Statbel ook om statistische 
gegevens over de kosten van het kapitaal zal vragen.

Wat het energieverbruik van de in België gevestigde 
datacenters en de milieu-impact ervan in de brede 
zin betreft, herinnert de spreker eraan dat de vice-
eersteminister in 2021 had aangekondigd dat hij in dat 
verband een studie zou bestellen. Hij wil weten of die 
studie thans beschikbaar is en welke conclusies daaruit 
kunnen worden getrokken.

Wat de digitale kloof betreft, twijfelt hij aan de doeltref-
fendheid van de actie van de minister. Het Batopin-project, 
ontwikkeld door de vier grote banken, staat immers haaks 
op de belangen van de burgers die het minst vertrouwd 
zijn met elektronisch betalen. Hij vraagt zich af hoe digi-
tale inclusie kan worden gewaarborgd en of de regering 
het idee genegen is om in elke overheidsdienst in een 
referentiepersoon te voorzien, zoals gevraagd door de 
Federatie van de Maatschappelijke Diensten.

Hoewel de regering stelt dat een minimumtoegang 
tot het internet een universeel recht moet zijn, merkt hij 
op dat de vice-eersteminister een sociaal tarief voor 
internettoegang aankondigt van 19 euro per maand, wat 

et, le cas échéant, d’interdire ces produits, purement 
et simplement.

Sur la réduction des cotisations sociales, il fait remar-
quer que le vice-premier ministre dit se réjouir de la 
baisse d’un milliard d’euros des cotisations sociales sur 
l’ensemble des entreprises, malgré le fait qu’il appelle 
souvent à des mesures ciblées. Il se demande dès lors 
pourquoi ne pas avoir ciblé les aides aux entreprises 
uniquement pour les PME en difficulté et comment 
justifier que Engie ou Total bénéficieront de réductions 
de cotisations sociales en Belgique.

Sur la concession des journaux et périodiques, 
M. Warmoes prend acte que le gouvernement a choisi 
de diminuer de 50 millions d’euros la concession pour 
la distribution de journaux et de périodiques. Il aimerait 
connaître le coût du service garanti par Bpost et la raison 
d’avoir pris cette décision qui aura des conséquences 
pour les médias qui en bénéficient, craignant pour la 
pluralité des opinions et la liberté de la presse.

En termes d’analyses économiques, il relève que le 
vice-premier ministre indique que Statbel fournit des 
statistiques en termes de salaires, de coûts salariaux, de 
formation, de démographie, d’utilisation des technologies 
de l’information et de la communication. Il se demande 
si le vice-premier ministre va également demander à 
Statbel des statistiques concernant le coût du capital.

Concernant la consommation énergétique des data-
centres qui s’installent en Belgique et leur impact envi-
ronnemental au sens large, l’intervenant rappelle que 
le vice-premier ministre avait annoncé en 2021 la com-
mande d’une étude. Il aimerait savoir si cette étude est 
aujourd’hui disponible et quelles en sont les conclusions.

Sur la fracture numérique, il doute de l’efficacité de 
l’action du ministre à l’aune du projet Batopin développé 
par les quatre grandes banques, en contradiction avec 
l’intérêt des citoyens les moins à l’aise avec le payement 
électronique. Il se demande comment garantir l’inclusion 
numérique et si le gouvernement soutient l’idée d’instau-
rer un référent par service public, comme le demande 
la fédération des services sociaux.

Alors que le gouvernement met en avant “qu’un accès 
minimal à internet doit constituer un droit universel”, il 
observe que le vice-premier ministre annonce un tarif 
social Internet dont le prix est de 19 euros par mois, 
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meer is dan de commerciële tarieven die de buurlanden 
hanteren. Hij vraagt zich dan ook af of met een dergelijk 
hoog tarief dat universele recht wel kan worden gewaar-
borgd. Hij herinnert eraan dat 75 % van de mensen 
met een laag inkomen en met een lage scholingsgraad 
beperkte digitale vaardigheden hebben. Tot besluit is 
de heer Warmoes van mening dat op de markt en de 
concurrentie niet moet worden gerekend om ervoor te 
zorgen dat de internettoegang dankzij betaalbare prij-
zen een universeel recht wordt. Volgens hem moet de 
overheid ter zake ambitieuzer optreden en mag ze het 
behalen van die doelstelling niet aan de marktwerking 
overlaten. In dat verband verwijst hij naar het Verenigd 
Koninkrijk, waar kwetsbare gezinnen met kinderen die 
tijdens de pandemie online les moesten volgen, een 
kostenloze breedbandinternetverbinding aangeboden 
kregen. Hij vraagt zich af waarom België niet een ge-
lijkaardig beleid kan voeren; via Proximus zouden de 
gezinnen die er het meest nood aan hebben, kunnen 
beschikken over gratis toegang tot breedbandinternet, 
om aldus de digitale kloof te verkleinen.

Mevrouw Melissa Depraetere (Vooruit) gaat allereerst 
in op de stijgende (energie)prijzen. De beleidsnota bevat 
enkele opmerkelijke cijfers: de energieprijzen liggen 60 % 
hoger dan in 2021; voor voeding bedraagt de stijging 
ruim 10 %. De energieprijzen zouden pas in 2027 op-
nieuw naar een pre-coronaniveau zakken. Om die reden 
heeft de regering het initiatief genomen om het sociaal 
tarief tot maart 2023 te verlengen. Indien nodig kan dit 
wellicht verder verlengd worden. Daarnaast werd voor 
iedereen een btw-verlaging doorgevoerd, werd een reeks 
premies en cheques toegekend en werd het basispak-
ket voor de vijf wintermaanden ingevoerd. Hoewel dit 
niet vanzelfsprekend is, ondersteunt de federale rege-
ring op die manier gezinnen en alleenstaanden met 
duizenden euro’s koopkrachtmaatregelen. Op Vlaams 
niveau, waar een korting van amper 3 euro per maand 
op de energiefactuur geldt, gebeurt dat bijvoorbeeld 
hoegenaamd niet.

De maatregelen zijn weliswaar een pleister op de won-
de, maar de prijzen blijven hoog. Sommige Kamerleden 
pleiten voor een Belgisch prijsplafond. Momenteel wordt 
nog over een Europees plafond gedebatteerd. Heel wat 
experten waarschuwen echter voor een geïsoleerde 
positie op de energiemarkt. In tegenstelling tot Spanje 
of Portugal is België immers sterk geconnecteerd. Het 
risico op een tekort aan energie is groot. Hebben de 
diensten van de vice-eersteminister reeds de opdracht 
gekregen om de gevolgen van een dergelijk prijsplafond 
te onderzoeken?

qui dépasse les tarifs commerciaux des pays voisins. 
Il s’interroge dès lors sur la garantie de ce droit univer-
sel avec un prix aussi élevé. Il rappelle que 75 % des 
personnes avec des faibles revenus et un niveau de 
diplôme peu élevé ont des compétences numériques 
limitées. En conclusion, M. Warmoes estime que le 
marché et la concurrence ne régleront pas l’enjeu d’un 
prix accessible pour faire de l’accès à Internet un droit 
universel. Il est nécessaire, à ses yeux, d’avoir une 
intervention publique plus ambitieuse qui n’abandonne 
pas cet objectif à la loi du marché. Il cite l’exemple du 
Royaume-Uni qui, pendant la pandémie, a offert aux 
familles fragilisées avec des jeunes qui devaient suivre 
les cours à distance une connexion Internet à haut débit 
gratuite. Il se demande pourquoi ne peut-on pas mettre 
en place une telle politique en Belgique, via l’opérateur 
Proximus, rendant gratuit l’accès à Internet de haut débit 
pour les familles qui en ont le plus besoin, ceci afin de 
réduire la fracture numérique.

Mme Melissa Depraetere (Vooruit) évoque tout d’abord 
la hausse des prix (de l’énergie). La note de politique 
générale contient quelques chiffres marquants: les prix de 
l’énergie sont 60 % plus élevés qu’en 2021; pour les den-
rées alimentaires, l’augmentation est supérieure à 10 %. 
Les prix de l’énergie ne reviendraient qu’en 2027 au 
niveau d’avant la crise du coronavirus. C’est pour cette 
raison que le gouvernement a pris l’initiative de prolon-
ger le tarif social jusqu’en mars 2023. Cette mesure 
pourra sans doute être prolongée au-delà de cette date 
si nécessaire. Par ailleurs, une réduction de la TVA a 
été mise en œuvre pour tous, une série de primes et 
de chèques ont été accordés et le forfait de base a été 
introduit pour les cinq mois d’hiver. Bien que cela ne 
soit pas évident, le gouvernement fédéral soutient ainsi 
les ménages et les isolés avec des milliers d’euros de 
mesures visant à favoriser le pouvoir d’achat. Ce n’est 
pas du tout le cas au niveau flamand, par exemple, où 
une réduction d’à peine 3 euros par mois s’applique sur 
la facture énergétique.

Ces mesures ont certes un effet bénéfique, mais les 
prix restent élevés. Certains membres plaident pour 
un plafonnement des prix au niveau belge. Les discus-
sions relatives à l’instauration d’un plafond européen 
sont toujours en cours à l’heure actuelle. De nombreux 
experts mettent en garde contre une position isolée sur 
le marché de l’énergie. Contrairement à l’Espagne ou 
au Portugal, la Belgique est en effet très connectée. Le 
risque d’une pénurie d’énergie est élevé. Les services 
du vice-premier ministre ont-ils déjà été invités à étudier 
les conséquences d’un tel plafonnement des prix?
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De cijfers inzake misbruik bij de verkoop van energie-
contracten stijgen fors. Eerder werd een initiatief genomen 
inzake de inperking van de huis- aan huisverkoop voor 
energiecontracten. Dit zou verder uitgebreid worden 
door een wachttermijn van 14 dagen in te voeren. Ligt 
deze maatregel nog steeds op tafel? Wat zijn de andere 
mogelijke oplossingen?

Verder stevent de supermarktsector volgens Comeos 
af op een ongeziene schok. De vice-eersteminister be-
vestigde reeds meermaals dat de loonindexering niet ter 
discussie wordt gesteld, maar andere maatregelen moeten 
wel worden bekeken. De minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid, de heer Frank Vandenbroucke, stelde 
voor de sociale bijdragen uit te stellen en deels kwijt te 
schelden, zodat de loonindexering gegarandeerd kan 
worden en er tegelijk extra ademruimte komt. Hoeveel 
bedrijven doen ondertussen een beroep op tijdelijke 
werkloosheid? Welke andere maatregelen zijn er nog 
mogelijk?

Een volgend punt zijn de bankkantoren en -kosten. 
De universele bankdienst is een goed initiatief, maar te 
vrijblijvend aangezien dit niet letterlijk in de wetgeving 
is opgenomen. Banken houden zich niet steeds aan de 
afspraken uit het charter tussen Febelfin en de regering. 
Zo wordt het bijvoorbeeld steeds moeilijker om rekening-
uittreksels te verkrijgen. Hoe kan de universele dienst-
verlening beter afgedwongen worden? Is het advies van 
de Belgische Mededingingsautoriteit reeds beschikbaar? 
Het is een goede zaak dat de vice-eersteminister een 
Europese studie zal opstarten, aangezien veel banken 
internationaal opereren en minder wakker liggen van 
de Belgische consument. Wanneer wordt deze studie 
uitgevoerd?

Een andere vraag gaat over de verzekeringsmarkt. De 
vice-eersteminister stelt voor om maatregelen te nemen 
inzake de gekoppelde verkoop van verzekeringen en 
hypothecaire kredieten. Een wetsvoorstel tot wijziging 
van het Wetboek van economisch recht, teneinde inzake 
vastgoedkrediet het gebundeld aanbod beter te reglemen-
teren (DOC 55 0896/001) is hangende. De conclusie van 
de hoorzittingen over dit thema (DOC 55 2584/001) was 
dat de consument misleid wordt en vaak te veel betaalt. 
Wanneer kan een initiatief van de vice-eersteminister 
verwacht worden, en ligt dit in lijn met het genoemde 
wetsvoorstel?

Inzake het recht om vergeten te worden zijn er reeds 
stappen gezet en worden er nieuwe initiatieven genomen 
in samenspraak met de minister van Sociale Zaken en 

Les chiffres des abus commis dans le cadre de la 
vente de contrats d’énergie sont en forte hausse. Une 
initiative avait été prise dans le passé pour mettre un frein 
à la vente au porte-à-porte de contrats d’énergie. Il était 
question d’introduire également une période d’attente 
de 14 jours. Cette mesure est-elle encore sur la table? 
Quelles sont les autres solutions envisageables?

Par ailleurs, Comeos a indiqué que le secteur des 
supermarchés est en passe de connaître un boulever-
sement sans précédent. Le vice-premier ministre a déjà 
confirmé à plusieurs reprises que l’indexation des salaires 
n’est pas remise en cause, mais d’autres mesures doivent 
être envisagées. Le ministre des Affaires sociales et de 
la Santé publique, M. Frank Vandenbroucke, a proposé 
de reporter et de supprimer partiellement les cotisations 
sociales afin de garantir l’indexation des salaires tout 
en apportant une bouffée d’oxygène supplémentaire. 
Combien d’entreprises ont aujourd’hui recours au chô-
mage temporaire? Quelles sont les autres mesures qui 
pourraient encore être prises?

L’intervenante évoque ensuite la question des agences 
et des frais bancaires. Le service bancaire universel est 
une bonne initiative mais trop peu engageante vu qu’elle 
n’est pas reprise littéralement dans la législation. Les 
banques ne respectent pas toujours les accords contenus 
dans la charte conclue entre Febelfin et le gouvernement. 
Il est par exemple de plus en plus difficile d’obtenir des 
extraits de compte. Comment le respect du service uni-
versel pourrait-il être rendu plus contraignant? L’avis de 
l’Autorité belge de la concurrence est-il déjà disponible? 
L’intervenante se réjouit de la volonté du ministre de 
lancer une étude européenne sur le sujet, dès lors que 
de nombreuses banques opèrent au niveau international 
et ne se soucient pas nécessairement du consommateur 
belge. Quand cette étude sera-t-elle réalisée?

Une autre question concerne le marché des assu-
rances. Le vice-premier ministre propose de prendre 
des mesures concernant la vente liée d’assurances 
et de crédits hypothécaires. L’intervenante souligne 
dans contexte qu’une proposition de loi modifiant le 
Code de droit économique en vue de mieux régle-
menter l’offre groupée en matière de crédit immobilier 
(DOC 55 0896/001) a été déposée. La conclusion des 
auditions organisées sur ce thème (DOC 55 2584/001) 
est que le consommateur est induit en erreur et paie 
souvent trop. Quand peut-on s’attendre à une initiative 
du vice-premier ministre en la matière, et cette initiative 
s’inscrira-t-elle dans la même perspective que la pro-
position de loi précitée?

En ce qui concerne le droit à l’oubli, des mesures ont 
déjà été prises et de nouvelles initiatives seront prises 
en concertation avec le ministre des Affaires sociales 
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Volksgezondheid. Een bijkomend aandachtspunt zijn de 
signalen van burgers die te veel betalen omdat ze een te 
laag BMI zouden hebben, hoewel het gezondheidsrisico 
eerder klein is.

Een ander wetsvoorstel wil het gemakkelijker maken 
om van verzekeraar te veranderen door de opzegtermijn 
te wijzigen (DOC 55 0194/001). De voormalige bevoegde 
staatssecretaris, mevrouw Eva De Bleeker, kondigde 
aan dat dit nog in 2022 zou geregeld worden. Is er een 
initiatief op komst, en zo ja, wanneer?

Mevrouw Depraetere is tot slot verheugd dat de schul-
dindustrie voor de vice-eersteminister een prioriteit is 
en dat een akkoord werd bereikt om dit aan te pakken. 
De schuldindustrie profiteert vaak van problemen bij de 
meest kwetsbare mensen. De cijfers van de voedsel-
banken tonen aan dat het dossier geen verder uitstel 
verdraagt. Wanneer mag het advies van de Raad van 
State verwacht worden? In de vorige beleidsnota stond 
dat het Prijzenobservatorium een onderzoek doet naar 
de gerechtsdeurwaardertarieven en dat een eindverslag 
zou worden uitgebracht in 2022. In de voorliggende 
beleidsnota wordt enkel naar de notarissen verwezen. 
Is het onderzoek dat vorig jaar werd vermeld reeds be-
schikbaar en welk gevolg wordt eraan gegeven?

Volgens mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) blijkt 
uit de beleidsnota van de vice-eersteminister duidelijk de 
keuze om de zorg voor consumenten en particulieren te 
laten primeren op maatregelen voor bedrijven en zelfs 
werknemers, die zich niet eerlijk behandeld voelen ten 
opzichte van de vaak te omvangrijke steun voor inac-
tieven. Werken moet beloond worden.

In deze opnieuw ongeziene tijden kan de vice-eer-
steminister beter focussen op de werkende bevolking, 
aangezien er reeds een staatssecretaris is die consu-
mentenbescherming behartigt. Het zou dan ook positief 
zijn mochten de vice-eersteminister en zijn kabinet zorg 
dragen voor de ondernemingen, zodat zij zich gesteund 
voelen door deze regering. Op die manier zou bovendien 
vermeden worden dat vele punten uit de beleidsnota 
blijven openstaan, zoals helaas het geval is met de 
nota van vorig jaar.

De welvaart van ons land is prioritair, en bedrijven zijn 
de motor van de economie. Omdat vele commissieleden 
zich al te graag wijden aan consumentenbescherming, 
wil mevrouw Verhelst als politica en ondernemer de no-
dige aandacht besteden aan ondernemingen en arbeid.

et de la Santé. Un autre sujet de préoccupation est le 
fait que des citoyens ont indiqué qu’ils payaient trop en 
raison d’un IMC trop bas, alors que le risque pour la 
santé est plutôt faible.

Une autre proposition de loi vise à faciliter le chan-
gement d’assureur en modifiant le délai de préavis 
(DOC 55 0194/001). L’ancienne secrétaire d’État com-
pétente, Mme Eva De Bleeker, avait annoncé que ce 
serait réglementé avant la fin 2022. Une initiative est-elle 
prévue à cet égard, et si oui, quand?

Mme Depraetere se réjouit enfin que l’industrie de la 
dette soit une priorité pour le vice-premier ministre et 
qu’un accord ait été conclu en vue de s’attaquer à ce 
problème. L’industrie de la dette profite souvent des pro-
blèmes des personnes les plus vulnérables. Les chiffres 
des banques alimentaires montrent que ce dossier ne 
peut plus être remis à plus tard. Quand peut-on attendre 
l’avis du Conseil d’État? Dans la note de politique géné-
rale précédente, il était indiqué que l’Observatoire des 
prix était en train de mener une étude sur le tarif des 
actes accomplis par les huissiers de justice et qu’un 
rapport final serait publié en 2022. Dans la nouvelle note 
de politique générale, il est uniquement question des 
notaires. L’étude mentionnée l’année dernière est-elle 
déjà disponible et quelle suite lui sera-t-elle donnée?

Selon Mme Kathleen Verhelst (Open Vld), la note 
de politique générale du vice-premier ministre traduit 
clairement une volonté de faire passer les consomma-
teurs et les particuliers avant les entreprises et même 
les travailleurs, qui ont dès lors le sentiment de ne pas 
être traités équitablement face à un soutien souvent trop 
important aux inactifs. Le travail doit être récompensé.

En ces temps à nouveau inédits, le vice-premier 
ministre devrait plutôt se concentrer sur les travailleurs, 
puisqu’il y a déjà une secrétaire d’État chargée de la 
protection des consommateurs. Il serait donc bienvenu 
que le vice-premier ministre et son cabinet s’occupent 
des entreprises, afin que celles-ci se sentent soutenues 
par ce gouvernement. Cela permettait également d’éviter 
que de nombreux points de la note de politique générale 
restent inaboutis, comme c’est malheureusement le cas 
de la note de l’année dernière.

La prospérité de notre pays est une priorité, et les 
entreprises sont le moteur de l’économie. Puisque de 
nombreux membres de la commission consacrent trop 
volontiers leur temps à la protection des consommateurs, 
Mme Verhelst souhaite, en tant que femme politique 
et entrepreneure, accorder l’attention nécessaire aux 
entreprises et au travail.
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Precies de bedrijven worden nu immers van twee 
kanten getroffen, enerzijds door de hoge energie- en 
loonkosten en anderzijds door een dalende vraag. De 
loonkosten worden voor de lange termijn te hoog vast-
geklikt, waarmee blijkbaar wordt aanvaard dat België 
aan concurrentiekracht verliest.

Duurzaamheid is voorts belangrijk, maar ecologie 
en economie moeten samengaan. Mevrouw Verhelst 
is bijgevolg benieuwd aan welke maatregelen de vice-
eersteminister denkt om de circulaire economie te sti-
muleren zonder de ondernemers te ontmoedigen.

De Open Vld-fractie is ervan overtuigd dat due di-
ligence op Europees niveau moet worden aangepakt 
en dat nationale voorstellen contraproductief zijn, in 
het bijzonder als er aan gold-plating wordt gedaan ten 
nadele van de bedrijven. Het is momenteel alle hens 
aan dek om ondernemers te steunen.

De wetsvoorstellen betreffende de bestrijding van 
overmatige schuldenlast kregen hun beslag niet, om-
dat deze eerder de kmo’s schade berokkenden dan 
de goed bedoelde doelstelling te verwezenlijken. De 
vice-eersteminister vermeldde dat de belanghebbenden 
werden betrokken bij het voorontwerp van wet waarvoor 
momenteel het advies wordt afgewacht. Over welke 
betrokken partijen gaat het?

De vice-eersteminister is tevens bevoegd voor Werk, 
en heeft bijgevolg ook op dat vlak mogelijkheden om te 
sturen. Mevrouw Verhelst wijst op het probleem dat bedrij-
ven niet genoeg mensen vinden. De vice-eersteminister 
verklaart voldoende te hebben gedaan en dat de bal nu 
in het kamp van de gewesten ligt. Mensen verkiezen te-
genwoordig echter minder te werken, of in het geval van 
inactieven zelfs geen werk meer te zoeken. De oorzaak 
ligt bij de federale maatregelen, en meer bepaald het 
feit dat werken niet voldoende loont. Het sociaal tarief 
werkt dit fenomeen nog meer in de hand. Dit kan toch 
nooit de bedoeling zijn? Deelt de vice-eersteminister 
deze opinie en verleent hij bijgevolg zijn medewerking 
om dit probleem zo snel mogelijk recht te zetten?

Veel ondernemers verliezen hun veerkracht en som-
migen overwegen zelfs een carrièreswitch, wellicht om 
werk te zoeken in multinationals, als het al niet nood-
gedwongen is door een faillissement. Het Belgische 
kmo-landschap kalft op die manier nog meer af, en het 
wordt alleen maar erger.

À l’heure actuelle, ce sont précisément les entreprises 
qui sont prises dans un étau, avec, d’une part, la forte 
hausse des coûts de l’énergie et de la main-d’œuvre, 
et, d’autre part, la baisse de la demande. Les coûts 
salariaux sont verrouillés à un niveau trop élevé sur le 
long terme, ce qui semble traduire une acceptation de 
la perte de compétitivité de la Belgique.

Par ailleurs, si la durabilité est importante, l’interve-
nante souligne que la protection de l’environnement 
et l’économie doivent aller de pair. Mme Verhelst est 
donc curieuse de savoir quelles mesures le vice-pre-
mier ministre envisage en vue de stimuler l’économie 
circulaire sans décourager les entrepreneurs.

Le groupe Open Vld est convaincu que la question de 
la diligence raisonnable (due diligence) doit être abordée 
au niveau européen et que les propositions nationales 
sont contre-productives, surtout si l’on choisit la voie de 
la surréglementation au détriment des entreprises. Pour 
le moment, c’est le branle-bas de combat pour soutenir 
les entrepreneurs.

Les propositions de loi relative à la lutte contre le 
surendettement n’ont pas abouti, dès lors qu’elles au-
raient porté préjudice aux PME plutôt que de concrétiser 
l’objectif louable qu’elles poursuivaient. Le vice-premier 
ministre a indiqué que les parties prenantes avaient 
été associées à l’élaboration de l’avant-projet de loi, 
à propos duquel on attend un avis. De quelles parties 
prenantes s’agissait-il?

Le vice-premier ministre étant également ministre 
du Travail, il dispose aussi de leviers dans ce domaine. 
Mme Verhelst souligne le problème des entreprises 
qui ne trouvent pas suffisamment de travailleurs. Or, le 
vice-premier ministre indique qu’il a fait suffisamment 
en la matière et que la balle est désormais dans le camp 
des Régions. Toutefois, certaines personnes préfèrent 
aujourd’hui travailler moins, voire, pour les inactifs, ne plus 
chercher de travail. Cette situation découle de l’application 
des mesures fédérales, et plus particulièrement du fait 
que le travail n’est pas suffisamment récompensé. Le 
tarif social renforce encore plus ce phénomène. Mais 
cela ne peut tout de même pas être l’objectif poursuivi? 
Le vice-premier ministre partage-t-il cet avis et appor-
tera-t-il donc son concours pour résoudre ce problème 
le plus rapidement possible?

De nombreux entrepreneurs se découragent et cer-
tains envisagent même un changement de carrière, 
sans doute pour aller travailler dans une multinationale, 
à moins qu’ils n’y soient contraints par une faillite. Le 
paysage des PME belges continue ainsi de se détériorer 
et la situation ne fait que s’aggraver.
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De vice-eersteminister beslist mee over het toekom-
stige economische landschap. Met een ongezonde 
begroting, waarvan de Open Vld-fractie de impact zal 
blijven onderstrepen, wordt alvast niemand geholpen.

B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, gaat allereerst in 
op de vraag van mevrouw Depraetere over het systeem 
van de energieprijzen.

Stijgende energieprijzen

De vice-eersteminister heeft bij het begin van de 
crisis aan de administratie de opdracht gegeven om 
een prijsplafond voor energie op Belgisch niveau te 
bestuderen. De conclusie was dat een oplossing op 
Europees niveau gevonden moest worden. Zelfs voor de 
implementatie van het Spaanse en Portugese systeem 
was ten minste een coördinatie op het niveau Central 
Western Europe nodig. Nederland en Duitsland waren 
echter geen vragende partij. Ondertussen werden en 
worden er nog steeds verschillende maatregelen op 
Europees niveau genomen.

Wat de energiemarkt in het algemeen betreft, deelt de 
vice-eersteminister de visie van de heer Warmoes over 
het belang van energie in de maatschappij. De sector 
moet beter gecontroleerd en meer gereguleerd worden, 
waarbij een belangrijke rol is weggelegd voor de over-
heid. België is echter geen gas- en olieproducent en kan 
enkel een beroep doen op nucleaire en hernieuwbare 
energie. De overheden hebben de voorbije jaren op ver-
schillende bestuursniveaus een belangrijke rol gespeeld 
bij de ontwikkeling en het beheer van hernieuwbare 
energie. Deze evolutie geniet de volmondige steun van 
de vice-eersteminister.

Huis-aan-huisverkoop van energiecontracten

Inzake de regulering van de huis-aan-huisverkoop 
van energiecontracten, wordt overwogen om enerzijds 
een bedenktijd van drie dagen in te voeren voor onge-
vraagde bezoeken aan de woning van consumenten 
en anderzijds een herroepingsrecht van 14 dagen in te 
voeren voor overeenkomsten tussen consumenten en 
energieleveranciers.

Om de consumenten te beschermen, werd overeen-
gekomen in de eerste plaats een herroepingsrecht voor 
alle energiecontracten in de wet op te nemen.

Vervolgens komt er een koninklijk besluit om de contrac-
ten inzake huis-aan-huisverkoop beter te reglementeren. 

Le vice-premier ministre est en partie responsable 
de l’avenir du paysage économique de notre pays. Or, 
personne ne sera aidé par un budget déséquilibré, 
dont le groupe Open Vld continuera à souligner les 
répercussions.

B. Réponses du vice-premier ministre

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, répond d’abord 
à la question de Mme Depraetere sur le système des 
prix énergétiques.

Augmentation des prix de l’énergie

Dès le début de la crise, le vice-premier ministre 
a chargé son administration d’examiner la question 
de l’instauration d’un plafond des prix de l’énergie au 
niveau belge. La conclusion de ces travaux était qu’une 
solution devait être trouvée au niveau européen, même 
la mise en œuvre du système espagnol et portugais 
nécessitant à tout le moins une coordination au niveau 
des pays d’Europe occidentale-centrale. Or, les Pays-
Bas et l’Allemagne n’y étaient pas favorables. Depuis 
lors, plusieurs mesures ont été et sont toujours prises 
au niveau européen.

En ce qui concerne le marché de l’énergie de manière 
générale, le vice-premier ministre partage la vision de 
M. Warmoes sur l’importance de l’énergie dans notre 
société. Il convient de mieux contrôler et de réguler 
davantage le secteur énergétique, en renforçant le rôle 
des pouvoirs publics. Cependant, la Belgique ne produit 
ni gaz ni pétrole et ne peut recourir qu’aux énergies 
nucléaire et renouvelable. Ces dernières années, les 
autorités des différents niveaux de pouvoir ont joué un 
rôle important dans le développement et la gestion des 
énergies renouvelables. Cette évolution bénéficie du 
soutien absolu du vice-premier ministre.

Vente en porte-à-porte de contrats énergétiques

En ce qui concerne la régulation de la vente en porte-
à-porte de contrats énergétiques, le vice-premier ministre 
envisage d’instaurer, d’une part, un délai de réflexion de 
trois jours en cas de visite non sollicitée au domicile de 
consommateurs et, d’autre part, un droit de rétractation de 
quatorze jours pour les contrats conclus à cette occasion 
entre les consommateurs et les fournisseurs d’énergie.

Pour protéger les consommateurs, il a été convenu 
de d’abord prévoir dans la loi un droit de rétractation 
pour tous les contrats d’énergie.

Ensuite, l’arrêté royal visant à mieux encadrer les 
contrats de vente en porte-à-porte sera pris. Cet arrêté 
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Via dat koninklijk besluit zal de consument recht hebben 
op drie dagen bedenktijd.

Door in die volgorde te werk te gaan, wordt de con-
sument zowel een bedenktijd als een herroepingster-
mijn gewaarborgd. In de omgekeerde volgorde zou 
de consument weliswaar bedenktijd krijgen, maar zijn 
herroepingsrecht verliezen.

Stijgende prijzen in de supermarkten en het 
Prijzenobservatorium

Wat het probleem van de stijgende prijzen in de 
supermarkten betreft, is het belangrijk te begrijpen wat 
de redenen daarvan zijn en vooral hoe groot de ma-
noeuvreerruimte is om iets aan dat probleem te doen. 
De vice-eersteminister heeft zijn diensten de opdracht 
gegeven ter zake een aantal studies uit te voeren.

Het Prijzenobservatorium van de FOD Economie zal 
in december 2022 naar buiten komen met de resultaten 
van een onderzoek naar de marges van de ondernemin-
gen en de evolutie ervan, waarbij vooral wordt gefocust 
op de agrovoedingssector.

Voorts heeft de vice-eersteminister zijn diensten gelast 
de voormelde studie nader toe te spitsen op de stijging 
van de prijzen in de grootwarenhuizen en op het verschil 
tussen de prijzen in de buurlanden en die in België.

De recentste studie dateert van 2017 en was beperkt 
tot het meten van het prijsverschil en het oplijsten van een 
aantal mogelijke oorzaken op basis van een bundeling 
van wetenschappelijke literatuur. Nu werd verzocht om bij 
de studie empirisch vast te stellen wat de oorzaken zijn 
van dat prijsverschil tussen België en de buurlanden. Na 
de bekendmaking van de resultaten van die studie in de 
tweede helft van 2023 zal met de sector kunnen worden 
overlegd teneinde de nodige maatregelen te nemen.

Postconcessie

De concessie voor kranten en tijdschriften die in 2015 
werd gesloten met Bpost, is verlengd in 2019 voor de 
periode 2021-2022, omdat de toenmalige regering in 
lopende zaken was. Deze verlenging werd ook gemeld bij 
de Europese Commissie en werd opnieuw goedgekeurd, 
zodat de huidige concessie op 31 december 2022 zou 
aflopen.

De Ministerraad heeft daarom beslist een procedure 
te starten voor een nieuwe concessie, die op 1 janu-
ari 2023 moet ingaan. Door uitzonderlijke omstandigheden 

royal instaurera un délai de réflexion de trois jours pour 
le consommateur.

En opérant dans cet ordre, on garantira au consom-
mateur de bénéficier à la fois du délai de réflexion et du 
délai de rétractation. Dans l’ordre inverse, le consom-
mateur gagnerait un délai de réflexion mais perdrait son 
droit de rétractation.

Prix croissants dans les supermarchés et 
Observatoire des prix

Concernant la problématique des prix croissants dans 
les supermarchés, il est important d’en comprendre les 
raisons et surtout la marge de manœuvre dont on dispose 
pour répondre à cette problématique. Le vice-premier 
ministre a mandaté son administration afin d’effectuer 
plusieurs études.

L’Observatoire des prix du SPF Économie publiera 
en décembre 2022 son étude sur les marges des entre-
prises et leurs évolutions, avec un focus particulier sur 
la filière agro-alimentaire.

Par ailleurs, s’agissant de l’augmentation des prix de 
la grande distribution et du différentiel existant entre les 
prix des pays voisins et les prix belges, le vice-premier 
ministre a mandaté son administration afin d’approfondir 
sa précédente étude sur le sujet.

La dernière étude datant de 2017 s’était contentée de 
mesurer le différentiel de prix et de lister une série de 
causes possibles sur la base d’une revue de littérature 
scientifique. Il a été à présent demandé de déterminer 
empiriquement les causes qui expliquent ce différentiel 
de prix entre la Belgique et les pays voisins. Lorsque les 
résultats de cette étude seront fournis dans le courant 
de la seconde moitié de 2023, une concertation avec le 
secteur pourra être entamée pour prendre les mesures 
qui s’imposent.

Concession pour la distribution postale de la presse

La concession pour la distribution postale de journaux 
et magazines qui a été conclue en 2015 avec bpost a 
été prolongée en 2019 pour la période 2021- 2022, 
parce que le gouvernement de l’époque était en affaires 
courantes. Cette prolongation avait aussi été notifiée 
à la Commission européenne, qui l’avait de nouveau 
approuvée, si bien que la concession actuelle devait 
prendre fin le 31 décembre 2022.

C’est pourquoi le Conseil des ministres a décidé de 
lancer une procédure en vue d’une nouvelle concession, 
qui doit entrer en vigueur le 1er janvier 2023. En raison 
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zoals de oorlog in Oekraïne, de zeer hoge inflatie en de 
stijgende energieprijzen kwamen de oorspronkelijke 
specificaties en uitvoeringsvereisten – zowel financieel 
als technisch – echter niet meer overeen met de huidige 
economische realiteit. Daarnaast heeft de Ministerraad 
ook beslist om te besparen tijdens het begrotingsconclaaf, 
waardoor ook het budget voor concessies is verlaagd.

De huidige voorwaarden van de te verlenen concessie 
zijn niet langer verenigbaar met deze nieuwe budgettaire 
realiteit, zodat ze aangepast moeten worden. Daarom 
zal een nieuwe procedure worden gestart, terwijl nieuwe 
specificaties worden opgesteld op basis van geactuali-
seerde uitvoeringsvoorwaarden.

Ondertussen was de verlenging van de huidige conces-
sie essentieel om zowel de sector als de consumenten de 
nodige rechtszekerheid en stabiliteit te bieden. Daarom 
heeft de Ministerraad op 18 november 2022 beslist de 
concessie te verlengen en de Europese Commissie van 
deze beslissing in kennis te stellen.

De verlenging vindt plaats onder dezelfde voorwaar-
den als het laatste jaar van de concessie. De nodige 
budgetten zijn voorhanden.

Zodra de Ministerraad een besluit had genomen, 
werd de Europese Commissie ervan in kennis gesteld 
dat de kennisgevingsprocedure voor de verlenging van 
start zou gaan. Dat is echter nog niet het geval, en de 
Europese Commissie heeft nog geen tijd gehad om een 
beslissing te nemen.

Wat het lopende interne onderzoek betreft, worden de 
ontwikkelingen gevolgd door de minister bevoegd voor 
bpost, mevrouw Petra De Sutter. De mogelijke gevol-
gen en eventuele maatregelen zullen pas duidelijk zijn 
wanneer de resultaten van het onderzoek gekend zijn. 
Momenteel is het veel te vroeg om hierover uitspraken 
te doen.

Opofferen van bedrijven aan de duurzame- 
ontwikkelingsagenda

De vice-eersteminister betreurt vervolgens dat be-
paalde leden van deze commissie hem verwijten de on-
dernemingen op te offeren op het altaar van de duurzame 
ontwikkeling. Het tegendeel is echter waar. De absolute 
noodzaak van een transitie naar een duurzamere sa-
menleving is ook een economische kans voor het land. 
Talloze studies tonen aan dat de circulaire economie 
een bron van werkgelegenheid is.

de circonstances exceptionnelles comme la guerre en 
Ukraine, la très forte inflation et la hausse des prix de 
l’énergie, les spécifications et les exigences de mise 
en œuvre initiales ne correspondaient plus – tant sur 
le plan financier que sur le plan technique – à la réalité 
économique actuelle. Le Conseil des ministres a en 
outre décidé de réaliser des économies lors du conclave 
budgétaire, de sorte que le budget de concessions a 
également diminué.

Il convient de modifier les conditions actuelles de la 
concession à octroyer, dès lors qu’elles ne sont plus 
compatibles avec la nouvelle réalité budgétaire précitée. 
C’est la raison pour laquelle une nouvelle procédure sera 
lancée et de nouvelles spécifications seront définies sur 
la base de conditions d’exécution actualisées.

Entre-temps, la prolongation de la concession actuelle 
était essentielle pour offrir la sécurité juridique et la 
stabilité nécessaires tant au secteur qu’aux consomma-
teurs. C’est pourquoi le Conseil des ministres a décidé 
le 18 novembre 2022 de prolonger la concession et 
d’informer la Commission européenne de cette décision.

La prolongation se fait aux mêmes conditions que la 
dernière année de la concession. Les budgets néces-
saires ont été libérés à cette fin.

Une fois la décision prise par le Conseil des ministres, 
la Commission européenne a été informée que la pro-
cédure de notification de la prolongation serait lan-
cée. Celle-ci n’a toutefois pas encore été lancée et la 
Commission européenne n’a pas encore eu le temps 
de prendre une décision à cet égard.

En ce qui concerne l’enquête interne en cours, les 
développements sont suivis par la ministre compétente 
pour bpost, Mme Petra De Sutter. Les conséquences 
et mesures éventuelles ne seront claires que quand les 
résultats de l’enquête seront disponibles. C’est encore 
beaucoup trop tôt pour faire des déclarations à ce sujet.

Sacrifice d’entreprises sur l’autel de l’agenda du 
développement durable

Le vice-premier ministre déplore ensuite que cer-
tains membres de cette commission lui aient reproché 
de sacrifier les entreprises sur l’autel de l’agenda du 
développement durable. C’est en fait tout le contraire. 
L’absolue nécessité de transition vers une société plus 
durable est également une opportunité économique 
pour notre pays. De nombreuses études montrent le 
gisement d’emplois que représente l’économie circulaire.
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Het feit dat men minder grondstoffen en energie gaat 
consumeren is een economisch voordeel dat met de 
energiecrisis nog is toegenomen. De groene score en 
de energieprestatie van een onderneming zijn ontegen-
sprekelijk cruciale aspecten van haar concurrentiever-
mogen geworden. De vice-eersteminister is daarom van 
oordeel dat de rechterzijde het niet bij het rechte eind 
heeft wanneer zij dergelijke verwijten maakt.

Met het actieplan voor een circulaire economie zet 
de vice-eersteminister zich in deze kans aan te grijpen 
om de economie veerkrachtiger te maken en duurzame 
jobs te creëren.

Structurele hervormingen voor de concurrentie- 
kracht

In verband met de vragen over structurele hervormin-
gen die noodzakelijk zijn voor de concurrentiekracht, 
herinnert de vice-eersteminister eraan dat de Kamer 
op 24 februari 2022 het wetsontwerp tot omzetting van 
de belangrijke ECN+ (European Competition Network)-
richtlijn heeft gestemd (DOC 55 2388/009). Het jaarlijkse 
budget van de Belgische Mededingingsautoriteit is ver-
hoogd en procedurele verbeteringen zijn aangebracht 
om het werk van de onderzoekers te vergemakkelijken.

De vice-eersteminister blijft daarnaast sectormaatre-
gelen nemen om de mobiliteit van de consumenten te 
bevorderen en aldus de concurrentie te versterken. Hij 
denkt bijvoorbeeld aan de op stapel staande hervorming 
van de gebundelde aanbiedingen bij een hypothecair 
krediet of nog aan de vergelijkingstool voor verzeke-
ringsproducten die eraan komt.

Territoriale leveringsbeperkingen

Aangaande de concurrentiebeperkende territoriale 
leveringsbeperkingen wijst de vice-eersteminister erop 
dat de bedrijven die het slachtoffer zijn van dergeliijke 
leveringsbeperkingen sinds juli 2022 de mogelijkheid 
hebben die praktijken via een contactpunt bij zijn dien-
sten te melden.

Dat initiatief biedt de Belgische ondernemingen de 
mogelijkheid hun klachten vertrouwelijk te melden en 
maakt het voor de overheid tegelijk mogelijk kennis te 
nemen van de gehanteerde praktijken.

Initiatieven ter bescherming van de voedselproductie

Op de vraag van de heer Vicaire over de initiatieven 
die werden genomen om de voedselproductie te bescher-
men, antwoordt de vice-eersteminister vooreerst dat 
hij in samenwerking met de minister van Middenstand, 

L’avantage économique de consommer moins de 
matières premières et moins d’énergie s’est même 
accéléré avec la crise énergétique. Le score vert d’une 
entreprise et sa performance énergétique sont certaine-
ment devenus des éléments cruciaux de compétitivité 
des entreprises. Le vice-premier ministre estime donc 
que la droite est à côté de la plaque quand elle adresse 
des reproches pareils.

Avec le plan d’action d’économie circulaire, le vice-
premier ministre s’efforce de saisir cette opportunité 
pour renforcer la résilience de l’économie et créer des 
emplois durables.

Réformes structurelles pour la compétitivité

En réponse aux questions sur les réformes structurelles 
nécessaires pour la compétitivité, le vice-premier ministre 
rappelle que la Chambre a adopté le 24 février 2022 le 
projet de loi transposant l’importante directive ECN+ 
(European Competition Network) (DOC 55 2388/009). 
Le budget annuel de l’Autorité belge de la concurrence a 
été augmenté et certaines procédures ont été améliorées 
pour faciliter le travail des enquêteurs.

Le vice-premier ministre continue par ailleurs à prendre 
des mesures sectorielles pour faciliter la mobilité des 
consommateurs et ainsi renforcer la concurrence. Il pense 
par exemple à la réforme à venir des offres groupées 
en crédit hypothécaire ou au futur outil de comparaison 
des assurances.

Restrictions territoriales de l’offre

Concernant la question sur les restrictions concur-
rentielles que sont les restrictions territoriales de l’offre, 
le vice-premier ministre tient à rappeler que depuis juil-
let 2022, les entreprises victimes de restrictions territo-
riales de l’offre disposent de la possibilité de signaler 
ces pratiques auprès de l’administration via son point 
de contact.

Cette initiative offre l’opportunité aux entreprises 
belges de faire part de leurs griefs confidentiellement 
et permet en parallèle aux autorités de connaître les 
pratiques en cours.

Initiatives pour protéger la production alimentaire

Quant à la question de M. Vicaire sur les initiatives 
prises pour protéger la production alimentaire, le vice-
premier ministre rappelle tout d’abord qu’il a, en colla-
boration avec le ministre des Classes moyennes, des 
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Zelfstandigen, kmo’s en Landbouw, Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing, 
de heer David Clarinval, werk heeft gemaakt van een 
wet tot bescherming van de landbouwers tegen on-
eerlijke handelspraktijken van de agrovoedingsreuzen 
(DOC 55 2177/007).

Die maatregel bevordert een lokale en gediversifieerde 
landbouw als antwoord op de toenemende druk van de 
internationale markten.

De regering heeft naar aanleiding van de oorlog in 
Oekraïne ook een taskforce voor de agrovoedingssector 
opgericht. Dankzij die taskforce konden bijvoorbeeld 
dringende maatregelen worden genomen inzake de 
etikettering om de voedselbevoorrading te waarborgen.

Aandacht voor consumenten en voor ondernemers

De vice-eersteminister stipt vervolgens aan dat hem 
werd verweten alleen de belangen van de consumenten 
te behartigen en niets te doen voor de ondernemers.

De vice-eersteminister geeft aan dat hij erover waakt 
steeds de zwaksten, zoals de consument, te beschermen, 
maar hij zet zich ook in voor de economische ontwik-
keling van ons land. Het mag ook niet worden vergeten 
dat een betere consumentenbescherming bijdraagt 
tot de economische ontwikkeling. Dit is een belangrijk 
fundament van het mededingingsrecht.

Daarnaast noemt de vice-eersteminister een aantal 
van zijn recente maatregelen die rechtstreeks ten goede 
komen aan het bedrijfsleven:

— de sterke steun voor de vooruitgang rond het 
eenheidsoctrooi, dat in 2023 eindelijk het licht zal zie;

— de vereenvoudiging van de procedure voor 
het verkrijgen van Belgische octrooien via de wet-
geving die op 22 september 2022 is goedgekeurd 
(DOC 55 2727/006);

— Een commercieel gebaar van Unisono naar win-
kels en horeca toe, in verband met de sluitingen door 
COVID-19;

— de goedkeuring van nieuwe tarieven voor privéko-
pieën. Het dossier raakte na een lange tijd gedeblok-
keerd door een bevredigend akkoord te vinden voor 
zowel de vertegenwoordigers van het bedrijfsleven als 
van de consumenten;

Indépendants, des PME et de l’Agriculture, des Réformes 
institutionnelles et du Renouveau démocratique, M. David 
Clarinval, mis en place une loi protégeant les agriculteurs 
face aux pratiques commerciales déloyales des géants 
de l’agroalimentaire (DOC 55 2177/007).

Cette mesure permet de favoriser une agriculture 
locale et diversifiée face à la pression croissante des 
marchés internationaux.

Le gouvernement a également mis en place la task-
force agroalimentaire à la suite de la guerre en Ukraine. 
Cette taskforce a ainsi permis de prendre des mesures 
urgentes concernant l’étiquetage pour garantir l’appro-
visionnement alimentaire.

Une attention pour les consommateurs et pour 
les entrepreneurs

Le vice-premier ministre relève ensuite qu’il lui a été 
reproché de n’être soucieux que de l’intérêt des consom-
mateurs et de ne rien faire pour les entrepreneurs.

Le vice-premier ministre indique qu’il veille à toujours 
protéger les groupes les plus vulnérables comme les 
consommateurs, mais qu’il s’investit également pour le 
développement économique de notre pays. Il convient 
également de ne pas oublier qu’une meilleure protection 
des consommateurs contribue également au dévelop-
pement économique. Il s’agit d’un fondement important 
du droit de la concurrence.

Le vice-premier ministre cite une série de mesures 
qu’il a prises récemment et qui profiteront directement 
aux entreprises:

— le soutien important accordé à la création du brevet 
unitaire, qui verra enfin le jour en 2023;

— la simplification de la procédure pour l’obtention 
de brevets belges, au travers du projet de loi adopté 
le 22 septembre 2022 (DOC 55 2727/006);

— un geste commercial d’Unisono à l’égard des 
magasins et de l’horeca en lien avec les fermetures 
causées par le COVID-19;

— l’approbation de nouveaux tarifs pour les copies 
privées. Le dossier a été débloqué après une longue 
période grâce à la conclusion d’un accord qui satisfait tant 
les représentants des entreprises que les consommateurs;
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— de hulp aan persuitgevers om het digitale gebruik 
van persartikels beter te waarderen;

— een wetsontwerp om het machtsevenwicht tussen 
bedrijven in de agrovoedingsketen te herstellen, voorna-
melijk ten gunste van kleine bedrijven en landbouwers 
(DOC 55 2177);

— tijdens de opeenvolgende crisissen werden veel 
bedrijven en tewerkstelling gered, met name door het 
systeem van tijdelijke werkloosheid;

— de sociale zekerheidsbijdragen worden tijdelijk 
verlaagd om bedrijven te helpen de automatische loon-
indexering op te vangen, zonder de indexering zelf ter 
discussie te stellen;

— voor reisbureaus werden “voucher”-leningen op-
gezet en er wordt gewerkt aan de hervorming van hun 
insolventieverzekering;

— in de komende weken zal een basisbankdienst 
voor ondernemingen ingevoerd worden, nadat eerst 
een wet moest worden goedgekeurd (DOC 55 2742) 
om de tekortkomingen te verhelpen van het door het 
Parlement aangenomen wetsvoorstel (DOC 55 0619);

— de class action-richtlijn zal een belangrijk onder-
deel bevatten dat aan kmo’s is gewijd en dat een aantal 
positieve stappen bevat die vergelijkbaar zijn met die 
voor consumenten;

— het plan voor de circulaire economie omvat een 
belangrijke ondersteuningscomponent voor bedrijven 
via het initiatief Belgium Builds Back Circular;

— samen met de vice-eersteminister en minister 
van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en Landbouw, 
Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, de heer David Clarinval, wordt gewerkt 
aan een actieplan voor e-commerce voor kmo’s, met 
name via een educatief instrument voor bedrijven die 
een e-commercebedrijf willen opstarten;

— ten slotte zijn er de werkzaamheden rond de zorg-
plicht van bedrijven, waarvan het hoofddoel is om de 
markt eerlijker en gunstiger te laten functioneren voor de 
samenleving. Het is echter ook een manier om sociale 
en milieudumping tegen te gaan, en het versterkt het 
concurrentievermogen van ondernemingen.

— l’aide aux éditeurs de presse en vue d’une revalo-
risation de l’utilisation numérique des articles de presse;

— un projet de loi visant à rétablir l’équilibre des pou-
voirs entre les entreprises de la chaîne agroalimentaire, 
principalement en faveur des petites entreprises et des 
agriculteurs (DOC 55 2177);

— nombre d’entreprises et d’emplois ont été sauvés 
durant les crises successives grâce, notamment, au 
régime de chômage temporaire;

— les cotisations de sécurité sociale sont temporai-
rement diminuées pour aider les entreprises à faire face 
à l’indexation automatique des salaires, sans remettre 
cette indexation en question;

— des prêts vouchers ont été créés pour les agences 
de voyages et la réforme de leur assurance insolvabilité 
est en préparation;

— un service bancaire de base pour les entreprises 
sera instauré dans les prochaine semaines, ce qui a 
d’abord nécessité l’adoption d’une loi (DOC 55 2742) 
visant à remédier aux lacunes de la proposition de loi 
adoptée par le Parlement (DOC 55 0619);

— la directive relative aux actions représentatives 
contiendra un chapitre dédié aux PME avec des avan-
cées positives comparables à celles dont ont bénéficié 
les consommateurs;

— le plan pour l’économie circulaire comporte un 
volet important de soutien aux entreprises au travers 
de l’initiative Belgium Builds Back Circular;

— en coopération avec M. David Clarinval, vice-pre-
mier ministre et ministre des Classes moyennes, des 
Indépendants, des PME et de l’Agriculture, des Réformes 
institutionnelles et du Renouveau démocratique, un plan 
d’action est en cours d’élaboration concernant l’utilisation 
du commerce électronique par les PME. Il s’agit d’un 
instrument pédagogique pour les entreprises souhaitant 
créer un commerce en ligne;

— enfin, le ministre évoque les travaux concernant 
la responsabilité sociale des entreprises, dont l’objectif 
principal est de rendre le fonctionnement du marché 
plus équitable et plus favorable à la société. Il s’agit 
toutefois également d’une manière de lutter contre le 
dumping social et environnemental, et cela renforce la 
compétitivité des entreprises.
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Follow-up van de impact van de digitale economie 
op het concurrentievermogen

In verband met de follow-up van de impact van de di-
gitale economie op het concurrentievermogen van België 
benadrukt de vice-eersteminister dat België in 2021 in-
derdaad een bescheiden twaalfde plaats bekleedde in 
de “Digital Economy and Society Index” maar daarmee 
wel nog landen als Duitsland en Frankrijk voorafging en 
beter scoorde dan het EU-gemiddelde. Dat neemt niet 
weg dat België inspanningen moet blijven leveren om 
in die rangschikking op te klimmen.

Wat de integratie van digitale technologie in de on-
dernemingen betreft, doet België het uitstekend.

De Belgische bedrijven maken nu meer gebruik van 
e-commerce en halen er in vergelijking met de buurlan-
den een groter deel van hun omzet uit.

De diensten volgen de technologische evoluties in de 
maatschappij en de impact ervan op ’s lands concur-
rentievermogen op de voet.

Europese octrooien

De heer Vicaire heeft de minister bevraagd over de 
duizelingwekkende kostprijs van octrooien. Op Europees 
niveau zou het eenheidsoctrooi vanaf april 2023 concreet 
van toepassing moeten worden. Daarmee wordt inzake 
innovatie in Europa een gigantische stap vooruit gezet; 
België ijvert daar al vele jaren voor.

Die hervorming moet leiden tot meer efficiëntie, lagere 
kosten, meer rechtszekerheid, minder juridische shop-
ping en minder misbruik, en tot slot ook tot een betere 
toegankelijkheid voor kmo’s en onderzoekscentra.

Op Belgisch niveau heeft de wet houdende invoeging 
in boek XI van het Wetboek van economisch recht en in 
het Gerechtelijk Wetboek van diverse bepalingen betref-
fende intellectuele eigendom die de Kamer onlangs aan-
genomen heeft (DOC 55 2727/006), eveneens voorzien 
in vereenvoudigingen op het vlak van de internationale 
omzetting van Belgische octrooiaanvragen.

Tenuitvoerlegging van de Digital Single Market- 
richtlijn

De concrete omzetting van de DSM-richtlijn (Digital 
Single Market) staat op de agenda van de Raad voor de 
Intellectuele Eigendom van 29 november 2022.

Suivi de l’impact de l’économie numérique sur la 
compétitivité

S’agissant du suivi de l’impact de l’économie numé-
rique sur la compétitivité de notre pays, le vice-premier 
ministre tient à souligner que même si la Belgique occu-
pait la modeste douzième place du “Digital Economy 
and Society Index” en 2021, elle se trouvait devant 
l’Allemagne et la France et affichait un score supérieur 
à la moyenne de l’Union européenne. Cela ne veut pas 
dire que l’on ne doit pas continuer à fournir des efforts 
et faire en sorte que la Belgique puisse remonter dans 
ce classement.

La Belgique est particulièrement bien classée pour 
l’intégration des technologies numériques dans les 
entreprises.

En matière d’e-commerce, les entreprises belges 
y recourent plus largement et en dégagent une part 
de leur chiffre d’affaires plus importante que dans les 
pays voisins.

L’administration suit de près l’évolution technologique 
de la société et son impact sur la compétitivité de notre 
pays.

Brevets européens

M. Vicaire a interrogé le ministre sur le coût exor-
bitant des brevets. Au niveau européen, l’entrée en 
application du brevet unitaire devrait se concrétiser 
dès avril 2023. C’est une avancée de taille pour l’inno-
vation en Europe, que la Belgique a soutenu depuis de 
très nombreuses années.

Cette réforme signifie plus d’efficacité, des coûts moins 
élevés, plus de sécurité juridique, moins de shopping 
juridique et d’abus, et enfin plus d’accessibilité pour les 
PME et les centres de recherche.

Au niveau belge, la loi portant insertion dans le livre XI 
du Code de droit économique et dans le Code judi-
ciaire de diverses dispositions en matière de propriété 
intellectuelle, que la Chambre a adoptée récemment 
(DOC 55 2727/006), a également apporté un certain 
nombre de simplifications qui faciliteront la conversion 
internationale de demandes de brevets belges.

Mise en œuvre de la directive Digital Single Market

Concernant la question de la mise en œuvre de la 
transposition de la directive Digital Single Market (DSM), 
le point sera à l’ordre du jour du Conseil de la Propriété 
intellectuelle du 29 novembre 2022.
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Het zal dan onder meer gaan over de aanwijzing van 
beheervennootschappen voor het innen van bepaalde 
nieuwe rechten en over de nodige verduidelijkingen 
aangaande het gebruik van werken die niet meer in de 
handel zijn (out of commerce works), aangaande on-
linediensten voor het delen van content en aangaande 
perspublicaties. Tijdens dat overleg met de betrokken 
actoren zal ten slotte ook worden bekeken welke punten 
via collectieve overeenkomsten moeten worden gere-
geld. Het doel is zo snel mogelijk werk te maken van de 
omzetting in Belgisch recht.

Screening van buitenlandse investeringen

Met betrekking tot het mechanisme voor de screening 
van buitenlandse investeringen zal op 30 novem-
ber 2022 een vergadering van het Raadgevend Comité 
worden gehouden om de laatste discussiepunten te 
regelen en tot een definitief akkoord te komen.

Indien een akkoord wordt bereikt, zal het moeten 
worden bekrachtigd door de Raad van ministers van elk 
van de partijen bij de samenwerkingsovereenkomst. Het 
is de bedoeling deze fase vóór het einde van 2022 af te 
ronden. Daarna zal elk betrokken Parlement een besluit 
moeten nemen.

Ten slotte zou het mechanisme in juli 2023 in werking 
kunnen treden.

Differentiatiebeleid

Wat het differentiatiebeleid betreft, wil de vice-eerste-
minister voort uitvoering geven aan de bepalingen in het 
regeerakkoord die een grotere vooruitgang op Belgisch 
niveau beogen op het vlak van concrete en doeltref-
fende maatregelen met betrekking tot de Israëlische 
nederzettingen.

In dat verband lopen er momenteel gesprekken tussen 
de douanediensten en de diensten van de vice-eerste-
minister. Door de oorlog in Oekraïne zijn de prioriteiten 
enigszins verschoven.

Dat neemt niet weg dat de diensten en de douane 
nagaan hoe de controle op etiketten kan worden op-
gevoerd, zodat een lijst kan worden opgesteld met de 
voornaamste producten uit de nederzettingen waarvoor 
verhoogde waakzaamheid geboden is.

Voorts heeft de vice-eersteminister zijn diensten de 
opdracht gegeven te onderzoeken in welke mate België 
maatregelen kan nemen tegen bedrijven die aan het 
nederzettingenbeleid meewerken.

Die studie omvat drie pijlers:

Les sujets abordés concernent notamment la dési-
gnation de sociétés de gestion pour percevoir certains 
nouveaux droits, les précisions à apporter sur l’utilisation 
des œuvres hors commerce, sur les services de partage 
en ligne et sur les articles de presse. Enfin les points à 
régler par des accords collectifs seront passés en revue 
lors de cette concertation avec les parties prenantes. 
L’objectif est de pouvoir avancer le plus rapidement 
possible pour mettre en œuvre la transposition en droit 
belge.

Filtrage des investissements étrangers

En ce qui concerne le mécanisme de filtrage des inves-
tissements étrangers, une réunion du Comité consultatif 
se tiendra le 30 novembre 2022 pour régler les derniers 
points de discussion et parvenir à un accord final.

Si un accord est conclu, il devra être ratifié par le 
Conseil des ministres de chacune des parties à l’accord 
de coopération. L’objectif est d’achever cette phase avant 
la fin de 2022. Après cela, chaque Parlement concerné 
devra prendre une décision.

Enfin, le mécanisme pourrait entrer en vigueur 
en juillet 2023.

Politique de différenciation

Concernant la question sur la politique de différencia-
tion, le vice-premier ministre s’attèle à mettre en œuvre 
l’accord de gouvernement visant à promouvoir des 
avancées belges dans le sens de la mise en place de 
mesures concrètes et effectives à l’égard des colonies 
israéliennes.

À cet égard, des discussions entre les services doua-
niers et l’administration du vice-premier ministre suivent 
leurs cours. La guerre en Ukraine a quelque peu modifié 
les priorités.

Cependant, l’administration et les services douaniers 
étudient la possibilité de renforcer le contrôle de l’étique-
tage de sorte que l’on puisse répertorier rapidement les 
principaux produits en provenance des colonies et pour 
lesquels une vigilance accrue est nécessaire.

Le vice-premier ministre a par ailleurs mandaté son 
administration afin de lancer une étude sur la possibi-
lité pour la Belgique de prendre des mesures à l’égard 
d’entreprises qui contribuent à la colonisation.

Cette étude comporte trois volets:
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— een analyse van de geldende rechtsregels om 
na te gaan op basis van welke regels sancties kunnen 
worden opgelegd aan ondernemingen en bedrijfsleiders 
die rechtstreeks of onrechtstreeks activiteiten uitoefenen 
in de door Israël bezette gebieden;

— een analyse van Belgiës internationale verplich-
tingen en verantwoordelijkheid om nieuwe wetgeving 
uit te vaardigen waarmee België beter zou voldoen 
aan zijn verbintenissen met betrekking tot gevallen van 
bezetting. Meer bepaald zal worden nagegaan op basis 
van welke wetten en van welke werkzaamheden van de 
Verenigde Naties een voorontwerp van wet kan worden 
uitgeschreven;

— een analyse van de situaties die vergelijkbaar zijn 
met die van de door Israël bezette gebieden en waarop 
het in het tweede onderdeel beoogde voorontwerp van 
wet van toepassing zou kunnen zijn.

De bevindingen van het onderzoek zullen in de eer-
ste helft van 2023 aan de vice-eersteminister worden 
voorgelegd.

Zorgplicht

Wat de zorgplicht betreft, komen de besprekingen in 
de Raad van de Europese Unie in een stroomversnel-
ling. De vice-eersteminister werkt al bijna een jaar met 
de Directie-generaal Europese Zaken en Coördinatie 
samen om een zo ambitieus mogelijk Belgisch standpunt 
uit te werken.

Het is belangrijk dat België zich tegen elk voorstel kant 
dat de ambitie van dat belangrijke project wil fnuiken. 
Overeenkomstig het regeerakkoord moet België open-
staan voor de voorstellen van het Europees Parlement 
over dit onderwerp in het kader van de aanstaande 
Europese trialogen.

De beoogde zorgplichtrichtlijn zal voorzien in een 
Europees raamwerk dat grote ondernemingen ertoe 
zal verplichten zich met mechanismen toe te rusten om 
mensenrechtenschendingen en aantastingen van het 
milieu in hun hele waardeketen, ook in het buitenland, 
op te sporen, te voorkomen, te beperken, te verhelpen 
of tot staan te brengen.

Er is een paradigmaverschuiving gaande. De vice-
eersteminister is zich ervan bewust dat een en ander 
niet makkelijk zal gaan.

Teneinde de ondernemingen te begeleiden naar een 
rechtvaardiger wereld op sociaal en ecologisch gebied 
heeft de vice-eersteminister zijn diensten gelast een 
wetsontwerp uit te werken dat een overbruggend kader 

— le premier est une analyse du droit en vigueur afin 
de déterminer quelles règles permettent de sanctionner 
les entreprises et les dirigeants qui mènent des activités 
directes ou indirectes sur les territoires occupés par Israël;

— le deuxième volet consiste en une analyse des 
obligations internationales et de la responsabilité de 
la Belgique afin de proposer de nouvelles dispositions 
législatives pour mieux rencontrer les obligations de notre 
pays en ce qui concerne les cas d’occupation. Ce volet 
analysera notamment les législations et les travaux des 
Nations Unies en vue d’aboutir à un avant-projet de loi;

— le troisième volet vise à déterminer les situations 
comparables à celle des territoires occupés par Israël 
et auxquelles pourrait s’appliquer l’avant-projet de loi 
envisagé dans le deuxième volet.

Les conclusions de l’analyse seront remises au vice-
premier ministre dans le courant du premier semestre 
de l’année 2023.

Devoir de vigilance

Concernant le devoir de vigilance, les discussions 
s’accélèrent au sein du Conseil de l’Union européenne. 
Le vice-premier ministre travaille depuis bientôt un an 
avec la Direction Générale des Affaires européennes 
afin de construire une position belge la plus ambitieuse 
possible.

Il est essentiel que la Belgique se refuse à soutenir 
toute proposition visant à réduire l’ambition de ce projet 
important. Conformément à l’accord de gouvernement, 
notre pays doit se montrer ouvert aux propositions du 
Parlement européen à ce sujet dans le cadre des trilo-
gues européens à venir.

Cette directive va créer un cadre européen imposant 
aux grandes entreprises de se doter de mécanismes 
qui permettent d’identifier, de prévenir, d’atténuer, de 
remédier ou d’arrêter les violations des droits humains 
et de l’environnement tout au long de leur chaîne de 
valeur, y compris à l’étranger.

Un changement de paradigme est en train de s’opérer. 
Le vice-premier ministre est conscient que ce ne sera 
pas facile à mettre en place.

Afin d’accompagner les entreprises vers ce monde 
plus juste sur les plans social et environnemental, le 
vice-premier ministre a mandaté son administration afin 
qu’elle élabore un projet de loi visant à mettre en place 
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voor de begeleiding van ondernemingen moet instellen, 
opdat die zich makkelijker de begrippen van de zorgplicht 
eigen kunnen maken.

Het wetsontwerp is momenteel in de maak en zal de 
komende maanden aan de regering worden voorgesteld.

Onderzoek naar de deurwaarders door het Prijzen- 
observatorium

Wat de gerechtsdeurwaarderskosten betreft, stipt de vi-
ce-eersteminister vooreerst aan dat die onder de bevoegd-
heid van de vice-eersteminister en minister van Justitie 
en Noordzee ressorteren. Het Prijzenobservatorium zal 
in de eerste helft van 2023 een studie over de werking 
en de tarieven van de gerechtsdeurwaarders afronden. 
Deze studie zal vergelijkbaar zijn met die welke het 
Prijzenobservatorium naar de notarissen heeft uitgevoerd.

Er moet kunnen worden nagegaan of de deurwaar-
ders een rente genieten. Indien dat het geval is, lijkt het 
gepast hun tarieven geleidelijk te doen dalen, zoals voor 
de notarissen.

Er zij op gewezen dat de vertegenwoordigers van 
de gerechtsdeurwaarders een constructief advies heb-
ben gegeven over het wetsontwerp betreffende de 
minnelijke invordering van schulden. Ze hebben meer 
bepaald erkend dat het nodig is ze aan het toezicht 
van de Economische Inspectie te onderwerpen. Dat is 
inderdaad één van de elementen van de hervorming 
die de Ministerraad heeft goedgekeurd.

Overmatige schuldenlast

Heel wat commissieleden hebben vragen gesteld 
over de overmatige schuldenlast.

De vice-eersteminister heeft in het kader van de strijd 
tegen de overmatige schuldenlast een hervorming in 
twee fases voorgesteld.

Aan de eerste fase werd vorm gegeven in het wets-
ontwerp “consumentenschulden”; het beoogt een nieuw 
boek XIX in te voegen in het Wetboek van economisch 
recht. Dat wetsontwerp zou in januari 2023 bij het 
Parlement moeten kunnen worden ingediend.

Daardoor zullen de schadebedingen kunnen worden 
gereglementeerd en begrensd en kan een verplichte 
gratis eerste herinnering worden ingevoerd, alsook 
een termijn van 14 dagen om de consument de kans 
te geven zijn schuld te vereffenen zonder dat de scha-
debedingen worden toegepast. Het wetsontwerp zal 
eveneens strekken tot herziening van de wet inzake de 
minnelijke invordering van schulden, het aanscherpen 

un cadre passerelle d’accompagnement des entreprises 
afin que celles-ci puissent plus facilement s’approprier 
les concepts du devoir de vigilance.

Le projet est en cours d’élaboration et sera présenté 
au gouvernement dans les prochains mois.

Etude sur les huissiers par l’Observatoire des prix

Concernant les frais d’huissier, le vice-premier ministre 
souhaite d’abord indiquer qu’il s’agit là d’une question 
relevant des compétences du ministre de la Justice. 
L’Observatoire des prix finalisera une étude sur le fonc-
tionnement et les tarifs des huissiers de justice dans le 
courant du premier semestre 2023. Cette étude suit la 
même logique que celle qui a été suivie pour l’étude de 
l’Observatoire sur les notaires.

On doit pouvoir mesurer si les huissiers bénéficient 
d’une rente. Si c’est le cas, il apparait opportun, comme 
pour les notaires, de réduire progressivement leurs tarifs.

Il est à souligner que les représentants des huissiers 
de justice ont été constructifs dans leur avis concernant 
le projet de loi relatif au recouvrement amiable des 
dettes. Ils ont notamment reconnu la nécessité de les 
soumettre au contrôle de l’Inspection économique. 
C’est en effet un des aspects de la réforme approuvée 
en Conseil des ministres.

Surendettement

Les membres de la commission ont été nombreux à 
poser des questions sur le surendettement.

Dans le cadre de la lutte contre le surendettement, le 
vice-premier ministre a annoncé une réforme en deux 
temps.

La première phase s’est concrétisée par le projet de 
loi “dettes du consommateur” qui introduit un nouveau 
livre XIX dans le Code de droit économique. Ce projet 
de loi devrait pouvoir être présenté en janvier 2023 au 
Parlement.

Il permettra un encadrement et un plafonnement des 
clauses indemnitaires ainsi que d’instaurer un premier 
rappel gratuit obligatoire et un délai de 14 jours pour 
permettre au consommateur de payer sa dette sans 
se voir soumis aux clauses indemnitaires. Le projet de 
loi visera également à revoir la loi relative au recouvre-
ment amiable de dettes, à renforcer les obligations des 
recouvreurs de dettes et à introduire de nouveaux effets 
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van de verplichtingen van schuldinvorderaars en de in-
voering van nieuwe gevolgen van de ingebrekestelling. 
Dat wetsontwerp bevindt zich momenteel voor advies 
bij de Raad van State.

De tweede fase heeft betrekking op de hervorming van 
de wet betreffende de collectieve schuldenregeling, in 
samenwerking met de minister van Justitie. De ministers 
werken binnen het kader van een overheidsopdracht; een 
voorontwerp van wet zou begin 2023 klaar moeten zijn. 
Het ligt meer bepaald in de bedoeling die reglementering 
te herzien en te moderniseren, alsook de minnelijke fase 
voorafgaand aan de gerechtelijke fase te versterken.

Ook over de Centrale voor Kredieten aan Particulieren 
(CKP) is een wetsontwerp in de maak. Dat register is 
zowel een instrument voor kredietverleners om de sol-
vabiliteit van kandidaat-leners na te gaan, als een instru-
ment in de strijd tegen de overmatige schuldenlast. De 
middelen om schuldenlast te voorkomen worden aldus 
uitgebouwd, aangezien de kredietgever de solvabiliteit 
van de verbruiker beter zal kunnen inschatten.

Er wordt reeds enige tijd gesproken over het aanvullen 
van de in de Centrale geregistreerde gegevens. Er zullen 
aanpassingen worden aangebracht om de kwaliteit en 
de relevantie van de op die manier verzamelde gege-
vens te verbeteren; nieuwe gegevens, meer bepaald 
over de kredietopeningen, zullen worden ingevoerd. Het 
wetsontwerp zal begin 2023 door de regering worden 
gesproken.

Bij de eerste registratie van een wanbetaling betref-
fende een kredietovereenkomst in de CKP moet het 
bedrag van deze wanbetaling betrekking hebben op 
een som hoger dan 50 euro. Deze meldingsdrempel is 
in december 2018 al verhoogd van 25 euro naar 50 euro. 
Wat de vraag van mevrouw Dierick betreft, lijkt het niet 
nodig of passend om opnieuw het bedrag te herzien. 
Daarnaast zal een wanbetaling er niet automatisch 
voor zorgen dat een kredietgever geen krediet meer 
kan toestaan. Een kredietgever analyseert en evalueert 
dit in het kader van een kredietwaardigheidsanalyse. 
Enkel wanneer er in hoofde van een consument een 
wanbetaling geregistreerd staat in de CKP voor een 
totaal achterstallig bedrag van meer dan 1.000 euro 
in het kader van een consumentenkrediet en/of een 
hypothecair krediet met een roerende bestemming die 
niet werd afgelost, kan een kredietgever geen nieuwe 
kredietovereenkomst sluiten. De vice-eersteminister wil 
er eveneens op wijzen dat de Economische Inspectie 
op heden geen meldingen aangaande deze problema-
tiek heeft ontvangen, waardoor zij nog geen verboden 
praktijken hebben kunnen vaststellen.

à la mise en demeure. Ce projet de loi est actuellement 
soumis à l’avis du Conseil d’État.

La seconde phase porte sur la réforme de la loi rela-
tive au règlement collectif de dettes, avec le ministre de 
la Justice. Les ministres travaillent dans le cadre d’un 
marché public et un avant-projet de loi devrait voir le jour 
en début de l’année 2023. Il s’agira notamment de revoir 
et de moderniser cette réglementation et de renforcer 
une phase amiable préalable à la phase judiciaire.

Un autre projet de loi est également en cours sur la 
Centrale des crédits aux particuliers (CCP). Ce fichier est 
à la fois un outil à disposition des prêteurs pour évaluer la 
solvabilité des candidats emprunteurs et un outil de lutte 
contre le surendettement. Ceci renforce les moyens de 
prévention du surendettement, en permettant au prêteur 
de mieux évaluer la solvabilité du consommateur.

L’opportunité de compléter les données enregistrées 
dans la Centrale est en discussion depuis un certain 
temps déjà. Des progrès seront apportés pour améliorer 
la qualité et la pertinence des données ainsi collectées et 
de nouvelles données, notamment quant aux ouvertures 
de crédit, seront intégrées. Le projet de loi sera discuté 
au gouvernement en début de l’année 2023.

Lorsqu’un défaut de paiement concernant un contrat 
de crédit est enregistré pour la première fois dans la 
CCP, le montant de ce défaut doit porter sur une somme 
supérieure à 50 euros. Ce seuil de notification a déjà été 
augmenté de 25 euros à 50 euros en décembre 2018. 
En ce qui concerne la question de Mme Dierick, il ne 
semble pas nécessaire ou approprié de réviser à nouveau 
le montant. En outre, un défaut de paiement n’empê-
chera pas automatiquement un prêteur d’accorder un 
crédit. Un prêteur analyse et évalue la situation dans 
le cadre d’une analyse d’insolvabilité. Ce n’est que si 
un défaut de paiement est enregistré dans la CCP au 
nom d’un consommateur pour un montant total impayé 
de plus de 1.000 euros dans le cadre d’un crédit à la 
consommation et/ou d’un crédit hypothécaire avec une 
destination mobilière qui n’a pas été remboursé qu’un 
prêteur ne peut pas conclure un nouveau contrat de cré-
dit. Le vice-premier ministre tient également à souligner 
qu’à ce jour, l’Inspection économique n’a reçu aucun 
signalement à ce sujet, de sorte qu’elle n’a pas encore 
pu identifier de pratiques interdites.



2932/009DOC 5568

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Geldautomaten en Batopin

De vice-eersteminister heeft veel vragen gekregen 
over de geldautomatenkwestie, die voor veel burgers 
gevoelig ligt.

De vice-eersteminister heeft onlangs het advies 
van de Belgische Mededingingsautoriteit ontvangen 
over zijn voorstellen en over de in dit verband in het 
buitenland genomen initiatieven. Hij is dit momenteel 
aan het analyseren met zijn collega’s en zal eind no-
vember 2022 overleggen met de Nationale Bank van 
België en daarna met de financiële sector, via Febelfin, 
Batopin en Jofico. Het doel is in de komende weken ge-
zamenlijk een evenredig initiatief te formuleren om een 
bevredigende toegankelijkheid van de desbetreffende 
automaten te waarborgen.

Bij de oplossingen voor dit probleem wordt naar de 
volgende aspecten gekeken:

— het dekkingspercentage van bankautomaten 
respecteren;

— de kosten van het gebruik voor de consument;

— de consumenteninformatie.

Wat de zaak-Batopin betreft, deelt de vice-eerste-
minister aan de leden mee dat er bij de Belgische 
Mededingingsautoriteit een onderzoek loopt. Batopin 
zal dus aan de Autoriteit moeten bewijzen dat zijn project 
het mededingingsrecht in acht neemt. Wanneer de vier 
grootste banken van het land hun krachten bundelen 
om de spreiding van de geldautomaten te bepalen, is 
de kwestie van de naleving van het mededingingsrecht 
inderdaad geen akkefietje. De vice-eersteminister ontvangt 
veel klachten van burgers over Batopin en geldautoma-
ten. De vraag rijst dus terecht of de vier grootste banken 
van dit land aan de Autoriteit kunnen aantonen dat de 
consument wel vaart bij dit project. Indien de betrokken 
banken zulks niet kunnen, zal Batopin ten minste worden 
aangemaand zijn huiswerk over te doen.

Ongeacht de beslissing van de Autoriteit moet het 
overleg tussen de vice-eersteminister en de financiële 
sector doorgaan, om aldus een betere toegang tot de 
bankdiensten te garanderen.

Indien dit overleg geen bevredigend resultaat oplevert 
voor de consument, zowel in de steden als op het plat-
teland, zal de vice-eersteminister een nieuw wetgevend 
initiatief nemen.

Distributeurs bancaires et Batopin

Le vice-premier ministre a reçu de nombreuses ques-
tions sur les distributeurs bancaires, qui est une pro-
blématique sensible pour de très nombreux citoyens.

Le vice-premier ministre a récemment reçu l’avis de 
l’Autorité belge de la concurrence sur ses propositions 
et sur les initiatives prises à l’étranger à cet égard. 
Il est en train de l’analyser avec ses collègues et se 
concertera avec la Banque nationale de Belgique d’ici 
fin novembre 2022, puis avec le secteur financier, par 
le biais de Febelfin, Batopin et Jofico. L’objectif est de 
formuler conjointement une initiative proportionnée dans 
les semaines à venir afin de garantir une accessibilité 
satisfaisante pour les distributeurs.

Pour résoudre ce problème, on accorde de l’attention 
aux aspects suivants:

— le respect du taux de couverture des distributeurs 
bancaires;

— le coût d’utilisation pour les consommateurs;

— l’information des consommateurs.

Concernant le cas de Batopin, le vice-premier ministre 
informe les membres qu’il y a une enquête en cours à 
l’Autorité belge de la concurrence. Batopin va donc devoir 
démontrer à l’Autorité que son projet respecte le droit de 
la concurrence. Quand les quatre plus grandes banques 
du pays s’associent pour définir le paysage des distribu-
teurs, la question du respect du droit de la concurrence 
est en effet loin d’être anodine. Le vice-premier ministre 
reçoit de nombreuses plaintes de citoyens au sujet de 
Batopin et des distributeurs bancaires. On peut donc 
légitimement se demander si les quatre plus grandes 
banques de ce pays peuvent démontrer à l’Autorité que 
ce projet est bénéfique pour les consommateurs. Si les 
banques en question n’en sont pas capables, Batopin 
sera au minimum sommé de revoir sa copie.

Quelle que sera la décision de l’Autorité, la concerta-
tion que le vice-premier ministre mène avec le secteur 
financier doit se poursuivre pour garantir une meilleure 
accessibilité des services bancaires.

Si cette concertation n’aboutit pas à un résultat satis-
faisant pour les consommateurs, tant en ville qu’à la 
campagne, le vice-premier ministre prendra une nouvelle 
initiative législative.
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Beveiliging van elektronisch betaalverkeer

Wat de vraag van mevrouw Dierick over de toepassing 
van de aansprakelijkheid van banken in het kader van 
phishing betreft, wijst de vice-eersteminister erop dat het 
onderzoek en de analyse inzake het respecteren van 
de bepalingen van het Wetboek van economisch recht 
momenteel nog aan de gang zijn bij de Economische 
Inspectie.

Indien nodig zullen de kredietinstellingen verder be-
vraagd worden door de Economische Inspectie via een 
tegensprekelijk onderzoek.

Er kan geen einddatum van het onderzoek worden 
meegedeeld aangezien dit afhankelijk is van het verdere 
verloop van dat onderzoek en eventuele verdere onder-
zoeksdaden. De vice-eersteminister kan bijgevolg ook 
nog geen conclusies trekken. Eens de resultaten van 
het onderzoek bekend zijn, zal er indien nodig overleg 
gepleegd worden met de sector.

Wat het project betreft rond het “traag bankieren”-
profiel, dat aan de bank laat weten dat er geen grote 
bedragen van iemands rekening mogen gaan, wijst de 
vice-eersteminister erop dat dit dossier werd gedra-
gen door de voormalige bevoegde staatssecretaris, 
mevrouw Eva De Bleeker. De vice-eersteminister zal 
dit bespreken met de nieuwe staatssecretaris, me-
vrouw Alexia Bertrand.

Gebundelde verkoop van hypothecaire kredieten

Het is vrij gebruikelijk dat bij het aangaan van een 
hypothecair krediet voor de aankoop van vastgoed een 
verlaagd tarief wordt aangeboden, op voorwaarde dat de 
kredietnemer zich ertoe verbindt een bijkomende dienst 
van de kredietgever af te nemen, zoals een brandverze-
kering, een schuldsaldoverzekering of een bankrekening 
met inkomstendomiciliëring bij een bank die door de 
kredietgever wordt aangewezen.

Aangezien een hypothecair krediet een langlopende 
overeenkomst betreft, wil de vice-eersteminister de 
concurrentie inzake die dienstverlening en contracten 
die gebundeld worden aangeboden, bevorderen.

Uit een recente studie van het Prijzenobservatorium 
is onder meer gebleken dat er op de markt van de 
brandverzekeringen te weinig concurrentie is.

Het is belangrijk dat de consument tijdens de hele 
looptijd van zijn kredietcontract vlot van dienstverlener 
kan veranderen wanneer dat in zijn voordeel is.

Sécurisation des paiements électroniques

En ce qui concerne la question de Mme Dierick sur 
l’application de la responsabilité des banques dans le 
cadre du phishing, le vice-premier ministre souligne que 
l’enquête et l’analyse sur le respect des dispositions du 
Code de droit économique sont actuellement en cours 
à l’Inspection économique.

Si nécessaire, les établissements de crédit seront 
interrogés plus avant par l’Inspection économique dans 
le cadre d’une enquête contradictoire.

Il n’est pas possible de communiquer la date de fin de 
l’enquête, car cela dépend du déroulement de l’enquête 
et d’éventuels actes d’investigation supplémentaires. Par 
conséquent, le vice-premier ministre ne peut encore tirer 
aucune conclusion. Une fois les résultats de l’enquête 
connus, une concertation sera organisée avec le secteur 
si nécessaire.

En ce qui concerne le projet relatif au profil “banking 
au ralenti”, qui fait savoir à la banque qu’aucune somme 
importante ne peut sortir du compte d’une personne, le 
vice-premier ministre rappelle que ce dossier a été porté 
par l’ancienne secrétaire d’État compétente, Mme Eva 
De Bleeker. Le vice-premier ministre en discutera avec 
la nouvelle secrétaire d’État, Mme Alexia Bertrand.

Offres groupées en matière de crédit hypothécaire

Il est assez usuel qu’un crédit hypothécaire à desti-
nation immobilière soit proposé avec un taux réduit si 
l’emprunteur s’engage à contracter un service accessoire 
comme une assurance incendie, une assurance solde 
restant dû ou une ouverture de compte avec domiciliation 
des revenus avec un prestataire désigné par le prêteur.

Etant donné que les contrats de crédit hypothécaire 
sont de longue durée, l’intention du vice-premier ministre 
est de favoriser la concurrence quant à la fourniture de 
ces services et contrats proposés à l’origine dans une 
offre groupée.

Une récente étude de l’Observatoire des prix a notam-
ment mis en lumière ce manque de concurrence sur le 
marché des assurances incendie.

Il est important que pendant toute la durée de son 
contrat de crédit, le consommateur puisse aisément 
changer de prestataire lorsque ce changement lui est 
favorable.
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Thans wordt de vereiste bewegingsvrijheid van de 
consument beknot doordat hij alle via gebundelde verkoop 
aangeboden contracten en diensten op basis waarvan 
hij bij het sluiten van zijn contract een lagere interest 
heeft gekregen, moet aanhouden.

Dat de consument van dienstverlener kan veranderen, 
drukt echter de prijzen en komt een betere dienstver-
lening ten goede.

Er dient tevens rekening te worden gehouden met 
alle ongewenste effecten welke die hervorming voor de 
consument zou kunnen meebrengen.

Om die doelstellingen te halen, werkt de vice-eer-
steminister dus momenteel aan een hervorming van de 
bestaande regels inzake gebundelde verkoop van de 
contracten voor hypothecaire kredieten. Die hervorming 
zal binnenkort – uiterlijk begin 2023 – aan de regering 
worden voorgelegd in de vorm van een wetsontwerp.

ABEX

De wet bepaalt dat in verzekeringscontracten een 
clausule kan worden opgenomen met betrekking tot de 
indexering van de premie en van de verzekerde bedragen 
op basis van de ABEX-index.

De koppeling aan de ABEX-index is voor de consument 
niet noodzakelijk nadelig. De waarde van een gebouw 
evolueert immers met de tijd. De bedoeling is ervoor te 
zorgen dat het goed na een ramp, zoals een brand, kan 
worden heropgebouwd met de schadevergoeding die 
de verzekeraar uitkeert. Daartoe moet de verzekerde 
waarde van het pand automatisch mee-evolueren met 
de ABEX-index, die de bouwprijzen volgt.

De vice-eersteminister vindt dat de consument een 
geïnformeerde keuze zou moeten kunnen maken om 
zijn contract al dan niet aan de ABEX-index te koppelen.

Brandverzekering

Aangaande de hervorming van de brandverzekeringen, 
inzonderheid het deel inzake de vergoeding van schade 
die door natuurrampen wordt veroorzaakt, worden de 
besprekingen met de stakeholders vervolgd om een 
tijdpad op te stellen.

Daarbij worden meerdere doelstellingen nagestreefd:

— de hervorming mag er niet toe leiden dat de winst-
marges van de verzekeraars aangroeien, maar moet 
hen integendeel meer responsabiliseren;

Aujourd’hui, la condition de maintenir tous les contrats 
et services offerts dans l’offre groupée pour conserver 
la réduction du taux d’intérêt acquise au moment de la 
conclusion du contrat, constitue un frein à cette néces-
saire mobilité du consommateur.

Or, la mobilité du consommateur favorise des prix 
plus bas et des services de meilleure qualité.

Il faut également tenir compte de tous les effets indé-
sirables que cette réforme serait susceptible d’entrainer 
pour le consommateur.

Le vice-premier ministre travaille donc actuellement 
à une réforme des règles existantes en matière d’offres 
groupées dans le cadre des contrats de crédit hypothé-
caire pour parvenir à ces objectifs. Cette réforme sera 
proposée au gouvernement dans un prochain projet de 
loi au plus tard au début de l’année 2023.

ABEX

Le contrat d’assurance peut légalement prévoir une 
clause d’indexation de la prime et des montants assurés, 
sur base de l’indice ABEX.

Le lien avec l’indice ABEX n’est pas nécessairement 
défavorable au consommateur. En effet, la valeur des 
bâtiments évolue avec le temps. L’objectif poursuivi 
est qu’après un sinistre, par exemple un incendie, la 
reconstruction du bien soit possible avec l’indemnisa-
tion de l’assureur. Pour ce faire, il est nécessaire que la 
valeur assurée de l’habitation évolue automatiquement 
en fonction de l’évolution de l’indice ABEX. Cet indice 
ABEX suit les prix à la construction.

Le vice-premier ministre est d’avis que les consom-
mateurs devraient pouvoir faire ce choix de lier ou non 
le contrat à l’indice ABEX de manière éclairée.

Assurance incendie

Concernant la réforme des assurances incendie, plus 
particulièrement le volet indemnisation des dommages 
causés par les catastrophes naturelles, les discussions 
avec les parties prenantes se poursuivent afin d’établir 
une feuille de route.

L’objectif est multiple:

— la réforme ne doit pas permettre aux assureurs 
d’augmenter leurs marges mais au contraire, elle doit 
les responsabiliser davantage;
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— de nieuwe regeling moet de verzekerden volledig 
kunnen vergoeden bij grootschalige natuurrampen;

— tot slot mogen de premies voor de verzekerden niet 
fors stijgen; de voorspelbaarheid van het risico door de 
verzekeraars en de transparantie van het mechanisme 
dienen daartoe bij te dragen.

Er lopen momenteel besprekingen tussen het kabinet 
van de vice-eersteminister en de kabinetten van de ge-
westelijke ministers om het tijdpad te bepalen dat aan de 
sector zal worden voorgelegd. Het gaat in dezen om een 
complex dossier dat zowel onder de federale als onder 
de gewestelijke bevoegdheden valt. Het is zeer belangrijk 
dat de dekkingsbovengrens voor de verzekeraars snel 
kan worden opgetrokken en dat wordt voorzien in een 
degelijk en duidelijk vergoedingsmechanisme voor de 
schade welke die bovengrens overschrijdt.

De schadeloosstelling van de niet-verzekerden is een 
gewestelijke bevoegdheid.

Wat het voorstel (DOC 55 2319) van de PVDA-PTB 
betreft, waarschuwt de vice-eersteminister ervoor dat 
heel wat risico’s niet langer verzekerbaar zouden zijn 
indien de bovengrenzen gewoon werden afgeschaft. 
Voorbeelden uit het buitenland tonen aan dat een der-
gelijk risico reëel is.

Insolventieverzekering bij reizen

De COVID-19-crisis heeft aangetoond dat het Belgische 
beschermingssysteem tegen insolventie van reisorga-
nisatoren aan hervorming toe is.

Naar aanleiding van een analyse van de Nationale 
Bank van België heeft de vice-eersteminister de regering 
voorgesteld het huidige systeem te hervormen teneinde 
per verzekeraar een maximumdekking in te stellen. Bij 
overschrijding daarvan zouden de benadeelden door 
de Staat worden vergoed zodat hun geleden nadeel bij 
insolventie van hun reisorganisator volledig wordt gedekt.

Tevens wordt de reisagentschappen een bijdrage 
opgelegd, ter compensatie van de door de Staat uitbe-
taalde vergoedingen.

Aangezien zulks als staatssteun kan worden aange-
merkt, moet de regeling de Europese Commissie ter 
kennis worden gebracht; die procedure is aan de gang.

De vice-eersteminister heeft geen vat op het tijdpad 
dat de Commissie voor haar beslissing vooropstelt, 
maar heeft de urgentie ter zake beklemtoond. Hij hoopt 
op een beslissing eind 2022. De medewerkers van de 

— le nouveau mécanisme devra permettre aux assurés 
d’être entièrement indemnisés en cas de catastrophe 
naturelle de grande ampleur;

— enfin, l’accroissement de la prévisibilité du risque 
pour les assureurs et la clarté du mécanisme devront 
permettre aux assurés de ne pas voir leurs primes 
augmenter significativement.

Le cabinet du vice-premier ministre discute actuel-
lement avec les cabinets des ministres régionaux afin 
de déterminer la feuille de route à présenter au secteur. 
Il s’agit là d’un dossier complexe touchant à des com-
pétences fédérales et régionales. Il est essentiel de 
pouvoir relever le plafond de couverture des assureurs 
rapidement et de créer au-dessus de ce plafond un 
mécanisme d’intervention robuste et clair.

L’indemnisation des non-assurés relève des compé-
tences régionales.

S’agissant de la proposition du PVDA-PTB 
(DOC 55 2319), le vice-premier ministre met en garde 
contre le fait que toute une série de risques ne soient 
plus assurables si les plafonds était simplement suppri-
més. Des exemples étrangers attestent de la présence 
de ce risque.

Assurance insolvabilité voyage

En ce qui concerne le système belge de protection 
contre l’insolvabilité des voyagistes, la crise COVID-19 a 
démontré que ce système devait être réformé.

C’est à la suite d’une analyse de la Banque nationale 
de Belgique que le vice-premier ministre a proposé au 
gouvernement de réformer le système actuel afin d’ins-
taurer un plafond de couverture maximale par entreprise 
d’assurances au-delà duquel l’État interviendrait afin 
d’offrir aux consommateurs une couverture complète 
en cas d’insolvabilité des voyagistes.

Une cotisation des agences de voyage a également été 
prévue pour que l’intervention de l’État soit en moyenne 
nulle.

La proposition étant assimilable à une aide d’État, 
on est actuellement dans la phase de notification de la 
Commission européenne à ce sujet.

Le vice-premier ministre ne maîtrise pas le timing de la 
Commission pour remettre sa décision, mais il a insisté 
sur l’urgence de la situation. Il espère une décision de 
la Commission européenne en fin d’année 2022. Les 
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vice-eersteminister doen er alles aan opdat de Europese 
Commissie over alle elementen zou beschikken en zij 
haar beslissing dienaangaande zo snel mogelijk kan 
nemen, ook al vergt zulks doorgaans wel tijd.

Met deze hervorming wordt beoogd te voorkomen 
dat er een marktmonopolie komt en dat de verzekerden 
daar de dupe van zijn.

Terrorisme

Het wetsontwerp betreffende de schadeloosstelling van 
slachtoffers van een daad van terrorisme en betreffende 
de verzekering tegen schade veroorzaakt door terrorisme 
(DOC 55 2929) werd op 10 november 2022 rondge-
deeld. De commissie zal dat wetsontwerp bespreken 
op 30 november 2022.

Het recht om te worden vergeten

Met betrekking tot het recht om te worden vergeten 
en de wet van 30 oktober 2022 die beoogt het recht 
om te worden vergeten op termijn op te trekken tot 
vijf jaar (DOC 55 1639/006) voert het kabinet van de 
vice-eersteminister momenteel besprekingen met het 
kabinet van de minister van Volksgezondheid, teneinde 
bij het KCE een studie te bestellen die moet nagegaan 
welke de voornaamste kankertypes zijn waarvoor een 
standaardtermijn van vijf jaar niet geschikt is.

Ook de chronische geestesziekten worden momenteel 
door de beide kabinetten besproken.

De voorstellen van het KCE inzake de kortere termijnen 
bij borstkanker werden opgenomen in een ontwerp van 
koninklijk besluit tot wijziging van het huidige koninklijk 
besluit met de referentietabel betreffende het recht om te 
worden vergeten. De vice-eersteminister zal het nieuwe 
koninklijk besluit zo snel mogelijk doen uitvaardigen, na 
ontvangst van het FSMA-advies ter zake.

Het KCE gaat door met zijn onderzoeksprogramma 
over het recht om te worden vergeten, teneinde dat recht 
uit te breiden tot andere chronische aandoeningen. 
In dat verband voert het KCE momenteel een studie 
over diabetes type 1 uit. Een eerste overzicht van de 
bestaande literatuur werd reeds opgesteld.

Prijsvergelijkingstool voor verzekeringen

Voor de ontwikkeling van de prijsvergelijkingstool voor 
de verzekeringen burgerlijke aansprakelijkheid privéle-
ven, werkt de FSMA nauw samen met Assuralia om alle 
verzekeringstechnische aspecten in acht te nemen. De 

collaborateurs du vice-premier ministre mettent tout en 
œuvre pour que la Commission européenne dispose de 
tous les éléments pour prendre sa décision quant au 
mécanisme proposé le plus rapidement possible, bien 
que cela prenne en général toujours du temps.

L’objectif de cette réforme est d’éviter la création d’un 
monopole sur ce marché au détriment des assurés.

Terrorisme

Le projet de loi relatif à l’indemnisation des victimes 
d’un acte de terrorisme et relatif à l’assurance contre 
les dommages causés par le terrorisme a été distribué 
le 10 novembre 2022 (DOC 55 2929). La commission 
se penchera sur cette question le 30 novembre 2022.

Le droit à l’oubli

Concernant le droit à l’oubli, et la loi du 30 oc-
tobre 2022 visant à terme à amener le droit à l’oubli à 
cinq ans (DOC 55 1639/006), le cabinet du vice-premier 
ministre est en discussion avec celui du ministre de la 
Santé, pour demander au KCE d’effectuer une étude 
pour déterminer les principaux cancers pour lesquels 
un délai standard de cinq ans n’est pas adapté.

Une discussion entre les deux cabinets est également 
en cours sur les maladies mentales chroniques.

Concernant le cancer du sein, les propositions de 
délais réduits formulées par le KCE ont été repris dans 
un projet d’arrêté royal qui modifiera l’arrêté royal actuel 
déterminant la grille de référence relative au droit à l’oubli. 
Le vice-premier ministre fera en sorte que le nouvel 
arrêté royal soit publié au plus vite, après la réception 
de l’avis de la FSMA à ce sujet.

Le KCE poursuit son programme de recherche sur le 
droit à l’oubli, en vue de l’étendre à d’autres affections 
chroniques. À cet égard, le KCE continue actuellement 
son programme de recherches avec une étude sur le 
diabète de type 1, pour lequel une première revue rapide 
de la littérature a déjà été effectuée.

Comparateur de prix pour les assurances

Pour le développement du comparateur de prix pour 
l’assurance responsabilité civile privée, la FSMA travaille 
en étroite collaboration avec Assuralia en vue de prendre 
en compte tous les aspects techniques de l’assurance. 
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vice-eersteminister ziet erop toe dat de belangen van 
de consument worden waargenomen en verdedigd.

Bouwsector

Wat de bouwsector betreft, heeft de Bijzondere raad-
gevende commissie Verbruik twee maanden geleden 
haar omstandig advies inzake consumentenproblemen 
in de bouwsector gepubliceerd. Op basis van dit advies 
werd een concreet plan van aanpak opgesteld waarvan 
de krijtlijnen reeds eind oktober 2022 werden toegelicht 
in deze commissie.

Het betreft in hoofdzaak vijf actiepunten:

— de oprichting van een uniek loket bouw dat de 
sensibilisering van consumenten en de preventie van 
geschillen zal bevorderen;

— het opstellen van duidelijke en gebruiksvriende-
lijke informatiedocumenten die consumenten zullen 
sensibiliseren;

— het uitbreiden van het toepassingsgebied van de 
wet-Breyne;

— het onderzoeken naar een specifieke wettelijke 
bescherming van de consument in het kader van cas-
coprojecten en renovatieprojecten;

— de wettelijke garantie uitbreiden naar consump-
tiegoederen die geleverd worden in het kader van een 
aannemingsovereenkomst.

Class-action-richtlijn en vertraging bij de omzetting 
van sommige richtlijnen

De class-action-richtlijn betreft de vorderingen door 
vertegenwoordigers om de collectieve belangen van de 
consumenten en de kmo’s te beschermen. Met het oog 
op de omzetting van die richtlijn werd een voorontwerp 
van wet voor advies voorgelegd aan de Centrale Raad 
voor het Bedrijfsleven en aan de Hoge Raad voor de 
Zelfstandigen en de kmo. Na ontvangst van die advie-
zen kan het voorontwerp van omzettingswet worden 
voorgelegd aan de regering.

België is te laat met de omzetting van die richtlijn. 
Dat komt doordat de vice-eersteminister de tekst ervan 
niet letterlijk wil overnemen, maar ervoor wil zorgen 
dat de aan het Parlement voorgelegde wetsontwerpen 
grondig zijn uitgewerkt, in het belang van alle burgers. 

Le vice-premier ministre veille à ce que les intérêts des 
consommateurs soient pris en considération et défendus.

Secteur de la construction

En ce qui concerne le secteur de la construction, la 
Commission consultative spéciale Consommation a 
publié il y a deux mois son avis circonstanciel sur les 
problèmes des consommateurs dans le secteur de la 
construction. Sur la base de cet avis, un plan d’action 
concret a été élaboré, dont les grandes lignes ont déjà 
été expliquées au sein de cette commission à la fin 
du mois d’octobre 2022.

Il y a essentiellement cinq points d’action:

— la mise en place d’un guichet unique construction 
qui favorisera la sensibilisation des consommateurs et 
la prévention des différends;

— la rédaction de documents d’information clairs et 
intuitifs qui sensibiliseront les consommateurs;

— l’extension du champ d’application de la loi Breyne;

— la réalisation d’une étude sur une protection juri-
dique spécifique des consommateurs dans le cadre des 
projets “casco” et de rénovation;

— l’extension de la garantie légale aux biens 
de consommation livrés dans le cadre d’un contrat 
d’entreprise.

Directive class action et le retard pour certaines 
directives

Concernant la transposition de la directive dite “class 
action” relative aux actions représentatives visant à 
protéger les intérêts collectifs des consommateurs et 
des PME, un avant-projet de loi a été envoyé pour avis 
auprès du Conseil central de l’économie et du Conseil 
supérieur des Indépendants et des PME. Lorsque ces 
avis auront été reçus, l’avant-projet de loi de transposition 
pourra être présenté en gouvernement.

La Belgique est en retard par rapport à la transposi-
tion de cette directive. Cela s’explique par le fait que le 
vice-premier ministre ne souhaite pas faire de simple 
copier-coller du texte des directives. Il souhaite assurer 
que les projets de loi présentés au Parlement ont fait 
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Zulks vergt veel tijd voor analyse en overleg, eerst met 
de sociale partners en vervolgens binnen de regering.

Bel-me-niet-meer-lijst

Een volgende vraag betrof het opt-in-systeem voor 
de bel-me-niet-meer-lijst. Hoewel het opt-in-systeem de 
persoonlijke gegevens van consumenten beter beschermt 
en in eerste instantie de voorkeur van de vice-eerstemi-
nister had, blijkt na analyse dat dit systeem inhoudt dat 
in de praktijk op voorhand toestemming moet worden 
gevraagd aan elke persoon die in aanmerking komt 
voor telefonische oproepen voor direct marketing. Dat 
impliceert een zeer omvangrijke taak voor alle bedrijven.

Met een opt-out is het daarentegen mogelijk om een 
evenwicht te bewaren tussen de rechten van consumenten 
en van ondernemingen. De opt-out biedt de mogelijkheid 
om de bedrijven geen zware procedure op te leggen en 
vormt dus geen commercieel struikelblok. Het opt-out 
systeem, waarvan de kosten worden gedragen door de 
bedrijven, volstaat om mensen de optie te geven geen 
direct marketing-oproepen meer te ontvangen als zij 
dat wensen.

Wettelijke garantie voor levende dieren

In het voorjaar van 2022 heeft de vice-eersteminister 
de gewesten geraadpleegd over het wetsontwerp betref-
fende de wettelijke garantie voor levende dieren. Het 
wetsontwerp werd herwerkt, onder meer om rekening te 
houden met de in dat verband geformuleerde opmerkin-
gen. De vice-eersteminister hoopt dat wetsontwerp in de 
volgende weken te kunnen voorleggen aan de regering.

Auteursrechten

Wat auteursrechten betreft, bevestigt de vice-
eersteminister dat een aantal bepalingen van de wet 
van 19 juni 2022 inderdaad op een later moment in wer-
king zal treden. Het gaat hier om de nieuwe procedure 
inzake namaak op het internet, die strikt gezien niet de 
omzetting van Richtlijn (EU) 2019/790 betreft.

De reden dat de inwerkingtreding hiervan door de 
Koning dient te worden bepaald, is omdat er een nieuwe 
dienst in de strijd tegen namaak moet worden opgericht 
bij de FOD Economie. De modaliteiten hiervan dienen 
nog te worden uitgewerkt. De vice-eersteminister heeft 
van sommige leden vragen gekregen over de draagwijdte 
van de wettelijke bepalingen, en daarom werd de Raad 
voor de Intellectuele Eigendom samengeroepen.

l’objet d’un travail approfondi, dans l’intérêt de tous les 
citoyens. Cela demande un temps d’analyse et un temps 
de concertation important, d’abord avec les partenaires 
sociaux et ensuite au sein du gouvernement.

Liste “ne m’appelez plus”

Une autre question concernait le système de consente-
ment préalable explicite (opt-in) pour la liste “ne m’appelez 
plus”. Bien que ce système protège mieux les données 
personnelles des consommateurs et ait été initialement 
été défendu par le vice-premier ministre, après analyse, 
il apparaît qu’en pratique, ce système signifie que le 
consentement doit être demandé au préalable à chaque 
personne susceptible de recevoir des appels télépho-
niques à des fins de marketing direct. Cela implique une 
tâche très vaste pour toutes les entreprises.

L’option de retrait (opt-out) permet en revanche de 
préserver un équilibre entre les droits des consommateurs 
et ceux des entreprises. Ce système permet de ne pas 
imposer de procédure onéreuse aux entreprises et ne 
constitue donc pas une pierre d’achoppement commer-
ciale. L’option de retrait, dont le coût est supporté par 
les entreprises, est suffisant pour donner aux consom-
mateurs la possibilité de ne plus recevoir d’appels de 
marketing direct s’ils le souhaitent.

Garantie sur les animaux vivants

Quant au projet de loi concernant la garantie légale 
sur les animaux vivants, le vice-premier ministre a 
consulté les Régions au printemps dernier. Le projet de 
loi a été retravaillé notamment pour prendre en compte 
ces remarques. Le vice-premier ministre espère pouvoir 
présenter ce projet de loi au gouvernement dans les 
prochaines semaines.

Droits d’auteur

Concernant les droits d’auteur, le vice-premier mi-
nistre confirme que certaines dispositions de la loi 
du 19 juin 2022 entreront effectivement en vigueur à 
une date ultérieure. Elles ont trait à la nouvelle procé-
dure sur la contrefaçon sur internet, qui ne relève pas 
à proprement parler de la transposition de la directive 
(UE) 2019/790.

La raison pour laquelle leur entrée en vigueur doit 
être déterminée par le Roi est qu’un nouveau service 
de lutte contre la contrefaçon doit être mis en place au 
SPF Économie. Ses modalités restent encore à préciser. 
Certains membres ayant interrogé le vice-premier ministre 
sur la portée des dispositions légales, le Conseil de la 
Propriété intellectuelle a été convoqué.
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Klokkenluiders

Wat klokkenluiders betreft, werd gevraagd of buiten-
landse onderdanen een beroep zouden kunnen doen op 
de bescherming die wordt voorzien in het wetsontwerp 
betreffende de bescherming van melders van inbreuken 
op het Unie- of nationale recht vastgesteld binnen een 
juridische entiteit in de private sector (DOC 55 2912).

Indien zij in België gevestigd zijn, kunnen ze inderdaad 
bescherming genieten. Indien het niet-Belgen betreft 
die in het buitenland actief zijn, zoals de heren Edward 
Snowden of Julian Assange, vallen ze niet onder de 
territoriale toepassing van dit wetsontwerp maar eerder 
onder de bevoegdheid Buitenlandse Zaken.

NLMK en de Europese sancties tegen Rusland

Wat de staalproducent NLMK en het laatste EU-
sanctiepakket tegen Rusland betreft, heeft de vice-
eersteminister geen weet van eventueel lobbywerk 
voor een transitieperiode door Arcelor Mittal. De vice-
eersteminister heeft voor een langere transitieperiode 
gepleit, zodat bedrijven als NLMK hun bevoorradings- en 
productieproces kunnen herzien. België heeft zich ont-
houden tijdens de discussie, omwille van de rechtstreekse 
en onrechtstreekse gevolgen voor een reeks bedrijven.

C. Replieken

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) gaat in tegen 
de stelling van mevrouw Depraetere dat Vlaanderen niets 
zou gedaan hebben voor de verlaging van de energiefac-
tuur. Het Vlaamse gedeelte van de factuur is wel degelijk 
gedaald, terwijl dat voor het federale onderdeel niet het 
geval is, aldus een factcheck van de VRT.

Op federaal niveau worden bovendien allerlei beloftes 
gemaakt over de permanente btw-verlaging. De spreek-
ster vraagt of een dergelijke maatregel nu wel of niet 
budgetneutraal zal zijn.

Daarnaast bleven maatregelen voor bewoners van 
appartementen inzake het sociaal tarief en de verwar-
mingspremie heel lang uit. Er kunnen bijgevolg vraag-
tekens gezet worden bij de federale initiatieven.

De vice-eersteminister gaf aan dat hij meer aandacht 
besteedt aan consumentenbescherming om langs deze 
weg iets te doen voor de ondernemingen. Dit is een 
merkwaardige redenering, aangezien zijn portefeuille 
bevoegdheden bevat die een groot verschil zouden ma-
ken voor de bedrijven. Veel aangehaalde maatregelen 
zijn interessant in de marge, maar niet fundamenteel. 
Concrete en verregaande arbeidsmarkthervormingen 

Lanceurs d’alertes

En ce qui concerne les lanceurs d’alertes, il a été 
demandé si les ressortissants étrangers pourraient 
invoquer la protection prévue par le projet de loi sur la 
protection des personnes qui signalent des violations au 
droit de l’Union ou au droit national constatées au sein 
d’une entité juridique du secteur privé (DOC 55 2912).

S’ils sont établis en Belgique, ils peuvent en effet 
bénéficier d’une protection. S’il s’agit de non-Belges 
opérant à l’étranger, comme MM. Edward Snowden ou 
Julian Assange, ils ne relèvent pas de l’application ter-
ritoriale de ce projet de loi mais plutôt de la compétence 
des Affaires étrangères.

NLMK et les sanctions européennes contre la Russie

Concernant le producteur d’acier NLMK et le dernier 
arsenal de sanctions de l’UE contre la Russie, le vice-
premier ministre n’a pas connaissance d’un quelconque 
lobbying d’ArcelorMittal en faveur de l’instauration d’une 
période de transition. Le vice-premier ministre a pré-
conisé une période de transition plus longue afin que 
les entreprises comme NLMK puissent revoir leurs 
processus d’approvisionnement et de production. La 
Belgique s’est abstenue lors de la discussion en raison 
de l’impact direct et indirect sur une série d’entreprises.

C. Répliques

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) s’inscrit en faux 
contre l’affirmation de Mme Depraetere selon laquelle 
la Flandre n’aurait rien fait pour réduire la facture éner-
gétique. La partie flamande de la facture a bel et bien 
baissé, au contraire de la partie fédérale, selon une 
vérification des faits réalisée par la VRT.

Le fédéral se répand en outre en promesses concer-
nant la réduction permanente de la TVA. L’intervenante 
demande si une telle mesure serait neutre sur le plan 
budgétaire ou non.

Qui plus est, les mesures en matière de tarif social et 
de prime de chauffage pour les personnes qui vivent en 
appartement ont été retardées pendant très longtemps. Il 
y a donc de quoi s’interroger sur les initiatives fédérales.

Le vice-premier ministre a indiqué qu’il accordait 
plus d’attention à la protection des consommateurs afin 
d’obtenir certains résultats positifs pour les entreprises. 
C’est un raisonnement curieux, étant donné que son 
portefeuille contient des compétences qui pourraient faire 
une grande différence pour les entreprises. Beaucoup 
des mesures citées sont intéressantes à la marge, mais 
pas fondamentales. En revanche, une réforme concrète 
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zijn daarentegen primordiaal om de vooropgestelde 
werkzaamheidsgraad van 80 % te behalen. Voor de 
ondernemingen is een dergelijke hervorming broodnodig.

Voorts antwoordde de vice-eersteminister op tal van 
vragen dat er aan de dossiers in kwestie wordt gewerkt. 
Er vinden kennelijk veel vergaderingen plaats, maar de 
spreekster kijkt vooral uit naar de concrete resultaten 
en de bespreking van hangende wetsontwerpen in deze 
commissie.

Mevrouw Van Bossuyt komt vervolgens terug op de 
vraag hoe de vice-eersteminister het verschil tussen 
de gewesten verklaart wat de belastingen op geldau-
tomaten betreft.

Het lid stelt verder vast dat broodnodige structu-
rele maatregelen uitblijven. België stevent af op een 
competitiviteitscrisis, maar de beleidsnota bevat geen 
maatregelen om de oorzaken daarvan fundamenteel aan 
te pakken en de concurrentiepositie van de onderne-
mingen te verstevigen. De focus op de consument doet 
de ondernemingen helaas vergeten, terwijl zij de motor 
van de economie zijn en voor jobs zorgen.

Daarnaast ontbreekt het aan een sense of urgency: 
veel initiatieven die de voorbije jaren reeds aangehaald 
werden in de beleidsnota’s, zoals de studie van het 
Prijzenobservatorium over de supermarktprijzen, worden 
opnieuw vermeld. Het Parlement heeft evenmin teksten 
ontvangen over de aangekondigde hervorming inzake 
de overmatige schuldenlast.

België krijgt geen goed rapport op EU-niveau. Ook 
inzake de omzetting van richtlijnen dient een versnelling 
hoger geschakeld te worden. De vice-eersteminister 
had het over de zogenaamde class action-richtlijn voor 
consumenten. De deadline voor de omzetting is vast-
gelegd op 25 december 2022, terwijl recent een advies 
met tal van opmerkingen werd ontvangen. Er is bijgevolg 
nog veel werk aan de winkel om de omzetting van deze 
richtlijn in goede banen te leiden.

De heer Reccino Van Lommel (VB) vreest dat het 
komende jaar problematisch wordt, onder meer op het 
vlak van competitiviteit, gezien de internationale econo-
mische context. Niet enkel de werkgeversorganisaties 
waarschuwen voor jobverlies in 2023. De vice-eerste-
minister ging echter niet diep in op het onderwerp com-
petitiviteit. In de beleidsnota van de vice-eersteminister 
en minister van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en 
Landbouw, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwingen, de heer David Clarinval, wordt iets meer 
aandacht aan dit thema besteed.

et profonde du marché du travail est primordiales pour 
atteindre le taux d’emploi visé de 80 %. Pour les entre-
prises, cette réforme est plus que nécessaire.

Le vice-premier ministre a en outre répondu à de 
nombreuses questions que les dossiers évoqués étaient 
en cours de traitement. Apparemment, de nombreuses 
réunions ont lieu, mais l’intervenante est particulièrement 
impatiente d’en voir les résultats concrets et d’examiner 
les projets de loi en attente au sein de cette commission.

Mme Van Bossuyt revient ensuite sur la question 
de savoir comment le vice-premier ministre explique la 
différence entre les Régions en termes de taxes sur les 
distributeurs automatiques de billets.

La membre constate l’absence de mesures structu-
relles indispensables. La Belgique va au-devant d’une 
crise de compétitivité, mais la note de politique générale 
ne contient aucune mesure visant à s’attaquer fonda-
mentalement à ses causes et à renforcer la position 
concurrentielle des entreprises. L’accent mis sur les 
consommateurs fait malheureusement oublier les entre-
prises, alors qu’elles sont le moteur de l’économie et 
créent des emplois.

Le sentiment d’urgence fait également défaut: de 
nombreuses initiatives déjà citées dans les notes de 
politique de ces dernières années, par exemple l’étude 
de l’Observatoire des prix sur les prix des supermar-
chés, sont à nouveau mentionnées. Le Parlement n’a 
pas non plus reçu de textes sur la réforme annoncée 
du surendettement.

Les résultats de la Belgique ne sont pas bons selon 
le niveau européen. La transposition des directives doit 
également passer à la vitesse supérieure. Le vice-premier 
ministre a parlé de la directive sur les recours collectifs 
pour les consommateurs. Le délai de transposition est 
fixé au 25 décembre 2022, mais un avis comportant de 
nombreuses observations a récemment été reçu. Par 
conséquent, beaucoup de choses restent à faire pour 
transposer adéquatement cette directive.

M. Reccino Van Lommel (VB) craint que l’année à venir 
soit problématique, notamment en termes de compétiti-
vité, compte tenu du contexte économique international. 
Les organisations patronales ne sont pas les seules à 
mettre en garde contre les pertes d’emplois en 2023. 
Cependant, le vice-premier ministre n’a pas approfondi 
la question de la compétitivité. La note de politique 
générale de M. David Clarinval, vice-premier ministre et 
ministre des Classes moyennes, des Indépendants, des 
PME et de l’Agriculture, des Réformes institutionnelles 
et du Renouveau démocratique, accorde un peu plus 
d’attention à ce sujet.
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Er werd reeds twee keer een wetgevend initiatief in-
gediend omtrent de toekenning van de stookoliecheque 
(DOC 55 2752 en DOC 55 2915). Mensen die verwarmen 
met een warmtepomp of een accumulatiekachel, of die 
petroleum type C in bulk gebruiken, vallen uit de boot. 
Een concreet antwoord op dit probleem blijft uit. Er werd 
beloofd in de eerste drie maanden van 2023 na te gaan 
wat er gedaan kan worden voor mensen die met een 
warmtepomp verwarmen. Hun kosten liggen even hoog 
als voor afnemers van aardgas.

Vorig jaar werden veel maatregelen in de beleids-
nota aangekondigd die dit jaar hernomen worden. 
De heer Van Lommel hoopt dat de beloftes in 2023 wel 
worden nageleefd. Er is de komende maanden in elk 
geval veel werk aan de winkel.

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) betreurt dat de 
vice-eersteminister slechts beperkt is ingegaan op haar 
oproep om meer aandacht te besteden aan de onderne-
mingen. Hij verwees naar ondersteuningsmaatregelen 
uit het verleden, in het kader van de coronacrisis, terwijl 
de beleidsnota over toekomstig beleid gaat.

De consument en zijn koopkracht moeten inderdaad 
beschermd worden. De structurele vraag – die even-
eens een impact op de koopkracht heeft – bleef echter 
onbeantwoord: wil de vice-eersteminister arbeid beter 
erkennen, respecteren of belonen? Dit kan door de 
financiële steunmaatregelen, die momenteel duidelijk 
demotiverend zijn om aan het werk te gaan, te corrigeren. 
Op die manier wordt de activeringsdoelstelling van de 
regering nagestreefd, wat de begroting en de schuldenlast 
voor de toekomst ten goede komt. Deze suggestie kost 
geen extra geld: activering brengt integendeel geld op. 
Elke burger en elk bedrijf dient zijn verantwoordelijkheid 
zo goed mogelijk op te nemen in deze moeilijke tijden.

III. — ADVIES

Met 9 tegen 6 stemmen brengt de commissie een 
gunstig advies uit over sectie 32 – FOD Economie, kmo, 
Middenstand en Energie (partim: Economie) van het 
wetsontwerp houdende de Algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2023.

Deux initiatives législatives ont déjà été prises en 
faveur de l’octroi d’un chèque mazout (DOC 55 2752 et 
DOC 55 2915). Les personnes qui se chauffent avec une 
pompe à chaleur ou un poêle à accumulation, ou qui 
utilisent du pétrole de type C en vrac, ont été oubliées. 
On attend une réponse concrète à ce problème. Il a 
été promis d’explorer ce qui pouvait être fait pour les 
personnes qui se chauffent avec une pompe à chaleur 
dans les trois premiers mois de 2023. Leurs factures 
sont aussi élevées que celles des consommateurs de 
gaz naturel.

De nombreuses mesures annoncées dans la note de 
politique de l’année dernière sont répétées cette année. 
M. Van Lommel espère que ces promesses seront tenues 
en 2023. En tout cas, il reste beaucoup de travail à faire 
dans les mois à venir.

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) déplore que le 
vice-premier ministre n’ait répondu que partiellement à 
son appel à accorder plus d’attention aux entreprises. Il 
a évoqué les mesures de soutien prises antérieurement, 
dans le contexte de la crise du coronavirus, alors que 
la note de politique générale porte sur la politique qui 
sera menée à l’avenir.

Il convient en effet de protéger les consommateurs et 
leur pouvoir d’achat. Cependant, la question structurelle 
– qui a également un impact sur le pouvoir d’achat – est 
restée sans réponse: le vice-premier ministre entend-il 
mieux reconnaître, respecter ou récompenser le travail? 
Cela peut se faire en corrigeant les mesures de soutien 
financier, qui sont actuellement clairement démotivantes 
à l’égard du travail. Cela permettrait de poursuivre 
l’objectif d’activation du gouvernement au bénéfice du 
budget et de la charge de l’endettement pour l’avenir. 
Cette suggestion ne coûtera rien. Au contraire, l’activa-
tion rapportera de l’argent. Chaque citoyen et chaque 
entreprise doit assumer ses responsabilités le mieux 
possible en ces temps difficiles.

III. — AVIS

Par 9 voix contre 6, la commission a émis un avis 
favorable sur la section 32 – SPF Économie (partim: 
Économie) du projet de budget général des dépenses 
pour l’exercice 2023.
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Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Barbara Creemers, Stefaan Van Hecke, 
Albert Vicaire;

PS: Christophe Lacroix, Patrick Prévot;

MR: Florence Reuter;

cd&v: Leen Dierick;

Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt;

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico.

Heeft zich onthouden: nihil.

De rapporteurs, De voorzitter,

Albert Vicaire 
Barbara Creemers

Stefaan Van Hecke

Le vote nominatif s’est déroulé comme suit:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Barbara Creemers, Stefaan Van Hecke, 
Albert Vicaire;

PS: Christophe Lacroix, Patrick Prévot;

MR: Florence Reuter;

cd&v: Leen Dierick;

Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Ont voté contre:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt;

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico.

Se sont abstenus: nihil.

Les rapporteurs, Le président,

Albert Vicaire 
Barbara Creemers

Stefaan Van Hecke

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


